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ما در كارنگ كه هفته نامه اقتصاد نوآوری ست، طی 
6، 7 ماه گذشته تلاشمان بر این بوده كه حوزه های 
مختلفی از این اقتصاد را پوشش دهیم، حوزه هایی 
كــه برخــی از آن هــا را تحــت تقســیم بندی های 
كسب وكاری مانند فین تک، بلاكچین، كشاورزی، 
ســلامت، حمل ونقــل، خرده فروشــی و... و برخی 
دیگر را گفتمانی و مفهومی مورد توجه قرار داده ایم. 
حوزه هایی مانند كسب وكارهای  اینستاگرامی، زنان 

نوآور، نسل زد و...
رویداد زنــان نوآور که پنجشــنبه شــب گذشــته و 
به صــورت آنلایــن بــه میزبانــی کارنگ برگزار شــد 
در راســتای پرداختــن به ایــن حوزه مهم و بررســی 
فرصت هــا و چالش هــای آن بــود. رویــدادی کــه با 
استقبال کم نظیر زنان صاحب  کسب وکار مواجه 
شــد و کارنــگ تــلاش دارد نه تنهــا آن را بــه شــکل 
مستمر برگزار کند بلکه پیشنهادهای مطرح شده 
در آن ازجملــه شــکل دهی بــه یــک 
شــبکه منتورشــیپ از زنان نوآور را 

عملیاتی کند.
اما توسعه گفتمان نوآورانه اقتصاد 
به کمــک زنان خــلاق و نــوآور ایرانی 
جز با نقــب زدن بــه گذشــته و ارائه 
تصویــری درســت از حضــور زنــان 
در همیــن اقتصاد ممکن نیســت؛ 
تصویری کــه در دهه هــای متمادی 
شکل گرفته و امروز نشــانه هایی از 

تغییر را در آن شاهدیم.
از دیدگاه نگارنده می توان حضــور زنان در اقتصاد 
غیردولتی را در شــش نقش مختلف دسته بندی 
کرد. دســته هایی که نشــان می دهند حضور زنان 
کم کــم از نقــش پیاده نظــام اقتصــادی بــه ســوی 

نقش آفرینان نوآوری تغییر کرده است. 

زنان به عنوان نیروی کار ساده. در تصویر 
غالــب اقتصــاد ایران بخــش اعظــم زنان 
قرن ها و دهه هاست که نیروی صف و کارگران جزء 
بوده اند. جمعیت قابل توجهی از زنان در بخش های 
مختلف اقتصادی به خصوص در بخش خدمات، 
كشــاورزی و صنعــت بــه عنــوانِ صــف و یکــی از 
واحدهای ســاده و معمولی فعالیت های حرفه ای 
تعریف شده و مشغول به کار بوده اند. بخش زیادی 
از جمعیت شاغل زنان ایران كماكان همین تعریف 

را دارند و همین نقش را پذیرفته اند. 

زنان صاحب کسب وکار. در اقتصاد سنتی 
یا كلاسیک درصد بسیار ناچیزی از زنان 
ایرانی، صاحب كسب وكار و مدیرعامل بوده اند. این 
نقش پذیری هم اكثرا در حوزه های بازرگانی تعریف 
شده و تک چهره های كســب وكاری از زنان كه طی 
ســال های گذشــته خصوصا در اتاق های بازرگانی 
توانستند موفقیت هایی را رقم بزنند از این دسته 

بوده اند. 

زنان به عنوان بنیان گذار کسب وکارهای 
نوآور. اما در طول تاریخ کوتاه اخیر، یعنی 
طی 10، 15 سال گذشته زنان به عنوان بنیان گذاران 
كســب وكارهای نوآور نقش پذیری بیشــتری پیدا 
كرده اند. زنانی که اغلب در اکوسیستم آنلاین کشور 
جســارت و امکان راه اندازی کســب وکارهای نوپا را 
یافتنــد حــالا بخشــی از رســالت الهام بخشــی و 

صف شکنی را برای دیگر زنان برعهده گرفته اند.

زنــان مدیــر.  شــکل گیری اکوسیســتم 
اقتصاد نوآوری باعث شــده تــا در همین 
فضای اقتصادی نوآور زنان به عنوان مدیرانِ ارشد 
و میانی یا همان مدیــران C level هم نقش پذیری 
زیادی داشته باشند. زنانی که ماموریت های اصلی 
حرفه ای شان بر توسعه و رشــد کسب وکار استوار 
اســت و هم تخصص و مهارت های خاص دارند و 
هم دانش اداره و توسعه کسب وکار را. این بخش از 
زنان ایرانی احتمالا در ســال های پیــش رو جایگاه 
مهم تر و تاثیرگذارتری را در اقتصاد نوآوری برعهده 

بگیرند.

زنان متخصص. اما در همین اكوسیستم 
زنانی در حوزه های تازه ای که مهارت ها و دانش آن 
بــه شــدت موردنیــاز واقــع شــده بــود، بــه عنــوان 
متخصــص و نیــروی ماهــر توانســتند درصــد 
قابل توجهی از بــازار کار اقتصاد نــوآوری را به خود 
اختصاص دهند. متخصصانی كه در حوزه هایی 
چون برنامه نویسی، گرافیک، طراحی، محتوا، سئو 
و... موقعیت های شغلی را از آن خود کردند و هویت 
كسب وكاری شــان براســاس مهارت های تازه و روز 
دنیا تعریف شد. حوزه هایی که باعث شده تا بخش 
زنانه اقتصاد نوآوری بیش از هر زمان دیگری رشد 

کند و امیدواری های زیادی به وجود آید.

زنان در کسب وکارهای خرد آنلاین. بخش 
ششم و آخری كه خصوصا طی 2، 3 سال 
اخیــر و بــا رونــق كســب وكارهای اجتماعــی خیل 
عظیمی از زنان وارد آن شدند، نقش پذیری به عنوان 
صاحب كسب وكارهای خرد مبتنی بر شبكه های 
اجتماعی اســت. زنان در اینستاگرام به خصوص 
توانستند كسب وكارهای موفقی را پیش ببرند كه 

ذات، ماهیت یا فرایندِ نوآورانه دارند. 
این شــش دســته که بخش اعظم آن این روزها در 
اقتصاد نوآوری واقع شده، نشان می دهد که زنان 
ایرانی بیش از هر زمان دیگری امکان نقش آفرینی 
در اقتصــاد بخــش خصوصــی را پیــدا کرده انــد. 
امکان هــا و فرصت هایــی کــه مرهــون تــلاش خود 
آن ها، توسعه گفتمان کسب وکارهای نوآور و از همه 
مهم تر ورود نسل تازه ای از زنان و دختران صاحب 
دانش و تخصص است که به حقوق شهروندی و 
مدنی و انســانی خود آگاه و واقفند و برای پیگیری 

این حقوق کفش آهنین به پا کرده اند.

INTROسرآغاز

بررسی شش شکل حضور زنان در اقتصاد نوآوری ایران و اهمیت پررنگ 
شدن نقش زنان متخصص و مدیران میانی زن در این اقتصاد

شبکه منتورشیپ زنان نوآور ایران راه می افتد
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نشســت خبــری پانزدهمیــن ســالروز راه انــدازی شــبکه 
تلفن همراه ایرانســل، بعدازظهــر چهارشــنبه 28 مهرماه 
1400، بــا حضــور اصحــاب رســانه، بیــژن عباســی آرند 
مدیرعامــل و جمعــی از معاونــان و مدیــران ایرانســل در 
ســاختمان مرکــزی ایــن شــرکت برگزار شــد. عباســی آرند 
مدیرعامل ایرانسل با بیان اینکه ایرانسل یکی از موفق ترین 
سرمایه گذاری های خارجی-داخلی انجام شده در ایران بوده 
است، گفت: »ایرانســل یک عرصه بدون رقابت را به یک 
عرصه کاملا رقابتی تبدیل کرده است.« عباسی آرند با بیان 
اینکه رویکرد ایرانسل طی این سال ها، کاهش فاصله سطح 
ارائه فناوری در کشــور با تکنولوژی جهانی بوده و ایرانسل 
همواره تلاش کرده تا جدیدترین فناوری ها را به مشترکان 
خود عرضه کند، گفت: »هم اکنون نسل پنجم تلفن  همراه 
در کشور توسط ایرانسل پیاده سازی می شود و مطالعه بر 
روی نسل های بعدی، مانند نسل 5.5 و 6 تلفن  همراه نیز 
در حال انجام است و در آینده ای نه چندان دور شاهد ورود 
ایرانسل به نســل 5.5 تلفن  همراه هســتیم.« مدیرعامل 
ایرانســل در ادامه ســخنان خود، گزارشی از دســتاوردها و 
فعالیت های ایرانسل طی یک سال گذشته به حاضران ارائه 
کرد و با اشاره به توسعه پوشش شبکه ایرانسل در کشور، 
گفت: »هم اکنون بیش از 90 درصد جمعیت کشور، تحت 
پوشش شبکه نسل 3 و 4 ایرانسل هستند و بیش از 730 
هزار مشترک در کشور، از خدمات اینترنت پرسرعت ثابت 
)TD-LTE( ایرانســل اســتفاده می کنند.« وی به توســعه 
پوشــش اینترنت پرســرعت روســتایی توســط ایرانســل، 
به عنوان اپراتور رکورددار در این زمینه اشــاره کــرد و با بیان 
اینکه هم اکنون با همکاری وزارت ارتباطات، نزدیک به 33 
هزار روستا در کشور، تحت پوشش شبکه ایرانسل هستند 
و این، شــامل بیــش از 14 میلیون نفر جمعیت روســتایی 
است، تأکید کرد: »بر اساس گزارش های وزارت ارتباطات، 
ایرانســل بیشــترین پوشــش نســل 3 و 4 روســتایی را در 
مقایسه با سایر اپراتورها دارد و طی یک سال اخیر، نزدیک 
به 4000 روستا، تحت پوشش 4G ایرانسل قرار گرفته اند.«

  16.8 پتابایت؛ رکورد مصرف روزانه دیتا
عباسی آرند در ادامه، با اشــاره به روند رشد حجم مصرف 
دیتا در شــبکه ایرانســل و ثبــت رکــورد 16.8 پتابایت برای 
مصرف روزانــه دیتــا در شــبکه این اپراتــور، ایــن آمــار را در 
مقایسه با اپراتورهای منطقه و جهان، قابل توجه دانست. 

وی با اشــاره به نمودار رشــد مصرف روزانه دیتــا، از ابتدای 
راه انــدازی اینترنت پهن باند ایرانســل در مهــر 1393 تا 20 
مهر 1400، اعلام کرد: »طی این مدت، رشــد ســرانه دیتای 
همــراه مشــترکان ایرانســل 40 برابر، رشــد ترافیــک روزانه 
دیتــای همــراه 509 برابر، کاهش ضریــب تأخیــر 20 برابر و 
افزایش سرعت تجربه شده توسط مشترکان 118 برابر بوده 
است.« مدیرعامل ایرانســل، همچنین با ارائه گزارشی از 
افزایش سرعت و کاهش ضریب تأخیر در شبکه ایرانسل، 
بر اســاس داده هــای نرم افــزار  Speedtest Ookla، گفت: 
»سرعت متوسط کل شبکه ایرانسل، حدود 40 مگابیت بر 
ثانیه است و هم از نظر سرعت و هم از نظر تأخیر، وضعیت 

بهتری نسبت به سایر اپراتورها دارد.«
وی همچنیــن گفت: »بر اســاس گــزارش ســازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی )رگولاتوری(، ایرانسل توانسته 
اســت ســهم 43.01 درصدی از بازار تلفن همراه ایران را به 

دست آورد.«

 درآمــد 556 هــزار میلیــارد ریالــی دولــت از 
ایرانسل

عباســی آرند، همچنین در این مراســم، با بیــان اینکه طی 
15 سال گذشته، ایرانسل 454 هزار میلیارد ریال پرداخت 
مستقیم به دولت داشته است، گفت: درآمدهای مستقیم 
و غیرمســتقیم دولت از ایرانســل نیز از آغاز تا کنون، 556 

هزار میلیارد ریال بوده است.«

پانزده سالگی ایرانسل
عباسی آرند:43 درصد بازار دست ماست
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NEWSخبر

به دنبال تحول در اینشورتک
مدیرعامل بیمه تجــارت نو گفته 
محصول شــارژ بیمــه و بیمه موبایــل این 
شرکت با همکاری ایران کیش و پات لایف  

قصد ایجاد تحول در این حوزه را دارد.  

رشــد 2/3 برابری درآمد 
فروشــگاه اندرویــدی مایکــت در 
گزارشــی اعــلام کــرده دومیــن فروشــگاه 
اندرویدی ایران بــا 28 میلیون نصــب و 12 

میلیون کاربر فعال ماهانه است.

علیه سوپراپلیکیشن ها 
امیر ناظمی رئیس سابق سازمان 
فنــاوری اطلاعــات گفتــه عــده ای دنبــال 
نوآوری هراســی و جلوگیری از شکل گیری 

سوپر اپ ها هستند!
 

برگزیــده  اســتارتاپ 
کوپ استار معرفی شد

 استارتاپ »به اینه« در رویداد کوپ استار 
رتبه اول را کسب کرد. این کسب وکار روی 
نجات غذاهای ســالم قبل از دورریز شدن 

تمرکز کرده است.

نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

مدیرعامل حرکت اول: 

  تا پایان 1401، 950 میلیاردتومان

روی استارتاپ ها سرمایه گذاری می کنیم

نشست خبری مدیران بلوبانک برگزار شد

 بلوبانک زمین بازی را عوض می کند؟

نشست خبری شــرکت کســب وکارهای نوپای حرکت اول 
به صورت مجازی برگزار شــد و محمدمهدی عباســخانی، 
مدیرعامل این شــرکت گزارش 3 سال فعالیت حرکت اول 
را ارائه کرد. عباسخانی درباره سرمایه اولیه شرکت حرکت 
اول جهت ثبــت و آغــاز بــه کار آن گفت: »شــرکت حرکت 
اول بازوی ســرمایه گذاری خطرپذیــر همراه اول اســت و در 
7 مهرماه 1397 با هدف ســرمایه گذاری خطرپذیر در حوزه 
استارتاپی کشــور تاســیس شــد. حرکت اول با 50 میلیارد 
تومان سرمایه  اولیه ثبت شد و آغاز به کار کرد و فعالیت های 
جدی حرکت اول برای سرمایه گذاری در ســال های 1399 و 

1400آغاز شد.« او درباره سرمایه گذاری های شرکت همراه 
اول گفت:  »اولین ســرمایه گذاری حرکــت اول در آذر 97 با 
انعقاد قرارداد با شرکت سانا گستر سبز روی دو پلتفرم آچاره 

و اوبار شکل گرفت.«

  سرمایه گذاری داخلی و بین المللی و صنایع 
هدف

عباســخانی در ادامه تاکید کرد کــه حرکت اول قصــد دارد 
950 میلیارد تومان روی اســتارتاپ ها ســرمایه گذاری کند: 
»طبق برنامه امســال قصــد داریم بــه 600 میلیــارد تومان 

سرمایه گذاری تجمعی برسیم و سال آینده هم 350 میلیارد 
سرمایه گذاری انجام دهیم و تا پایان سال 1401 به رقم 950 
میلیارد تومان برســیم.« مدیرعامل حرکت اول با اشاره به 
چشم انداز سرمایه گذاری این شرکت در بازارهای بین المللی 
گفت: »در ســوریه روی پلتفرم دیجی شــی، 600 هــزار دلار 
سرمایه گذاری کردیم و در حال مذاکره با پلتفرمی دیگر برای 
سرمایه گذاری هستیم. برنامه ما این است که وارد بازارهای 
بین المللی هــم شــویم و به همیــن منظــور، شــرکتی به نام 

»حرکت اول جهانی« ثبت کردیم.«

نشست خبری مدیران بلوبانک روز یکشنبه 25 مهرماه با 
حضور خبرنگاران در خانه کارمان لواسان برگزار شد.

جمال غضنفــری، معــاون ارشــد فنــی بلوبانــک، در مورد 
مهم ترین دلایل را  ه اندازی و ایجاد بلوبانک گفت: »بلوبانک 
نتیجه تفکر، دوراندیشی و ســرمایه گذاری بانک سامان و 
همراه شدن آن با تیم جوانی است که به راهکارهای نوآورانه 
تکیه می کند.« رسول قربانی، سردبیر سایت راه پرداخت، 
با اشاره به اینکه نئوبانک در دنیا تعریف مشخصی دارد 
و نئوبانک خواندن بلو توســط مدیران آن نادرســت است، 
گفت: »بلوبانک با استفاده از مجوز بانک سامان تأسیس 
شــده و حتی هشــت رقــم ابتدایــی کارت هــای بلو مشــابه 

بانک ســامان اســت. نئوبانک، بانکی اســت که هیچ گونه 
پارتنرشــیپ یا همکاری با بانک های ســنتی نــدارد. با این 
تفاسیر، بلو در دسته دیجیتال بانک ها قرار می گیرد و نباید 
آن را نئوبانک خطاب کرد.« جمال غضنفری، در پاسخ به 
این انتقاد گفت: »به دلیل نگرانی ها و صلاحدید رگولاتور 
مجوز جدید صادر نشــده است. بر اســاس مجوزی که ما 
داریم در حــال حاضر بلوبانک به عنوان شــعبه دیجیتال 
بانک ســامان فعالیــت می کند امــا همه زیرســاخت ها به 
شکل کاملا مستقل آماده شده و هر زمانی که بانک مرکزی 
مجوز فعالیت نئوبانک ها را صــادر کند مــا آمادگی داریم 
تا به عنوان بانک مستقل فعالیت خود را آغاز کنیم.« در 

ادامه این نشست خبری محسن محمدیان، مدیر منابع 
انسانی بلوبانک، با اشاره به اصطکاکی که بانکداری سنتی 
با مشــتریان ایجاد می کند، یکــی از اهداف بلوبانــک را که 
تماما دیجیتال اســت، کاهش این اصطکاک ها دانســت 
و مزیت های بلوبانــک را به عنــوان کســب و کاری فناورانه، 
دسترســی آســان، ســادگی، شــفافیت، بازدهی، امنیت، 

داده محوری، پشتیبانی و برندینگ بیان کرد.

در هشتمین نشست خبری سازمان نظام صنفی رایانه ای مطرح شد؛

 نمایشگاه الکامپ بهمن ماه برگزار می شود

هشتمین نشست خبری هیئت مدیره دوره ششم سازمان 
نظام صنفی رایانــه ای تهــران )نصر(، سه شــنبه 27 مهرماه 
برگزار شــد و کاوه ثروتی مدیر اجرایی نمایشگاه الکامپ در 
بخشی از این نشست به سوالات خبرنگاران درباره برگزاری 
نمایشگاه الکامپ 1400 پاسخ داد. کاوه ثروتی مدیر اجرایی 
نمایشــگاه الکامپ دربــاره برگــزاری ایــن نمایشــگاه گفت: 
»نمایشــگاه امســال در فضای مفیدی بالغ بــر 15 هزار متر 

مربع و در تاریخ 27 تا 30 بهمن ماه برگزار می شود.« ثروتی 
درباره همکاران بخش برگزاری نمایشگاه گفت: »بیست و 
ششمین دوره  نمایشگاه الکامپ با همراهی وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و معاونت علمی و فناوری ریاست  جمهوری 
برگزار خواهد شد و در این نمایشگاه بخش های مختلفی از 
جمله الکام استارز را شاهد خواهیم بود.« ثروتی درباره روند 
ثبت نام شــرکت ها در نمایشــگاه گفت: »در نوبت اولی که 

قرار بود نمایشگاه برگزار شــود، بیش از 300 شرکت بزرگ و 
کوچک در نمایشگاه ثبت نام کردند، بنابراین این شرکت ها 
برای حضور در نمایشــگاه، نیازی به ثبت نام مجدد ندارند. 
در عین حال شــرکت های جدید می تواننــد طی هفته های 
آینده برای حضور در این نمایشــگاه اعــلام آمادگی کنند تا 
فرایند ثبت نام شرکت ها در نمایشگاه تکمیل شود.« مدیر 
اجرایی نمایشگاه الکامپ همچنین درباره تعرفه حضور در 
نمایشــگاه گفت که برای متقاضیان حوزه ICT  تغییری در 
میزان تعرفه نسبت به تعرفه ای که در تیرماه اعلام شده بود، 
صورت نگرفته و با همان تعرفه های قبلی از شــرکت ها برای 

ثبت نام و حضور در این نمایشگاه دعوت می شود.

 کارنــگ؛ هفته نامــه اقتصــاد نــوآوری ایــران
محصولــیجدیــدازگــروهرســانهایراهپرداخــت

اشتراک هفته نامه کارنگ را از فروشگاه اینترنتی انتشارات  راه پرداخت   بخرید
w a y 2 p a y . s h o p
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این شــاید نخســتین باری باشــد که خبــر اتحــاد غول های 
صنعتــی کشــور بــرای فتــح بازارهــای خارجــی بــه شــکلی 
مبسوط منتشر می شود. غول های غذایی کشور که سالانه 
میلیون هــا دلار در بازارهــای خارجــی فــروش دارنــد، قصــد 
جهــش صادراتــی از مجــرای تأســیس یــک کنسرســیوم را 

دارند. نوآوری حســاب پس داده ای که پیش تــر در دنیا بارها 
جواب داده و مســیر را برای توسعه صادرات صنعتی فراهم 
کرده اســت. این پنج شــرکت که به گفته مرتضی سلطانی، 
بنیان گذار گــروه زر، موفق شــده اند به توافقــی تاریخی برای 
همکاری با هــم در بازارهای صادراتی دســت پیــدا کنند، در 

اتحاد غول ها برای صادرات
پنج هلدینگ بزرگ زر، گلرنگ، کاله، شیرین عسل و میهن با 

تشکیل یک کنسرسیوم در صدد فتح بازارهای خارجی هستند

اخیــرا وزیــر صمــت دولــت ســیزدهم از رشــد 12 درصــدی 
صنعت و افزایش حجم صــادرات به ورای 45 میلیــارد دلار 
بدون احتساب نفت گفته است. چنین مسیری از تحول تازه 
در بخش تولید کشور حکایت دارد. راه رستگاری صنعت، 
معدن و تجارت در عصر ابراهیم رئیسی کدام است؟ دولت 
سیزدهم در شرایطی سکان هدایت دولت را در دست گرفته 
که مدت هاســت صنعت، معدن و تجارت کشور نتوانسته 
خود را در شــرایطی باثبات با افق دیدی روشــن و قابل قبول 
ببیند. وقوع خطاهای تکراری و سیاســت های غلط در یک 
دوره زمانی پایدار سبب شــده تا فعالان اقتصادی با سبدی 
از مشکلات ریز و درشت پیش روی دولت جدید بنشینند. 
مشکلاتی که از دلار 4200 تومانی شروع شده و به سرکوب 
قیمت در تولید، فقدان ســرمایه گذاری مناســب در بخش 
صنعت، صدور بخشنامه های متعدد و خلق الساعه در حوزه 
تجارت و کاهش تاب آوری تولید در بخش های پیشران منجر 

سیاست های دولت در بخش 
صنعت، معدن و تجارت چه 
اتفاقاتی را در این حوزه ها
 رقم می زند؟

چیزی مشخص 
نیست و این 
یعنی خطر!
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زمره بهترین صادرکنندگان کشور بوده و هستند. این بنگاه ها 
که در بسیاری از بازارهای صادراتی منطقه و جهان از جمله 
خاورمیانه، آســیای میانه و اروپا فروش قابل توجهی دارند، 

در تولید ماکارونی و اســپاگتی، لبنیــات، کیک 
و کلوچــه و شــیرینی، محصولات بهداشــتی و 
شوینده و نیز نوشــیدنی جزو بهترین برندهای 
منطقه به شمار می روند. این ابتکار خلاقانه که 
پیش تر در کره جنوبی، ژاپن، چین و حتی ترکیه 
اجرایی شده، به این شرکت ها امکان می دهد با 
تجمیع پتانسیل های خارجی خود در بازارهای 
هدف ضمن کاهش هزینه، امکان افزایش دامنه 
مشــتریان را بــه دســت آورنــد. چنیــن نــوآوری 
جالبــی بین پنــج بنــگاه بــزرگ صنعت غــذا در 

ایران موضوع بی ســابقه ای است که دســتمایه گزارشی در 
کارنگ شد.

  درآمد این پنج شرکت چه اندازه است؟
گلرنگ بزرگ ترین مجموعه ای است که در این کنسرسیوم 
صادراتــی حضــور دارد و درآمــد ســالانه آن طبــق برخــی 
برآوردهــا حــدود دو میلیــارد دلار اســت. گلرنــگ کــه به جز 
بــازار تندمصرف هــا در بخــش خرده فروشــی بــا مجموعــه 
فروشــگاه های افق کــوروش گردش مالــی بزرگی را به ســمت 
خود جهت داده، امروز در بخش معدن، نفت و گاز بیش از 
25 شرکت مختلف فعال دارد. کاله هم دیگر عضو مؤثر این 
کنسرســیوم اســت. کاله به عنوان مالک هلدینگ سولیکو 
بــا 20 زیربرنــد، بیش از شــش هزار محصــول در همــه انواع 
موادغذایی اعم از لبنیات، گوشت، روغن و... تولید می کند. 
درآمــد ســال 1399 هلدینــگ ســولیکو طبق گزارش رســمی 
این شــرکت حدود یک میلیارد دلار بوده اســت. طبق اعلام 
یورومانیتور این شــرکت یکی از 50 برنــد برتر صنعت غذای 
جهان است. شرکت شیرین عسل نیز با داشتن 11 شرکت 
و تولید بیش از 1200 محصــول در مجموعه خود به بیش از 
60 کشور جهان صادرات داشــته که مجموعا درآمد سالانه 
شیرین عسل را به ورای 350 میلیون دلار رسانده است. درآمد 
گروه زرمــاکارون نیز به عنــوان یکی از اسپاگتی ســازان بزرگ 
خاورمیانه به ورای 100 میلیون دلار در سال می رسد. شرکت 
میهن هم به عنوان کوچک ترین عضو این کنسرسیوم، سالانه 
حدود 30 تــا 40 میلیــون دلار درآمد دارد. بر ایــن مبنا درآمد 

مجموع این پنج شرکت حدودا 3/5 میلیارد دلار است.

  اشتغال زایی این پنج بنگاه چه مقدار است؟
بــا روی هــم گذاشــتن مجمــوع کارکنــان ایــن پنج شــرکت و 

تمــام زیرمجموعه های آن هــا، به عــددی نجومــی در زمینه 
اشتغال زایی این کنسرسیوم می رسیم که بیش از 100 هزار 
نفر اســت. بزرگ ترین میــزان اشــتغال زایی در این گــروه به 
هلدینگ گلرنگ مربوط است که تعداد افرادی 
که به این مجموعه متصلند، حدود 20 هزار نفر 

تخمین زده می شود. 

  صــادرات ایــن شــرکت ها بــه چــه 
میزان است؟

بیشــترین صــادرات در ایــن کنسرســیوم بــه 
مجموعه کاله برمی گردد کــه در دهه 90 همواره 
بیــن 200 تــا 300 میلیــون دلار در نوســان بــوده 
اســت. میهن هم کمترین میزان صــادرات را از 
نظــر ارزش دلاری بــه خــود اختصاص داده اســت. بررســی 
کارنگ نشان می دهد این پنج شرکت روی هم موفق شده اند 
ســالانه نیم میلیارد دلار در بازارهای خارجی فروش داشته 
باشــند. این عدد قرار اســت در توافق جدیدی که بین آن ها 

منعقد شده، به چند برابر رقم فعلی برسد.

  صادرات صنعــت غذای ایران بــه چه میزان 
است؟

کل صادرات صنعت غذای ایران 
حدود پنج میلیارد دلار است که 
این شامل خشکبار و سایر اقلام 
مغذی هم می شود. از این میزان 
1/8 میلیارد دلار به شــیرینی و 
شــکلات و حــدود 0/5 میلیارد 
دلار بــه لبنیات و بســتنی تعلق 
دارد. اعداد البته حدودی است 
اما نســبتی مســتقیم بــا اعداد 
اعلام شده از ســوی انجمن های 

تولیدکننده در سال 1399 دارد.

  افق صادراتی این کنسرسیوم کجاست؟
مرتضی ســلطانی نخســتین کســی اســت که در نشست 
صادرکننــدگان بــا ابراهیــم رئیســی، رئیس جمهــور، خبــر 
تأسیس کنسرسیوم صادراتی جدید را منتشر کرد. این چهره 
مشهور صنعت غذا البته رقم دقیق مدنظر کنسرسیوم یا 
برنامه گروه برای فتــح بازارهای خارجی را اعــلام نکرد. با این 
حال تصریح کرد این خبر بسیار مهم است و برای اولین بار 
است که در ایران رخ می دهد. به موجب آنچه سلطانی گفته، 
پنج شــرکت مذکور قرار اســت با همــکاری هم در صــادرات 

کشور جهشی جدی ایجاد کنند.

  کنسرســیوم به رشــد صــادرات چــه کمکی 
می کند؟

ده ها سال پیش در دهه 1950 که میتسوبیشی، میتسویی و 
دیگر کارتل ها در ژاپن جلو افتادند و با ایجاد یک کنسرسیوم 
بین المللی، وظیفه صــادرات محصــولات ژاپنــی به اقصی 
نقاط جهان را بر عهده گرفتند یا در کره جنوبی چاوبول ها به 
سمت تسخیر بازارهای جهانی در دهه 1990 خیز برداشتند، 
کمتر کسی تصور می کرد این دو کشور کوچک شرقی بتوانند 
در طول چند دهه به غول های اقتصادی جهان بدل شوند. 
تشکیل کنسرسیوم پنج غول اقتصادی - صنعتی ایران را نیز 
باید در همین راستا دید. چگونه؟  یکی از مهم ترین مسائلی 
کــه در کشــورها و بازارهای خارجــی بــرای بازیگران تــازه وارد 
ایجاد مشکل می کند، دستیابی به زمینه های اولیه فعالیت 
اقتصادی اســت. کاری کــه عمومــا شــرکت ها آن را با صرف 
هزینه گزاف و از محل ایجاد شبکه اعتبارات بانکی، شبکه 
تبلیغــات و بازاریابی، شــبکه فروش و شــبکه خدمات پس 
از فروش متحمل می شــوند. شرکت های این پنج هلدینگ 
اگــر در قالــب یــک کنسرســیوم جــا بگیرنــد، کل مجموعه 
را بــه حــدود 100 کشــور جهــان 
متصل خواهند کرد. اتفاقی که 
از هر نظر بی ســابقه بوده و دری 
جدید را پیش روی اقتصاد ایران 
می گشاید. از آنجا که در شرایط 
کنونــی کشــور بــا بحــران جدی 
صــادرات بــا ارزش افــزوده بــالا 
دست به گریبان است، صنایعی 
نظیر غذا، آرایشی - بهداشتی، 
شوینده و شــیمیایی و نساجی 
و لوازم خانگــی این پتانســیل را 
دارند کــه به مــدد انــرژی و کارگر 
ارزان و مواد اولیه در دسترس، حجم صادرات غیرنفتی کشور 

را از محل محصولات با ارزش افزوده بالا ارتقا دهند. 
گزارش شــاخص های منتخب کشــور در نیمه اول 1400 که 
از سوی اتاق بازرگانی تهران منتشر شده، نشان می دهد در 
فهرست صادرات کشور، 20 محصول عمده وجود دارد که 
عمدتا معدنی یا از انواع فلزات اساسی و تولیدات پتروشیمی 
هستند که دست کمی از خام فروشی ندارند. اگر این مسیر 
امــکان تغییــر داشــته باشــد، بایســتی از مجرای تأســیس 
کنسرسیوم های این چنینی و با حضور شرکت های غیررانتی 
ایجاد شود تا امکان جهش صادراتی برای کشور مهیا شود. 

محمدحسین 
شاوردی

@hoseynshaverdi

ANALYSISتحلیل

خودروساز قدیمی برگ 
جدیدی رو می کند

کادیلاک به بازی 
برمی گردد؟

کادیلاک بعد از مرگ فلیت وود سیکستی 
در دهه های 70 و 80 میلادی دیگر به مسیر 
برنگشــت. ایــن برنــد آمریکایــی کــه باید 
آن را بحق ســازنده بهتریــن لیموزین های 
تاریخ تا پیش از دهه 80 میلادی دانست، 
مدت هاســت در ســایه ها گام برمــی دارد. 
طراحی و تولیــد دو محصول سلســتیک 
)celestiq( و لیریــک )lyric( کــه فعــلا 
کادیلاک چــراغ خامــوش توســعه آن ها را 
در برنامه گذاشته، شاید نخستین تلاش 
واقعــی این برنــد برای بازگشــت بــه عصر 
طلایی خود باشــد. سلستیک که طرحی 
زمخت، شــکیل و مدرن دارد، بی توجه به 
کش و قوس های بنز و بــی ام و یا زوایای تیز 
لکسوس و کلاسیک بازی مبهم جنسیس 
در پی خلق همان معنای همیشگی است 
که با کادیلاک تجربه می شد: قلدر و مجلل!  
»موتــور1« مجلــه مشــهور آمریکایــی که 
نخســتین تصاویر از این خودرو را منتشر 
کرده، با اشاره به هیجانی که بابت این کار 
دارد، نوشته: »نمی توانیم شادی خود را از 
ساخت یک لیموزین سفارشی دست ساز 
توســط کادیلاک پنهــان کنیــم. از آنجا که 
جنرال موتورز به تازگی از برنامه بلندپروازانه 
خود برای تولید باتری های فوق پیشــرفته 
سری اولتیمات و نیز سیستم خودران سوپر 
کــروز رونمایی کرده، سلســتیک می تواند 
نمادی برای دنیای تازه لیموزین ها باشد.«

دربــاره طراحــی بدنــه سلســتیک نقــاط 
خوشایند بسیار اســت. اولین آن ها نحوه 
طراحی چراغ ها و جلوپنجره خودرو است 
که یادآور محصولات جاودانه این شرکت 
بوده و اعتبار یک لیموزین برجســته را در 
خــود دارد. از این مهم تر اما ســتون پهن و 
پف آلود C خــودرو اســت کــه در ترکیب با 
چراغ های نواری عقب یک بخش بســیار 
مهیــج را تشــکیل داده اســت. البته فعلا 
باید تا پایان تابســتان و رونمایی رسمی از 
این خودرو صبر کرد و به چشم غیرمسلح 
تصویر تازه کادیلاک از محصولات لوکس 
را دیــد. ایــن خــودرو قــرار اســت پرچمدار 
برتریــن برند صنعــت خــودرو آمریــکا در 
حساس ترین عصر باشد. آیا سلستیک 
کیفیتی همچون مدل جاودانه فلیت وود 

سیکستی را ارائه خواهد کرد؟

گلرنگ بزرگ ترین 
عضور این کنسرسیوم 
صادراتی است و درآمد 

سالانه آن حدود دو 
میلیارد دلار است

شده است.  امروز نه تنها معدن به عنوان یکی از بخش های 
پرسود کشور افق دیدی محدود به ویژه در بخش فولاد دارد 
که به جز ضعف در اکتشــافات به اندازه و ذخایر مناسب، 
بحــران بی برقــی و کم آبــی را هم پیــش  روی خــود می بیند. 
خودروسازان با سرکوب قیمت جدی درگیرند و افول برجام 
بســیاری از همکاری های بین المللی آن هــا را از بین برده تا 
یکی از قدیمی تریــن صنایع کشــور خــود را در پایین ترین 
نقطه از منظر رقابت پذیری مشاهده کنند. صنایع غذایی، 
لوازم خانگی و پوشاک که از توان رقابتی بالاتری نسبت به 
صنایع منابع محور برخوردارند، در سه ساله اخیر به لطف 
سبقت گرفتن قیمت ارز از نرخ های واقعی و نیز کاهش سود 
واردکنندگان، فرصت تولید انبوه یافته اند. این صنایع اما 
بیم آن را دارند که با احیای برجام و سرکوب قیمت ارز دوباره، 
با بحران روبه رو شــده و ســهم بازار خود را که ناشــی از یک 
مزیت واقعی اقتصادی است، از دست بدهند. ممنوعیت 

یکباره صادرات، هرروز صنایعی نظیر فولاد، پتروشــیمی، 
سیمان و غذا را تهدید می کند. بخش هایی که در دهه های 
اخیــر عمــده درآمدهای صادراتی کشــور را کســب کــرده و 
عمدتا وابسته به بخش های دولتی هستند، با بحران های 
فراگیری مواجهند که حیات آن ها را در ســالیان آتی به جد 
تهدید می کند. این تهدید موجب شده عمده این بنگاه ها 
ســرمایه گذاری در ماشــین آلات را به عنوان مهم ترین رکن 
نوآوری فراموش کنند. سال هاست ایران در سودای توسعه 
صنعتی اقسامی از برنامه ها را اجرایی می کند، بدون اینکه 
در مسیر صنعتی شدن قرار داشته باشد. مسیر صنعتی 
شــدن از نــوآوری می گــذرد و راه تحقق نــوآوری جز تحقیق 
و توسعه و ســرمایه گذاری در ماشــین آلات و خطوط تولید 
نیســت. در دهه 90 که شدیدترین فشــارها از زمان جنگ 
هشت ساله به بخش صنعت تحمیل شد، تشکیل سرمایه 
روندی منفی به خود گرفت، رشد بخش صنعت به شدت 

پرنوسان شد، ورود سرمایه خارجی به کشور مطابق با اهداف 
تعیین شده نبود و با هر شوک سیاسی - اقتصادی، جریان 
خروج سرمایه از کشور شــدت گرفت. صنعت البته امروز 
در ایران همچنان سرپاست و از قضا برخی بخش ها حتی 
به رشد مثبت رسیده اند اما وضعیت کلی تولید در کشور 
چندان مناسب نیست. از آن سو هرچقدر شرایط تولید با 
فراز و نشیب همراه است، تجارت کشور پرنوسان، مملو از 
اضطراب و با اتفاقات غیرمنتظره دستخوش چالش است. 
دولت برای تحقق شعارهای بزرگ احتیاج به جراحی های 
عمیق امــا آرام و با طمأنینــه در بخش های حســاس دارد. 
سیاســت ارزی بخش نخســت این ماجراســت که هرچه 

زودتر بایستی به آن رسیدگی شود.
اینکه صنعت در عصر رئیسی آبستن چه تحولاتی است، 
فعلا مشخص نیست و همین که چیزی مشخص نیست، 

برای صنعت مهلک ترین سم است. 
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جاومکان نوآوری
I N N O V A T I O N 

L O C A T I O N

گردهمایی مدرسه کسب وکار تکاپو دوشنبه 26 مهرماه، به 
 مناسبت پایان دوره پنجم این مدرسه برگزار شد. این مدرسه 
از دی ماه سال 98 با همکاری اتاق بازرگانی تهران و دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر آغاز به  کار کرد و هدف آن توانمندســازی 
مدیران کســب وکارهای مختلف در جهت رشــد و توســعه 
صنایع و ایجاد بستری برای جریان سازی اندیشه و حمایت 

از نوآوران کشور است.
مسعود خوانساری رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی تهران، درباره فلسفه وجودی این مدرسه گفت: 
»اقتصاد کشور تاکنون به دلایل مختلفی نتوانسته است 
موفق باشــد. تحریم، قطع ارتباط با بســیاری از کشــورها و 
علت های دیگری در این مقوله اثرگذار بوده اند. اما به  نظرم 
مهم ترین دلیل توسعه نیافتگی اقتصاد کشور، عدم توجه به 

کارآمدی مدیران در صنایع مختلف است.«
خوانساری با اشاره به اینکه بیشتر کارخانه های بزرگ کشور 
در دهه هــای 40 و 50 تأســیس شــده اند، گفــت: »در زمــان 
مدیریت مرحوم رضا نیازمند در سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع کشور و همچنین معاونت مرحوم علی نقی عالیخانی 
در این سازمان، اقتصاد کشور مسیر توسعه ای خیلی خوبی 
را طی کرد و علــت آن هم توجه بــه دانش مدیــران و توانایی 

علمی و حرفه ای آن ها بود.«
رئیس اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی تهران 
در ادامه صحبت های خود درباره تأثیر مدیران موفق در 
رشــد کســب وکارها گفت: »مدیران موفق توســعه 
اقتصادی کشور را تسریع می کنند و به همین 
دلیل احساس کردیم که باید در این مسیر 
مهم گام برداریم و مدیران کنونی کشور 
را توانمند کنیم و مدرســه کسب  وکار 
تکاپو با همکاری دانشــگاه صنعتی 

امیرکبیر به همین دلیل تأسیس شده است.«
همچنین در این رویداد محمدتقی بانکی، رئیس این مدرسه 
با اشاره به فلسفه شــکل گیری آن تربیت مدیران کارکشته 
اقتصادی را یکی از ماموریت های تکاپو عنوان کرد و با اشاره 
به دوره های مختلف مدیریت اقتصادی در کشور بر اهمیت 

این ماموریت تاکید کرد.
محمود کریمی،  مشاور نوآوری مدیرعامل فناپ هم با پخش 
انیمیشنی از چالش های تزریق نوآوری در اقتصاد گفت و از 

نقش آموزش در تسهیل این مسیر.

  وضعیــت بهتــر ایــران در انقــلاب صنعتــی 
چهارم

در ادامه این رویداد علی زواشکیانی، معاون علمی مدرسه 
کســب وکار تکاپــو، دربــاره رشــد تحــولات اقتصــادی دنیا و 
وضعیت اقتصاد کشــور گفت: »ایــران در انقلاب صنعتی 
چهارم برخلاف انقلاب های صنعتی قبلی فاصله  کمتری با 
دنیا دارد و پیش بینی می شود وضعیت بهتر هم بشود. اما 
جایگاهی که در حال حاضر در تراز اقتصادی دنیا داریم، در 

شأن کشور ما نیست.«
زواشکیانی با بیان نقل قولی از میلتون فریدمن، اقصاددان 
آمریکایی که معتقد است کسب وکارها تنها باید به کسب 
حداکثر سود فکر کنند، گفت: »اقتصاد کشور ما به این نگاه 
نیاز دارد و کســب وکارها هم با مدیران توانمند به سودآوری 
می رســند. مدرســه کســب وکار تکاپو در همین راســتا قدم 

گذاشته است.«

  ارزش  آفرینی مهم تر از کسب سود است
در ادامــه ایــن رویــداد پنلــی تخصصــی بــا موضــوع ارزش 
کســب وکارها در جامعه برگزار شــد که علی نقی مشایخی 

بنیان گذار دانشــکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه شریف، 
پدرام سلطانی رئیس هیئت مدیره شرکت پرسال، علیرضا 
کلاهی رئیــس کمیســیون صنایع اتــاق ایــران و محمدرضا 
انصاری رئیس هیئت مدیره شرکت کیســون در آن حضور 

داشتند.
علی نقــی مشــایخی در ایــن پنــل بنگاه هــای اقتصــادی را 
ســلول های پیکر کشــور معرفــی کــرد و گفــت: »بنگاه های 
اقتصادی بــا خلــق ارزش می توانند نقش بســیار مهمی در 
اقتصاد کشور ایفا کنند. خلق ارزش موجب افزایش تولید 
در کشور می شود و به این ترتیب شــاهد توسعه اقتصادی 

خواهیم بود.«
پدرام ســلطانی نیز درباره رونــد ارزش آفرینی شــرکت ها در 
مسیر توسعه از 300 ســال گذشته شــرکت داری در جهان 
گفت: »شرکت ها به مرور متوجه شدند که باید از سودآوری 
صرف فراتر بروند و ارتباط نزدیک تری با مشتریان خود برقرار 
کنند و موجب شوند که مشتریان به آن ها حس نزدیکی پیدا 
کنند و این کار با ارزش آفرینی و ارائه خدماتی که فراتر از هدف 

سوددهی است، محقق می شود.«
همچنیــن علیرضــا کلاهــی بــا بیــان اینکــه کارآفرینــی در 
ایــران ارزش نابودکــن اســت و صرفا هــدف ســوداگری دارد، 
گفت: »سیاست های کشــور افق کوتاه  مدت دارد. بنابراین 
کسب وکارها هم به  جای توجه به ارزش آفرینی، صرفا کسب 

سود می کنند.«
محمدرضا انصاری در ادامه به اهمیت نیروی انسانی اشاره 
کرد و آن ها را سرمایه کشور دانست و گفت: »درست است 
کشــور شــرایط اقتصادی ســختی دارد، اما تنها چاره ما کار 
کردن است. ما باید با تکیه بر نیروی انسانی خود که یکی از 
راه های مهم ایجاد قدرت در بنگاه ها هستند، توان اقتصادی 

کشور را افزایش دهیم.«

در اولین رویداد فارغ التحصیلان مدرسه تکاپو چه گذشت؟

 اوضاع خوب نیست 
اما چاره ای جز کار کردن نیست!

شرکت ها گرفتار پروسه 
استخدام نشوند 

کارات یک میلیارد 
دلاری شد

»کارات« یک استارتاپ مستقر در سیاتل 
که به شــرکت ها در انجــام مصاحبه های 
فنی کمــک می کنــد، 110 میلیــون دلار در 
ســری ســی جمع آوری کرد و به ارزش کل 
1/1 میلیارد دلار رســید. این جدیدترین 
شــرکت فناوری ســیاتل اســت که پس از 
امپریتــی،  های اســپات، زنوتــی و رک روم 
بــه ارزش یــک میلیــارد دلار یــا وضعیت 
تک شــاخ رســیده اســت. این اســتارتاپ 
از شــبکه ای از مصاحبه کننــدگان مــورد 
تأییــد اســتفاده می کند کــه مصاحبه ها 
را از طریــق ویدئوکنفرانــس و با اســتفاده 
از قالــب مشخص شــده بــرای پرســش و 
نمره دهــی بــر اســاس تحقیــق، تجزیــه و 
تحلیــل کارات انجــام می دهنــد. کارات 
دربــاره متقاضیــان برتــر واجد شــرایط به 
شــرکت ها بازخــورد می دهــد و در مــورد 
رونــد اســتخدام آن هــا، شــرکت ها را آگاه 
می ســازد. ایده این است که به شرکت ها 
کمک شــود تا در میان نبردی مداوم برای 
یافتن استعدادهای فناوری، کارکنان خود 
را از مسئولیت مصاحبه رها سازند. کارات 
می گوید مدل آن ها برای نامزدهای شغلی 

نیز بهتر است. 
به عنــوان مثــال ایــن امــکان را بــه آن ها 
می دهــد کــه در تعطیــلات آخــر هفتــه 
مصاحبه کنند و گزینه »دوباره« را ارائه 
می دهد تا کاندیداها شانس دومی برای 
مصاحبه داشته باشند. کارات نسبت 
به سال گذشــته بیش از دو برابر درآمد 
و مشتری کســب کرده اســت و هشت 
شرکت دارد که بیش از یک میلیون دلار 
در ســال هزینه می کنند. این استارتاپ 
ظرفیت انجام 50 هزار ساعت مصاحبه 
در مــاه را دارد. نرم افــزار کارات نه تنهــا 
توسط شرکت های فناوری مانند کامپس 
و اینتوییت بلکه توسط سایر شرکت ها 
از جمله فورد، آمریکن اکسپرس و بنک 
آو آمریکا که در مصاحبه با مهندســان 
نیاز به کمک دارند، اســتفاده می شود. 

کارات توســط مــو بهنــد، مدیــر 
سابــــــــــق ایــــــــکس باکس در 
مایکروسافت و جف اسپکتور 
کــه قبلا رئیــس ســتاد ملیندا 

گیتــس در بنیــاد بیــل انــد 
ملیندا گیتــس بود، 

هدایت می شود. 
ایـــــــن شــرکت 
نزدیک به 200 

کارمند دارد.

REPORTگزارش
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خرده فروشی
R E T A I L

»گپ« شرکت »سی بی فور« را که یک شرکت نوپا در نیویورک 
اســت، خریداری کرده کــه از فناوری های هــوش مصنوعی و 

یادگیری ماشــین بــرای بهبــود تجربه مشــتری 
و افزایــش فــروش از طریــق تجزیــه و تحلیــل، 

پیش بینی و سنجش تقاضا استفاده می کند.
ســالی گیلیــگان، مدیــر ارشــد دگرگونی رشــد و 
رئیــس دفتــر رشــد اســتراتژیک خرده فروشــی 
پوشــاک گپ گفته اســت: »ما معتقدیم هوش 
مصنوعی و یادگیری ماشین آینده صنعت ما را 
رقم می زند. گپ تجربه کار با دانشــمندان داده 
ســی بی فور را در ســطح جهانــی دارد، بنابرایــن 
ما تأثیــر و کاربردهــای وســیعی را که علــم آن ها 

می تواند در فروش، موجودی و بینش مصرف کننده داشته 

باشــد و همچنین پتانســیل آن برای افزایش ارزش و تجربه 
مشتری را درک می کنیم.«

ســی بی فور قبــل از خریــده شــدن توســط گپ، 
سرمایه گذارانی از جمله سکویا کپیتال داشت 
و تأمین سرمایه اش را از این طریق انجام می داد. 
فناوری شرکت توسط خرده فروشان و برندهای 
مســتقیم مصرف کننــده ماننــد کــوم انــد گــو، 
لیوایــس، لیــدل و اوربــن اوتفیتس پیاده ســازی 
شده اســت. قرارداد ســی بی فور یکی از چندین 
قرارداد امسال گپ بود؛ از جمله خریدهای این 
شــرکت، »دریپر« بــود که یــک شــرکت فناوری 
ســه بعدی اســت و از اتاق های پرو مجــازی برای 
کاهش مرجوع کردن محصولات آنلاین استفاده می کند.  گپ 

از زمان انتقال سیستم های خود به فضای ابری در اکتبر سال 
گذشته، سرعت سرمایه گذاری خود در حوزه فناوری را افزایش 
داده است. این امر به لیست رو به رشد مشاغل خرده فروشی 
که در حال انتقال بخش هایی یا تمام سیســتم های خود به 

فضای ابری هستند، افزوده می شود.
بر اساس پیش بینی اینترنشــنال دیتا کرپ، هزینه عمومی 
ابرها امسال به رکورد 385/3 میلیارد دلار می رسد، در حالی 
که بالاترین رقم قبلی 312/4 میلیارد دلار در سال 2020 بود. 
گزارش کی پی ام جی که ســال گذشــته منتشــر شــد، نشان 
می دهد که چگونه بسیاری از شرکت ها سیستم های خود را 
به فضای ابری منتقل می کنند. 56 درصد از مدیران فناوری 
در این بررســی گفته اند که انتقال کامل به فضای ابری برای 

مشاغل آن ها به یک »ضرورت مطلق« تبدیل شده است.

شــاید »کروگر« گنجینه ســیرا مادره را پیدا نکرده باشد، اما 
به نظر می رسد غول خواربارفروشی با اســتفاده از انبارهای 
خودکار، مراکز پخش و مراکز تسهیلات کوچک، بدون نیاز به 

باز کردن هیچ فروشگاهی به بازار راه پیدا کرده است.

بزرگ ترین اپراتور سوپرمارکت اعلام کرد که قصد دارد کروگر 
دلیوری )خدمات تحویل کالای کروگر( را گسترش دهد، حتی 
در بازارهایی که فعــلا در آن ها هیچ فروشــگاه فیزیکی ندارد 
مانند شمال شــرقی ایالات متحده و فلوریدا؛ جایی که برای 

اولین بار در اوایل ســال جاری فعالیت دیجیتالی خــود را در 
آنجا آغاز کرد.

کروگــر وارد بــازار فلوریــدای مرکــزی و متوجــه شــد تقاضای 
مصرف کنندگان و تــوان تکنولوژیکی خودش با اســتفاده از 
ابزارهای اتوماسیون اوکادو باعث می شود که سریع تر از آنچه 
پیش بینی می کرد گسترش یابد. این خرده فروش ادعا می کند 
نمره بالایی در سطوح سفارش های تکراری، میزان وفاداری و 

رضایت مشتریان دارد.
کروگر اولین غرفه بزرگ خود را در گرولند افتتاح کــرد و از آن 
زمان ســایت های اســپوک را در جکســون ویل و تمپا اضافه 
کرده است. دو مرکز کوچک تر تأمین کالا به فلوریدای جنوبی 
افزوده می شــود تا کروگر بتواند بــا 10 هزار محصــول غذایی 
و ملزومــات غیــر غذایــی در عــرض 30 دقیقه به مشــتریان 
خدمات رسانی کند و سفارش های هر روز را همان روز یا فردا 
به مشتریانی که بیش از 35 هزار گزینه جنس برای انتخاب 

دارند، تحویل دهد.
گابریل آریاگا، معاون ارشد کروگر و معاون ارشد زنجیره تأمین، 
می گوید: »تســریع توســعه کروگر دلیــوری با ایــن امکانات 
جدید ادامه می یابد. تمرکز ما بر ایجاد فرصت های شغلی و 
خدمات رسانی به مشتریان از طریق مدل های به هم پیوسته، 
خودکار و نوآورانه اســت که به امور مختلف خریــد و فروش 
مواد غذایی در جغرافیای جدید و موجود توجه می کند. ما در 
حال توسعه شبکه ای از سایت ها در سرتاسر ایالات متحده 
هســتیم که تعدادی از آن ها قرار اســت ســال آینــده افتتاح 
شوند. ما مشتاقیم که کروگر دلیوری به خانه های بیشتری 

خدمات رسانی کند.«
کروگر اعلام کرده که برای اولین بار وارد شمال شرقی ایالات 
متحده می شود و تحویل مواد غذایی در همان روز و روز بعد 
را ارائــه می دهد. انتظار می رود هر یک از ســوله ها ســالانه تا 
700 میلیون دلار سفارش انجام دهند و کارآمدتر و ارزان تر از 

روش های فعلی عمل کنند.
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گپ با خرید شرکتی که از هوش 
مصنوعی و یادگیری ماشین برای 

بهبود تجربه مشتری استفاده می کند، 
وارد مرحله تازه ای شد
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انبارهای خودکار و مراکز پخش چه نقشی در صنعت 
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  چه چیز واوا را 
ممتاز می کند؟ 

پرداخت خودکار 
بدون باگ سرقت

اگرچــه خرده فروشــان بســیاری تــلاش 
جدیــد  نســل  کشــف  بــا  می کننــد 
راه حل هــای پرداخــت، خریــداران را 
ســریع تر از گذشــته روانه خانه هایشان 
کنند، اما بــه نظر می رســد در ایــن بازی 
واوا )WaWa( پیــروز میــدان اســت. واوا 
مجموعــه فروشــگاه های زنجیــره ای 
مشــتمل بــر پمپ بنزیــن، رســتوران و 
سوپرمارکت های بزرگ در ساحل شرقی 
ایالات متحده آمریکاســت که هر آنچه 
را موردنیــاز خانــه و خانــواده اســت، در 

اختیار مشتریان قرار می دهد. 
کیوسک های پرداخت خودکار واوا که به 
منظور افزایش ســرعت تسویه حساب 
روی کار آمده انــد، پــس از اجــرای موفق 
در چند فروشــگاه )61 نقطه( از این پس 
در دیگر شــعب تازه تأســیس نیز نصب 
خواهند شــد. اگرچه پرداخــت خودکار 
از اواخر 1990 در فروشگاه های زنجیره ای 
رایج شــد اما افزایش سرقت سبب شد 
که این روش مورد اســتقبال قــرار نگیرد 

اما با پیشرفت تکنولوژی، 
برخــی بــر ایــن باورنــد کــه 
می توان جلوی ســرقت ها 
 را گرفت. مثلا اپلیکیشــن
 Sam's Club Scan  
Go & ایــن امــکان را بــه 
خریــداران می دهــد تــا 
روی  بارکــد  اســکن  بــا 
محصــولات و پرداخــت 
هزینــه آن در اپلیکیشــن 

فنــاوری یــا   به راحتــی خریــد کننــد 
 Just Walk Out آمازون امکانی را فراهم 
می ســازد تا هزینــه خرید بدون اســکن 
محصولات به صورت خودکار از حساب 
خریداران کسر شود. این فناوری تا پیش 
از ایــن تنهــا در آمــازون فــرش و آمــازون 
گــو مــورد اســتفاده قــرار می گرفــت، اما 
آمــازون چندی پیــش اعلام کــرد که این 
 تکنولوژی را در فروشــگاه های هول فودز 
)Whole Foods( هم راه اندازی می کند.
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اولین بــاری که نــام بیتکویــن را شــنیدیم به ســادگی از 
کنار آن رد شــدیم تا چند ســال بعد همه نگاه ها از جمله نگاه 
حسرتآمیز ما دوباره به آن جلب شد. کتابیکساتوشی 
تلاشــی برای راهنمایی افرادی اســت که تنها در حد شــنیدن 
واژه بیت کوین یا دنبال کردن قیمت ارزهایدیجیتال با این 
فناوری آشنا هستند. از کوچک ترین واحد پولی بیت کوین به 
پاس خدمات سازنده آن تحت عنوان »ساتوشی«یاد می شود.

یک ساتوشــی جزئی از صد میلیون واحد کوچک دیگر اســت 
کــه در کنــار یکدیگــر یــک واحــد بیت کویــن را تشــکیل 
در  سهیم شــدن  بــرای  نمــادی  ساتوشــی  می دهند.یــک 
کوچک تریــن  بــا  کــه  مشــارکتی  اســت؛  انقــاب  ایــن 
یــک  می شــود.  انجــام  انقــلاب  ایــن  آغازگــر  پولــی  واحــد 
ساتوشــی می توانــد دارایــیارزشــمندیدرآینــده باشــد.

تجدید چاپ شد
پیشنهاد ویژه 

به مناسبت انتشار چاپ جدید

ISBN 978-622-97829-7-2

7829729 786229

تومــان هــزار   108

انتشارات

w a y 2 p a y . p r e s s

ــوآوری ــاوری و ن ــر فن ناش

کتاب حاضر تلاشــی بــرای راهنمایی افرادی اســت کــه تنها در حد 
شــنیدن واژه بیت کوین یا دنبال کردن قیمــت ارزهای دیجیتال با 
این فناوری آشــنا هســتند و به دنبال شــناخت جنبه های بیشتر و 
روش های سرمایه گذاری در آنها می گردند. از کوچک ترین واحد پولی 
بیت کوین به پاس خدمات سازنده آن تحت عنوان »ساتوشی« یاد 
می شود. یک ساتوشی جزئی از صد میلیون واحد کوچک دیگر است 
که در کنار یکدیگر یک واحد بیت کوین را تشکیل می دهند. انقلاب 
پولی که بیش از یک دهه قبل شروع شــد، هم اکنون به جایگاهی 
رســیده که رســانه ها؛ رویدادها و حــوادث آن  را از نزدیــک دنبال 
می کنند و چشم های بســیاری به آینده آن دوخته شده است. یک 
ساتوشی نمادی برای سهیم شــدن در این انقلاب است؛ مشارکتی 
که با کوچک ترین واحد پولی آغازگر این انقلاب انجام می شود. یک 

ساتوشی می تواند دارایی ارزشمندی در آینده باشد.
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یکساتوشی
راهـــنمایورودبـــهدنــــیایبـــیتکــوین
اتـریوموارزهایدیجیتالبرایمـبتدیها

هیچ ندیده ای هنوز !

 40 درصد تخفیف برای کتاب یک ساتوشی

گلرخ داوران در یک گفت وگوی صریح می گوید در اسنپ دکتر مداخله 
مستقیم پزشکی و درمانی وجود ندارد، اگرچه به آن متهم می شوند، او  

خودشان را بافاصله پلتفرم اول این حوزه می داند!

مخالفان به اشتباه می گویند یک تاکسی 
آنلاین وارد حوزه درمان شده است!

تولیدکننده مواد پایه 
آزمایشگاهی می گوید تولید 
این محصول در انحصار چند 
کشور همچون آمریکا، استرالیا، 
کانادا و چین است

سرگردان اخذ مجوز

آزمایشــگاه های تشــخیص پزشــکی بیش از آنچه به نظر 
می رسد وابسته به محصولات وارداتی هستند و هزینه های 
ارزی بالایی را متحمل می شوند. یکی از مواد همیشه لازم در 
محیط آزمایشگاه سرم جنین گاوی است. کبری علیرضایی 
متخصص بیوتکنولوژی کشاورزی و بنیان گذار شرکت تولید 
داروهای پپتیدی که به دنبال تولید این ماده در ایران است، 
می گوید: »سرم جنین گاوی در آزمایشگاه های تشخیص 
پزشکی کاربرد دارد و پایه همه کشــت های جانوری است. 
یعنی در همــه آزمایش های نیازمند کشــت ســلولی، پایه 
اصلی آزمایش سرم جنین گاوی است که مواد مغذی را در 
اختیار سلول قرار می دهد تا رشد کند و برای آزمایش آماده 

در میان نوآوران سلامت، اسنپ دکتر از آغاز فعالیت خود با 
این نام بیشترین حاشیه، شــکایت، اتهام و انتقاد را داشته 
اســت. از نهادهای دولتی، نظارتــی و رگولاتوری تــا نهادهای 
غیرانتفاعی مانند سازمان نظام روان شناسی و حتی بازیگران 

دیگر نوآوری ســلامت که اســنپ دکتر را به نابرابر کردن بازار 
متهم می کنند. دکتــر گلــرخ داوران بنیان گــذار و مدیرعامل 
اســنپ دکتر در گفت وگویــی صریــح دربــاره ایــن تعارضات 
به ویژه از ســوی نهادهای دولتی و نظارتی با کسب وکار خود 

عکس:آرشعاشورینیا
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صحبت می کند.

در هفته های گذشته چالش سازمان نظام 
روان شناســی با اســنپ دکتر خبرســاز شــده است. 
اتهامی که این ســازمان به اســنپ دکتر وارد کرده دو 
بخــش دارد. یکی اینکه روان شناســان اســنپ دکتر 
پروانــه دار نیســتند و دوم اینکــه برخــی از آن هــا 

روان شناس نیستند. در جوابیه رسمی 
شما بیشتر به اتهام اول پاسخ داده شد. 
ولی موضــوع دوم یــک چالــش در افکار 
عمومی ایجاد می کند. چرا به طور خاص 
از اســنپ دکتر نام بردند و پاسخ شما به 

اتهام دوم چیست؟
در این باره که چرا به طور خاص از اسنپ دکتر نام 
بردند، ایشان باید پاسخ بدهند. ما بیش از پنج 
میلیون کاربر فعال و بیشترین سهم بازار خدمات 
آنلاین سلامت را داریم. خدمات روان شناسی را 

هم به طور گسترده ارائه می دهیم. شاید این سهم بازار باعث 
تمرکز روی نام ما شده است. اشتباه ایشان و اغلب منتقدان 
این است که فکر می کنند مجموعه اسنپ و اسنپ تاکسی به 
مداخلات پزشکی و مشاوره ای ورود کرده است، در حالی که 
اسنپ دکتر ساختاری مستقل دارد و روی خدمات پزشکی 
و مشــاوره ای متمرکز است. این طور نیســت که یک پلتفرم 
تاکســیرانی وارد امر مشاوره درمانی شــده باشد. مشاورانی 
که به سیســتم ما وارد می شوند، حداقل کارشــناس ارشد و 
بسیاری هم دکترای روان شناسی دارند. بسیاری شان استاد 
دانشگاه هستند و سال ها فعالیت کرده اند. حتی شماره های 
نظام پزشکی آن ها در پروفایلشان درج شده است. ما فرایند 
ثبت نام دقیقی داریــم. مدارک هویتی، تحصیلی و شــغلی 
از جملــه پروانه نظــام پزشــکی یا پروانــه بهزیســتی را چک 
می کنیــم. ســپس از طریــق ســامانه شــاهکار مالکیت خط 
تلفنی که قرار است مشــاوره از طریق آن انجام شود بررسی 
می کنیم تــا مطمئن شــویم فرد پاســخگو خود روان شــناس 
اســت. گام نظارتی دیگر نظرسنجی پس از مشــاوره است. 
عملکرد مشاوران مرتب ارزیابی می شود و اگر ضعیف باشند، 
از سیستم حذف می شوند. آموزش دوره ای اجباری داریم و 
مشــاوران پس از پذیرش در آن شــرکت می کنند. حتی ادعا 
می کنــم کیفیت خدمــات ما بالاتــر از مدل ســنتی خدمات 
مشاوره است. اگر کاربری از کیفیت مشاوره رضایت نداشته 
باشد، پول او را عودت می دهیم و می تواند از یک مشاور دیگر 
کمک بگیرد. برای ما هم ســؤال اســت کــه این اتهــام از کجا 

شکل گرفته است.

بــه گمــان شــما در اینجــا هــم تقابــل بــا 
کسب وکارهای نوآور رخ داده است؟

بله. من در مناطق محروم کار کرده و دیده ام که در این مناطق 
دسترسی به روان شــناس چقدر محدود و سخت است. ما 

در بازخوردی که از روان شناسان پرکار اسنپ دکتر داشتیم، 
متوجه شــدیم کســانی که از ما مشــاوره می گیرند در شــهر 
خــود بــه چنــد دلیــل نــزد روان شــناس نمی رونــد. در برخی 
مناطق دسترســی وجود نــدارد. مردم در شــهرهای کوچک 
دوســت ندارند در کلینیک روان شــناس دیده شوند و نکته 
دیگر اینکه حق انتخــاب وجود نــدارد. الان کاربــری از نقطه 
مرزی می تواند با یک مشــاور حاذق در تهران صحبت کند. 
ضمنا مشــاوره آنلاین معذورات فردی مشــاوره 
حضوری را ندارد. گســترش این خدمات کمک 
شایانی به سلامت روان جامعه می کند. فرایند 
طولانی صدور پروانه و شماره نظام روان شناسی 
برخــلاف گســترش خدمــات روان شناســی در 
کشور است. در حالی که کشور ما از نظر سلامت 

روان وضعیت مطلوبی ندارد.

یکــی دیگــر از اتهاماتــی کــه بــه 
اسنپ دکتر وارد شد، فروش و ارسال داروی بدون 
نســخه بود. البته پلتفرم هایــی در زمینــه دارو فعال 
هستند ولی این بار هم نام اسنپ دکتر به دلیل آنچه 

رانت و دور زدن قانون نامیدند، زیرسؤال رفت.
ما نــه داروخانــه آنلایــن هســتیم، نــه دارو می فروشــیم و نه 
کاربر می تواند دارویــی را برای خرید انتخاب کند. ســرویس 
تهیه نســخه دارویی ما یــک مدل جهانی اســت. ســازوکار 
فکرشده و شــفافی دارد و دائما بازبینی می شود. فرایند این 
است که پزشک نســخه فرد را در ســامانه تأمین اجتماعی 
ثبت می کند. کاربر می تواند کد ملی خود را در اســنپ دکتر 
ثبت کند و به ما اجازه دسترسی به نسخه های پزشکی اش 
را بدهــد. یا اینکه پزشــکان اســنپ دکتر با مســئولیت خود 
دارویی را که می توان آنلاین تجویز کرد، تجویز کنند. یا بیمار 
نسخه ای دارد که عکس آن تهیه و درخواست ثبت می شود. 
تاکنون هم تعداد درخواســت ها بیش از چیــزی بود که فکر 
می کردیم. در مرحله بعد این درخواست به داروخانه می رود 
و مسئول فنی داروخانه که مهم ترین نقش را در این فرایند 
دارد، نسخه را از دید اصالت و داروها را از دید اینکه خطرناک 
و قابل سوءاستفاده نباشند و داروهای خاص و نیازمند تأیید 
بیمه نباشند، بررسی می کند. در صورت تأیید مسئول فنی، 
نســخه پیچیده می شــود. البته این فراینــد دربــاره داروهای 
محدود OTC مانند استامینوفن ساده تر است. اگر مسئول 
فنــی داروخانه برای اصالت نســخه نیاز به بررســی بیشــتر 
داشته باشــد، اصل نســخه باید به دست او برســد. ما طی 
کار مرتبا هرجایی را که نیاز به تغییر یا اصلاح فرایند داشته 
باشد، بازبینی می کنیم. نسخه پیچی در فضای آنلاین دارای 
شــفافیت اطلاعات اســت. دقیــق می دانیم که درخواســت 
چیست، از ســوی چه کســی آمده و به کدام داروخانه رفته، 
داروخانــه تأیید کرده یــا نه و چگونه برای کاربر ارســال شــده 
است. این شفافیت بسیار بیشتر از زمانی است که به طور 
معمول فرد از داروخانه دارو می گیرد. این مدل در دنیا توسط 

کشورهای زیادی اجرا می شود. مثلا هند، چین، روسیه و حتی 
کنیا به این حوزه وارد شــده اند و امروز تعداد کشــورهایی که 
تهیه نسخه دارویی را آنلاین نکرده اند، کمتر است. بر عکس 
دیگر حوزه هــای دیجیتال که ایران کشــوری پیشــرو اســت، 
اتفاقا در این زمینه عقب مانده ایم. در تعامل با ما باز است. 
ما همه نگرانی ها را از سیستم های مختلف دریافت و بررسی 
می کنیم. بخش دولتی می گوید صبر کنید ما زیرساخت را 
بسازیم تا بخش خصوصی در آن فعالیت کند. ولی موضوع 
دارو و نسخه الکترونیک سال ها در پیچ بوروکراسی ها گیر کرد. 
چرا بخش خصوصی با این استعدادهای انسانی و توانایی 
حل مسئله پیشرو نباشد و سازمان های دولتی با آن همراه 

نشوند؟ دنیا خیلی سریع در این حوزه ها حرکت می کند.

شکایات وزارت بهداشت، ســازمان غذا و 
دارو و سازمان نظام روان شناسی از اسنپ دکتر در چه 

وضعیتی است و دفاعیات شما تاکنون چه بوده؟
شکایاتی که از ما شده پروسه قانونی اش را طی می کند. دفاع 
کلی ما این است که مداخله مستقیم در حوزه پزشکی انجام 
نمی دهیم و یک کســب وکار آنلاین هســتیم. بــرای ما مهم 
است کسی که مشاوره پزشکی و روان شناسی آنلاین انجام 
می دهد، تخصص، مجوزها و کیفیت لازم را داشته باشد. ما 
هم مجوز فعالیت از اتحادیه کسب وکارهای مجازی داریم و 
ملزومات و اســتانداردهای این فعالیت را فراهم کردیم. ولی 
این طبیعت خدمات جدید اســت که مقاومــت در برابر آن 

وجود دارد.

شــما پیش از این هم گفتــه بودید که پنج 
میلیــون کاربر فعــال داریــد. امــا رقبایتــان می گویند 
اســنپ دکتر در ســه پلتفــرم اول خدمــات مشــاوره 
نیست و بر دیتابیس اسنپ تاکسی سوار است. آیا 
شــما همچنان خود را بازیگر اول این بازار می دانید؟ 
پس از شما کدام پلتفرم ها سهم بازار بیشتری دارند؟
بله از مزیت دیتابیس اسنپ استفاده می کنیم. با این امکان 
افراد بیشتری به خدمات آنلاین پزشکی و مشاوره دسترسی 
دارند. ما قطعا و با فاصله پلتفرم اول هستیم. پس از ما دکتر 

ساینا، مشورپ و پزشکت بازیگران اصلی هستند. 

این اساسا اســتراتژی درستی است که بر 
دیتابیس اسنپ تاکسی تکیه کنید؟

درســت اســت که بســیاری از کاربــران ما از اســنپ تاکســی 
می آیند ولی حجم زیادی از درخواست ها هم از اپلیکیشن 
مستقل اسنپ دکتر اســت. اگرچه بســیار مهم است ولی 
تنهــا روش توســعه بــازار مــا این نیســت که یــک آیکــون در 
سوپراپلیکیشن اسنپ داشته باشیم. ما برنامه های بازاریابی 
و تبلیغات خــود را دنبال می کنیم. اســنپ تاکســی کاربران 
بسیار خوبی دارد و ممکن است اولین گروه هایی باشند که 

در سال های گذشته از خدمات آنلاین استفاده کرده اند.

شود. این سرم از پلاسمای خون جنین گاو که حاوی پروتئین 
و مواد مورد نیاز رشد سلول است، تهیه می شود. گرفتن این 
ماده از جنین گاو بســیار پیچیده اســت و پس از استخراج 
تحت تأثیر دما ارزش خود را از دست می دهد. مسیر تولید 
سرم دشوار است و تولید آن در انحصار چند کشور همچون 

آمریکا، استرالیا، کانادا و در آسیا تنها چین است.«
علیرضایی درباره مسیر دریافت این ماده می گوید: »برای 
دریافت این نمونه خون جنین گاوی کشتارگاه ها باید توجیه 
باشند. زیرا می ترسند جنین آسیب ببیند یا بمیرد. ولی این 
کار توسط متخصص انجام می شود و آسیبی به جنین گاو 
نمی رســد. هنگام زایمان دام هم حجم خــون قابل توجهی 

می توانیــم بگیریــم. پــارک علــم و فنــاوری اردبیــل در اخــذ 
مجوز و جلــب همــکاری دامداران کمــک زیادی به مــا کرد. 
ما هم تاکنون برای انجام این کار به دامــداران پول پرداخت 

کرده ایم.«
علیرضایی درباره مسئله اصلی تولید این سرم می گوید: »ما 
سه سال است که روی این ایده کار می کنیم و از نظر دریافت 
خون جنین و دیگر فرایندهای تولید مشکل چندانی نداریم 
ولی بزرگ ترین مسئله ما این اســت که هیچ ارگانی اعطای 
مجوز ما را بر عهده نمی گیرد. حتی با دکتر شانه ساز، رئیس 
ســازمان غذا و دارو، مکاتبــه کردیم و ایشــان گفتند که من 
حتی نمی دانــم چه ارگانی باید به شــما مجــوز بدهد. همه 

آزمایشگاه های تشخیص طبی کوچک و بزرگ به سرم جنین 
گاوی نیاز دارند و هیچ جایگزینی برای آن وجود ندارد. تولید 
آن یک فاز خونگیری در محیط، یک فاز آزمایشگاهی و یک 

فاز بسته بندی و نگهداری در دمای منفی 70 درجه دارد.«
او دربــاره ارزبــری و قیمــت محصــول وارداتــی می گویــد: 
»هر بســته نیــم لیتــری ایــن مــاده در آخریــن قیمتی که 
من داشــتم، 13 میلیــون تومان بــود. به طور متوســط هر 
آزمایشگاه روزی سه تا چهار لیتر از آن استفاده می کند. 
زیرا برای هر کشت به یک بسته نیاز دارد. اگر ما بتوانیم 
این محصول را در کشور تولید کنیم، بیش از نیمی از این 

هزینه ها کم می شود.«

NEWSخبر

ســرمایه گذاری بــرای 
درمان های عصبی

کمپانی داروســازی تاکدا در یک همکاری 
بــا اســتارتاپ Immusoft بــه دنبــال 
ســلول درمانی اختــلالات نــادر عصبــی 
متابولیک است. تاکدا 900 میلیون دلار در 

این طرح سرمایه گذاری می کند.

آزمایش های حیاتی در خانه
اسپرینتر هلث برای آزمایش های 
حیاتــی پیچیــده و تســت کوویــد در خانه 
33 میلیــون دلار از ســه شــرکت ســرمایه 

گرفته است. 

درمان دیجیتال بی خوابی
NHS درمان های دیجیتال رایگان 
برای اضطــراب و بی خوابــی فراهم می کند 
و پنــج میلیون بزرگســال به آن دسترســی 

خواهند داشت. 

رصد سلامتی با اپل
اپــل می خواهــد دمــا و وضعیت 
بــدن را از راه گوش هــا و به کمــک ابزارهای 

شنیداری رصد کند.

 پریسا
امام وردیلو

parisa.emamverdi
@gmail.com
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چند تکنیک برای بالا بردن 
فالوئرهای اینستاگرام 

اصولی دیده شوید
بســیاری از مــا ســاعت ها صــرف ایــن 
می کنیم که مطلبی مناسب شبکه های 
اجتماعی تولید کنیــم. در نهایت وقتی 
آن را بــه اشــتراک می گذاریــم، شــاهد 
واکنش های چندان زیادی نیستیم و به 
این فکر می کنیم که چطور باید مخاطب 
بیشتری را به سمت محتوایمان هدایت 
کنیم. در این مطلب به برخی نکات مهم 
برای افزایش فالوئر در اینستاگرام اشاره 
می کنیم که می توانید بــا دقت به آن ها، 

مخاطب های بیشتری را جذب کنید.
اولیــن مســئله، بیوگرافــی شماســت 
کــه در بــالای پیــج نوشــته می شــود. بیو 
بایــد شــفاف، نمایانگر شــخصیت برند 
شــما و حــاوی گزینــه ای بــرای ارتبــاط یا 
خرید باشــد. دومین مســئله، شناخت 
زمــان مناســب بــرای پســت محتــوا در 
اینستاگرام است. اگر پیج شما بیزینس 
است، گزینه اینسایت بهترین اطلاعات 
را به شــما می دهد. این گزینه مشخص 
می کند که اغلب مخاطبان شــما در چه 
ســاعت هایی وارد اینستاگرام می شوند 

و می توانید توجه آن ها را جلب کنید.
مســئله مهــم دیگــر، تــداوم در تولیــد 
محتواست. یک نظم یا تقویم محتوایی 
مشــخص بــرای انتشــار مطالــب خــود 
داشــته باشــید تــا مخاطــب بــه آن خــو 
بگیــرد. نکته دیگــر، آگاهــی از الگوریتم 
اینســتاگرام اســت کــه بــه شــما کمــک 
می کند، باگ هــای موجود را بشناســید 
و رفتاری درســت در این پلتفرم داشــته 
باشــید. ســعی کنید مدل های مختلف 
محتوایــی را امتحــان کنیــد و ببینید که 
مخاطب شــما بیشــتر درگیر کــدام نوع 

محتوا می شود. 
نکتــه دیگــر، نوشــتن کپشــن مناســب 
است. کپشن درست و دقیق به جذب 
مخاطــب کمــک بســیاری می کنــد. در 
عیــن حــال، از هشــتگ های مناســب 
پســتتان اســتفاده کنیــد تــا محتــوای 
تولیدشــده به خوبی دیده شــود. سعی 
کنید با مخاطــب در ارتباط باشــید. به 
پرســش های آن هــا بــا حوصلــه پاســخ 
دهیــد و ایــن حــس را بــه آن هــا منتقل 
کنیــد کــه حضورشــان در پیــج شــما 
دیــده می شــود. در نهایــت ایــن نکتــه 
را هــم بــه خاطــر داشــته باشــید کــه 
میــزان بازخوردهــای محتــوای خــود را 
تحلیــل کنید تــا بتوانید بــرای قدم های 
 بعــدی، برنامه هــای بهتــر و جذاب تری

 داشته باشید. 

SOLUTIONراهکار

خدمات  انقلاب  کتاب های  فروش 
در  دوم(  )چاپ  دیجیتال  نقد  پول  و  مالی 
شد شروع  راه پرداخت  انتشارات  فروشگاه 

شروعشد!

هم زمان در:

از دل کویر برای آب!
درباره گوجینو که یک کسب وکار اجتماعی است و 

توانسته از طریق فروش محصولات خود در اینستاگرام 
به احیای قنات ها و آبادی روستای تکاب کمک کند

شاید زمانی که محمود دولت آبادی روایت مرگان را گفته 
بود، این همه زن یکجا کنار هم آســتین بالا نــزده بودند تا 
کاری کنند. مرگان تنها بود و در »جای خالی سلوچ« تنها 
ماند. گوجینو اما روایت دیگری دارد. کارش را با شش نفر 
آغاز کرد؛ شــش نفر از زنان دهســتان تکاب دور هم جمع 
شــدند تا عزم زنانه شــان را وارد آبادی روســتا کنند. زنانی 
از دل کویر که قصد داشــتند کاری برای ســرزندگی انجام 
دهند. اول، هدفشــان رســیدن بدون واســطه محصولات 
صنایع دستی به دست مشــتری بود. کسی هم باورشان 
نمی کــرد. موانــع بســیاری داشــتند و اگــر انگیزه هایی که 
خانواده هــا می دادند، نبود، دســت از کار کشــیده بودند. 
گوجینو آرام آرام با دست زنانی شکل گرفت که از 6 نفر به 
60 نفر تبدیل شــدند و گروه را بزرگ تر کردند. اینستاگرام 
گوجینــو پــر اســت از محصــولات رنگ ووارنــگ صنایــع 
دستی. محصولاتی که بافت اصلی آن پته کرمان است و 
هر کدام به شکلی درآمده تا کاربری های مختلفی داشته 
باشد. اما پشــت دوخت این محصولات، توانمندی زنان 

نهفته است. 

  سوزن زدند تا آب ماندگار شود
تکاب، دهستانی از توابع بخش شهداد شهرستان کرمان 
است و حالا یادآور تلاش زنان گوجینویی است. شش بانی 
گوجینو از همان ابتدا می خواستند در کنار درآمدهایشان 
کاری برای روستایشان کنند. زهرا تکابی یکی از همین شش 
زنی است که گوجینو را پایه گذاری کردند. خودش می گوید 
با همفکری هایی که همان ابتدای کار انجام شــد، تصمیم 
گرفتند بخشی از درآمدشان را به قنات اختصاص دهند، 
چــون زندگی مــردم کویر به قنات وابســته اســت. تصمیم 
می گیرند بخشــی از درآمدشــان را به هزینه ای اختصاص 
دهند که بــرای لایروبی قنات مورد نیاز اســت. قنــات برای 
زنده بودن باید چند ماه یک بار لایروبی شود. گوجینویی ها 
در آب و قنات مشارکت می کنند و گاهی هم با مذاکره هایی 
کــه دارنــد، کارگاه هایی برای آشــنایی مــردم با قنــات برگزار 

می کنند. 

  6 نفری که 60 نفر شدند 
زهرا تکابی که تأکید می کند تنها بنیان گذار گوجینو نبوده، 
می گوید حالا زنانی از روستاهای مختلف مثل قدرت آباد 
و شجاع آباد هم همراهشان شده اند. 6 نفر به بیشتر از 60 
نفر تبدیل شدند و برند گوجینو را روزبه روز بزرگ تر کردند. 
زهرا می گوید با بیشتر شــدن درآمدهایشان قصد کردند 
پولی را برای توان افزایی جوامع محلــی کنار بگذارند. برند 
گوجینو در ظاهر برای فروش آثار صنایع دستی است، اما 
هدف اصلی آن توانمند کردن زنان در کنار رونق روستایی 
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 کسب وکارهای
اينستاگرامی

I N S T A G R A M 
B U S I N E S S

 24 درصد مردم از طریق پیشنهادهای مطرح شده در شبکه های 
اجتماعی به سمت برندهای جدید می روند

چرا تجارت در شبکه های اجتماعی مهم است؟ 

REPORTگزارش

درســت از زمانی که تجــارت الکترونیک رشــد 
یافت، اســتفاده از شــبکه های اجتماعی برای 
گســترش ایــن نــوع تجــارت هــم رونــق گرفت؛ 
به  طوری کــه تجــارت در شــبکه های اجتماعی 
در ســال 2020 شــاهد یــک رشــد بــزرگ بــود. 
البته همه گیری کرونــا و تلاش برای کاهش آن، 
بسیاری را مجبور به اســتفاده از فروشگاه های 
اینترنتــی کــرد. برخــی هــم از شــبکه های 
اجتماعــی بــرای ایــن کار اســتفاده می کننــد. 
برخــی تحلیلگران این طــور می گویند کــه کرونا 
باعــث شــد تجــارت در شــبکه های اجتماعــی 
حدود پنج ســال جلــو بیفتد و ســرعت بگیرد. 
همیــن مســئله تــلاش صاحبــان پلتفرم هــای 
اجتماعــی بــرای پکپارچه کــردن تجــارت را هم 

شدت بخشیده است. 
البته این امر در نهایت عادی می شــود، اما باز 
هــم فرصتــی را بــرای برندهــا فراهــم می کند تا 
توجه مشــتری را به ســمت خود جلــب کنند. 
اولین مســئله، دلیــل اهمیت ایــن پلتفرم های 
اجتماعی است. باید این پرسش را مطرح کرد 
که چرا این شبکه های اجتماعی برای برندهای 
ما مهم هســتند. آمار این طــور می گوید که 24 
درصد مردم از طریق پیشنهادهای مطرح شده 
در شــبکه های اجتماعــی بــه ســمت برندهای 
جدیــد می رونــد. حتــی 42 درصــد از آن ها هم 
از ایــن شــبکه های اجتماعی بــرای پیــدا کردن 
محصولات اســتفاده می کننــد. در عین حال، 
21 درصد هم بر اساس لایک و کامنت هایی که 
در شــبکه های اجتماعی می بینند، به ســمت 
برندهای خاص می روند. 11 درصد هم با دیدن 
گزینــه »خرید« به ســمت یک برنــد می روند. 
همه این آمــار اهمیت شــبکه های اجتماعی و 
گسترش روزافزون آن را نشان می دهد. اما آمار 
دیگــری هــم نشــان از آن دارد کــه 55 درصد از 
افراد هم از طریق همین شــبکه های اجتماعی 

خرید خود را انجام داده اند.

شــاید این پرســش مطــرح شــود که اصــلا چرا 
بایــد ســراغ تجــارت در شــبکه های اجتماعــی 
برویــم؟ پاســخ در چنــد گزینــه نهفتــه اســت. 
اولین مســئله، کمک شــبکه های اجتماعی به 
مشــتریان اســت تــا بتوانند راحــت بــا برندها 
در ارتبــاط باشــند. دومیــن نکتــه، اتصــال این 
شبکه های اجتماعی به وب سایت برندهاست 
که فعالیت خرید را برای بســیاری از مخاطبان 
تســهیل می کنــد. در عیــن حــال، شــبکه های 
اجتماعی باعث می شــوند کلیــه اطلاعاتی که 
افــراد بــه آن نیــاز دارنــد، در دسترسشــان قرار 

گیرد. 
اما بگذارید آماری هــم در ارتباط بــا برندهایی 
بگوییم که اینستاگرام را برای فعالیت انتخاب 
کرده اند. 66 درصد این برندها نگران اطلاعات 
شــخصی هســتند. حتی آمار نشــان می دهد 
که 53 درصــد این برندهــا تمایل دارنــد گمنام 
باقی بمانند و اطلاعات شخصی شان درز پیدا 
نکنــد. آنچه در تجــارت شــبکه های اجتماعی 
اهمیت دارد، توجه به کلیه بخش هایی اســت 
که با عنوان سفر مشتری شهرت یافته است. 
از زمان جســت وجو برای رســیدن به محصول 
گرفته تا زمان درگیر شدن مشتری با برند شما، 
همه ایــن مراحــل باید مــورد توجــه قــرار گیرد. 
اهمیت حفظ مشــتری در چنین پلتفرم هایی 
به حدی است که آمار نشان می دهد 19 درصد 
مخاطبــان درســت بعــد از پست شــدن تبلیغ 
یک محصول از سوی اینفلوئنسرها، اقدام به 

خرید می کنند.
با این حال، تجارت در شبکه های اجتماعی با 
وجود گســترش خود در دوران کرونا، هنوز هم 
جــای کار دارد و فرصت هــای بســیاری را بــرای 
برندهــای مختلــف فراهــم می کنــد تــا بتوانند 
به جــای مســیر ســنتی، از مســیرهای نــو برای 
رسیدن به یک ارتباط قوی با مشتری استفاده 

کنند.    

است که همه چیز آن به آب بســتگی دارد. درست در دل 
کویر و در میان طبیعتی که تا چشــم کار می کند، خشکی 

اســت، صدای آب قنــات خوش تریــن صدای 
ممکن اســت. گوجینو تــلاش کرده ایــن صدا 

روز به روز بلندتر شود. 
این گروه تســهیلگرانی هــم دارد کــه هنوز هم 
روســتا بــه روســتا می رونــد تــا دانــش مــردم و 
به خصوص زنان توانمند را نســبت به صنایع 
دســتی و قنات بــالا ببرند. زهــرا تکابــی درباره 
دلیــل انتخــاب نــام گوجینــو بــرای ایــن گــروه 
می گوید: »گوجینو بــه معنای بافت حصیری 
از بــرگ درخت خرماســت. در واقــع بافتی که 

اســاس کارهای حصیری اســت و با مشــورتی کــه در گروه 
مطرح شد، هر کسی اسمی را مطرح کرد و در نهایت به نام 

گوجینو رسیدیم.«

  اینستاگرام و معرفی جاذبه های گردشگری 
گوجینــو یکــی از هــزاران برنــدی اســت کــه جایــی جــز 
اینســتاگرام برای عرضه و معرفی محصولات خود ندارد. 
زهرا معتقد است که اینستاگرام تجربه متفاوتی برای این 
گروه بوده و توانسته مشتریان بســیاری را از کل کشور به 
دل کویر بکشاند. خودش می گوید اینستاگرام باعث شده 
بتوانند در کنار فروش محصولات، جاذبه های گردشگری 
روستاها را هم به مشتریان معرفی کنند. در واقع گوجینو 
بهانه ای شده تا زندگی در دل کویر برای مخاطبان شناخته 
شــود. کرونا هم که آمد، انــگار کار و بار آن ها بیشــتر رونق 
گرفــت. مشــتریان بیشــتری از اینســتاگرام بــرای خریــد 
محصولات اســتفاده کردند و گوجینو هم رونق بیشــتری 

گرفت. 
زهــرا معتقــد اســت اگــر اینســتاگرام نبــود، زحمــت 
گوجینویی ها برای معرفی محصول بیشتر می شد. شاید 
ناچار می شــدند به فروشــگاه ها مراجعه کنند و دست به 
دامن فروشندگان شوند. کارشان سخت تر می شد و قطعا 
مثل حالا شناخته نمی شدند. اینستاگرام برای گروه هایی 
مثــل گوجینــو ابــزاری بــرای ارتباطات گســترده تر اســت؛ 
برای زنانــی مثــل هنرمنــدان گوجینو کــه راه دیگــری برای 
جلب مشــتری ندارند و ورود به دنیای اینستاگرام، طیف 

مخاطبان آن ها را گسترده تر کرده است.
زهرا در مورد طیف مخاطبان گوجینو می گوید: »بیشــتر 
مخاطبان و مشــتریان ما، کســانی هســتند که عاشــقان 
آب و محیــط  زیســت هســتند. برایشــان جالــب اســت 
کــه زنانــی در دل کویــر کار می کننــد. بیشــتر مشــتریان 
ما عاشــق محیــط  زیســت هســتند و از این طریــق تلاش 
می کننــد کمکــی کنند.« البتــه آنچه زهــرا می گویــد تنها 

بــرای قبــل از دیــدن محصــولات اســت. پته دوزی هــای 
مختلفی که هر کدام به یک صنایع دســتی تبدیل شده، 
مشتری را خیلی زود پایبند می کند. تماشای 
محصولات دست دوز و اصیل گوجینو، باعث 
می شود عشق به محیط  زیست به کناری رود 
و مشتریان عاشق خود صنایع دستی اصیل 

کویر شوند. 

  فروش سیر
امــا بخشــی از فعالیت هــای گوجینــو، عــلاوه 
بر صنایع دســتی، بــه دیگر توانایی هــای زنان 
هم مرتبــط اســت. در اســتوری های گاه به گاه 
پیج گوجینــو این مســئله به خوبــی دیده می شــود. اخیرا 
هم صحبت از فروش مســتقیم ســیر شــده بــود. زهرا در 
این رابطه می گوید: »ما می خواهیم هر کسی هر توانایی 
کــه دارد، وارد شــود. شــاید خیلی هــا تــوان دوخــت پته را 
نداشــته باشــند، امــا از طریــق گوجینــو کمــک می کنیــم 
تــا از داشــته های آن ها هــم اســتفاده شــود. بــرای همین 
از محصــولات برخــی خانواده هــا بــرای فــروش اســتفاده 
می کنیــم.« البتــه بــه گفتــه زهــرا، ایــن کار موانعــی هــم 
دارد. ابزار و دســتگاه هایی که بــرای فــرآوری و آماده کردن 
محصولاتی مثل ســیر لازم اســت، به حمایــت مالی نیاز 
دارد. خــودش می گوید اگر ارگان یا نهــادی برای تهیه این 
دســتگاه ها از آن ها حمایت کند، کارشان خیلی راحت تر 

انجام می شود. 

  قدم بعدی گوجینو
افقی کــه گوجینو برای خود ترســیم کرده، توانمند شــدن 
زنان اســت. گوجینو باور دارد کــه زنان بــازوی قدرتمندی 
از آبــادی روســتا هســتند و می تواننــد بــا دســت های 
هنرمندشــان، مخاطبان بیشــتری را به ســمت دهستان 
خود بکشانند. روزگاری انگار کسی آن ها را باور نداشت. 
از موانــع برایشــان می گفتنــد و ناتوانی ها. شــاید اگر قرار 
بود آن شش نفر هم مثل مرگان تنها بمانند و دست روی 
دســت بگذارند، حالا نه گوجینویی بــود و نه محصولات 
رنگ ووارنگی کــه بتواند هنر و توانمندی تکــه ای از کرمان 
را هویدا کند. گوجینویی ها اینستاگرام را ابزاری کردند تا 
صدایشان به گوش خیلی ها برسد. صدای محصولات به 
گوش مشتری برسد و صدای آب به گوش اهالی روستاها. 
بــاور کردند که یک دســت صــدا نــدارد و وقتی دســت به 
دست هم بدهند، توانمند خواهند شد. زنان گوجینو که 
حالا به بیشتر از 60 نفر رسیده اند، با هم توانستند خالق 
برندی باشــند که یک صدای واحد را تداعی کند. صدای 

خوش آب و زندگی. 

سپیده اشرفی

Sepideh.ashrafi64
@gmail.com



شــــــــــــــمــــــــــــــاره23 
2 آبـــــــــــــــــــــان۱۴۰۰
ســــــــــــــــــــــــــــــــال اول

KARANG

12

تک فين 
F I N T E C H

تأمین مالی جمعی در ایران به مراحل جدیدی رسیده است، 
حالا چند سکو یا چند پلتفرم تأمین سرمایه جمعی در ایران 
با همراهی نهادهای مالی مجوز فعالیــت دریافت کرده اند، 
رگولاتوری این حــوزه در حال به روزرســانی  اســت و احتمالا 
به زودی بازار ثانویه تأمین مالی جمعی در بازار سرمایه شکل 
می گیرد. اخیرا صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری 
نیز بــه این حوزه وارد شــده اســت. قرار اســت ایــن صندوق 

اصل مبلغ ســرمایه گذاری در پروژه های مبتنی 
بر نوآوری و فناوری را که توسط سکوها و صندوق 
مورد ارزیابــی و تأیید قرار گرفتــه، تضمین کند. 
اگرچه ســیاوش صمیمــی، مدیر امــور مجامع 
و صندوق هــای ســرمایه گذاری در صنــدوق 
نــوآوری و شــکوفایی دلیــل ورود آن صنــدوق 
بــه ایــن حــوزه را در راســتای توســعه و کاهــش 
ریســک ســرمایه گذاری جمعــی می دانــد، امــا 
باید بر این موضوع تأکید کرد که ورود یک نهاد 
دولتی می تواند توسعه ســرمایه گذاری جمعی 

را با مخاطراتی مواجه کند. اول اینکه در سرمایه گذاری های 
جمعــی، ریســک عنصــر حیاتــی و شــکل دهنده ایــن نوع 
سرمایه گذاری است. اساسا زیاد بودن ریسک در این بازار، 
بازدهــی بــالای آن را توجیه می کنــد، ولی تاکنون ســکوهای 
تأمین مالی جمعی کشور سعی کرده اند با تضمین اصل پول 
مشارکت کنندگان، انگیزه ورود به این بازار را افزایش دهند 
و حضــور صندوق نــوآوری و شــکوفایی در کنار این ســکوها 
جذابیت این نوع ســرمایه گذاری را افزایــش می دهد. با این 

حال ســیاوش صمیمــی می گویــد ورود صندوق نــوآوری به 
تأمین مالی جمعی همیشگی نیست و بعد از پاگرفتن این 

بازار به مرور از آن خارج می شود.

 مدل های مختلف تأمین مالی جمعی 
مدیر امور مجامع و صندوق های سرمایه گذاری در صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری با توضیح انواع مختلف 
تأمیــن مالــی جمعــی می گویــد: »تأمیــن مالی 
جمعی در دنیا الگویی اســت که مدت هاســت 
راه اندازی شــده و به منظور جمــع آوری پول های 
خرد بــرای متقاضیان بــه کار گرفته می شــود.«  
ســیاوش صمیمی با تشــریح انواع ایــن تأمین 
ســرمایه می گویــد: »در یک دســته بندی چهار 
مدل تأمین ســرمایه جمعــی وجــود دارد. مدل 
اول مدل خیریه است. شخصی که نیاز به پول 
دارد، پروژه اش را تعریف می کند و اقدام به تأمین 
مالــی می کنــد. مدلــی شــبیه گل ریــزان. در این 
مدل بازگشــت مالی وجود ندارد و منافــع غیرمالی نصیب 
تأمین کنندگان می شــود. مثلا پروژه پاک ســازی بخشــی از 

ساحل دریا.«
او ادامــه می دهــد: »مــدل دیگر، مــدل مبتنی بــر محصول 
اســت. متقاضی اعــلام می کنــد کــه در انتهــای پــروژه اش، 
محصول به دســت آمده را به ســرمایه گذاران ارائه می دهد. 
مدل سوم مدل مبتنی بر سهام است، یعنی پروژه ای تعریف 
می شود؛ مثل راه اندازی یک کارخانه تولیدی و به کسانی که 

سرمایه گذاری کرده اند، متناسب با آورده شان، سهام شرکتی 
که حول آن پروژه تعریف شده، عرضه می شود. مدل آخر که 
مدل رایج تری اســت، مدل مبتنی بر بدهی اســت که به آن 

مدل مبتنی بر بازگشت نقدی نیز می گویند. 
در این مدل پروژه تعریف می شــود، متقاضی که الزاما یک 
شخصیت حقوقی اســت، می گوید اگر این میزان حداقلی 
از پول را به من بدهید، بعد از مدتی مشــخص پول شما به 
همراه سود بازگردانده می شود. در این مدل هم مانند سایر 
مدل ها تضمینی وجود ندارد که لزوما پــروژه با موفقیت به 
پایان برسد، یعنی سرمایه گذار ممکن است از طرفی به آن 
میزان سودی که متقاضی در ابتدا اعلام کرده یا حتی بیشتر 
از آن دست پیدا کند و از طرف دیگر حتی ممکن است نه تنها 
سود اعلام شده نصیبش نشــود، بلکه حتی اصل پولی که 
ســرمایه گذاری کرده نیز از دســت برود؛ چراکه امــکان دارد 
پروژه با شکست روبه رو شود و اصولا تأمین مالی جمعی با 

ریسک همراه است.«

 پوشش ریسک 
صمیمی در تشــریح مــدل اخیــر اضافــه می کنــد: »در این 
مدل ریسک بالاست؛ بنابراین برای تناسب میان ریسک و 
سود، سود پروژه ها نیز بیشتر و بالاتر تعریف می شود. وقتی 
ریســک بالاســت، اقبال عمومــی هم کمتــر اســت؛ اگرچه 
پول ها خرد اســت و با مبلغ کوچکی مانند 100 یــا 500 هزار 
تومان می شــود ســرمایه گذاری کرد. اما به هر حال این نوع 
سرمایه گذاری ریسک دارد و ممکن است کل سرمایه گذاری 
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چاپ سوم کتاب یک ساتوشی
کتاب یک ساتوشی به چاپ سوم 
رســید. این کتــاب راهنمایی بــرای ورود به 
دنیای بیت کوین، اتریوم و ارزهای دیجیتال 

برای مبتدی  ها محسوب می شود.

نصب سه میلیونی همراه کارت 
در کافه بازار

تعــداد نصب هــای فعــال اپلیکیشــن 
پرداخــت همــراه کارت در کافه بــازار از مرز 
سه میلیون کاربر عبور کرد. این اپلیکیشن 

در مجموع بیش از 15 میلیون کاربر دارد.

دریافــت آنلایــن کارت هدیــه 
ایران زمین

شــرکت ســابین تجــارت آریــا، امــکان 
دریافــت غیرحضــوری کارت هدیــه 
ایران زمین را فراهم کرده است. این امکان 
از طریــق همراه بانــک ایران زمیــن فراهــم 

شده است.

پلِــد وارد کســب وکار پرداخــت 
می شود

پلد بعد از فســخ قرارداد بزرگش بــا ویزا، با 
نرم افزاری که به کاربران و شرکت ها امکان 
پرداخت دیجیتال از حســاب بانکی شان 
را به راحتی و با کارمزد کمتــر می دهد، وارد 

حوزه پرداخت می شود.

حضور صندوق 
نوآوری و شکوفایی 

در تأمین مالی 
جمعی چه تاثیرات 

مثبت و منفی 
خواهد داشت؟ 

ورود به بازی 
ها   خصــــــــــــوصی 

یا فرهنگ سازی؟
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از دست برود.« 
صمیمی در پاســخ به این ســؤال که ورود صندوق نــوآوری و 
شکوفایی برای تضمین سرمایه گذاری ها در کرادفاندینگ ها 
به چه نحوی اســت، می گویــد: »برای اینکه این ریســک ها 
را پوشــش دهیــم، در صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی بــه این 
جمع بندی رسیدیم که اصل پول سرمایه گذاران را در رابطه 
با پروژه های تعریف شده در حوزه نوآوری و فناوری تضمین 

کنیم. ضمانت و حمایت ما نیز 
بــرای تمامــی پروژه ها نیســت و 
پروژه ای کــه تضمیــن می کنیم، 
اعــلام می شــود و اگــر بــه ســکو 
مراجعــه کنیــد، کنــار آن طــرح 
عنوان شده: تضمین شده توسط 
صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی. 
در ایــن حالت اگر پروژه به ســود 
برســد، ســرمایه گذاران عمومــا 
با ســودی به مراتب بالاتر از نرخ 
سود بانکی مواجه خواهند شد 
و اگر هم پروژه شکست بخورد، 
ســرمایه گذار می توانــد مطمئن 
باشــد کــه در بدتریــن حالــت 
اصــل پولــی کــه ســرمایه گذاری 
کــرده بــه وی بازمی گــردد. در 
نتیجه ریســک ســرمایه گذاری 
به شــدت کاهش می یابــد و این 
ریسک تنها متوجه نوسان سود 

آن هاست.« 

 مکانیسم تضمین پروژه ها 
او در خصوص مکانیسم پذیرش و تضمین پروژه ها توسط 
صندوق نوآوری و شــکوفایی می گوید: »در مرحله اول پس 
از اعلام فراخوان و غربالگری اولیــه و ارزیابی پروژه های قابل 
قبول، مسابقه ای به نام کارویا برگزار شد که به زودی از یکی 
از شبکه های صداوسیما پخش می شود. در این برنامه پنج 
داور دارای سابقه و تجربه مرتبط و مناســب پس از بررسی 
گزارش هــای ارزیابــی، رودرروی متقاضیــان نشســته و ایــن 
پروژه ها را به چالش کشیده و تصمیم گیری کرده اند. یعنی در 
ابتدا حدود 100 پروژه انتخاب و ارزیابی شدند، این 100 پروژه 
وارد این مسابقه شدند و 24 برنده داشتند. پروژه ها همگی 
طرح کسب وکار تأییدشده داشتند و مورد ارزیابی داوران هم 
قرار گرفتند. به  طور کلی از این 24 پروژه انتخاب شده نهایی، 
22 پروژه توسط شــرکت های دانش بنیان ارائه شده بودند و 
همگی مورد تضمین صندوق قرار گرفته  و به سکوها ارجاع 

شده  بودند.« 
او با توضیح مرحلــه بعدی پذیــرش طرح ها جهت تضمین 
توسط صندوق اضافه می کند: »اولا بر اساس دستورالعملی 
که سازمان بورس برای سکوهای تأمین مالی جمعی تعریف 
کرده، متقاضی باید یک شــرکت و شــخص حقوقی باشد، 
بنابراین هر شــرکتی که متقاضی تأمیــن مالــی از این روش 
است، می تواند به ســکوهای تأمین مالی که دارای مجوز از 
شــرکت فرابورس ایران هســتند، مراجعه کند. اکنون شش 
ســکو دارای مجــوز هســتند؛ ســکوی کارن کــراد، دونگــی، 
پارس فاندینگ، ققنوس، هم آفرین و آی بی کراد. اگر سکوها 
طرح شــرکت متقاضی را تأیید کننــد، طرح را بــه ما معرفی 
می کنند، ما هم آن ها را ارزیابی و اعلام می کنیم که آیا حاضر 
به پذیرش ضمانت طرح هستیم یا خیر. اگر طرح را نپذیریم، 
اصولا دلیلی بر این نیست که طرح مشکلی داشته است، به  
طور مثال صرفا ممکن است فعالیتش متناسب با حوزه های 
مدنظر ما نبوده باشــد. اما خــب خود ســکو می تواند بدون 
تضمین ما طــرح را رونمایی کند و ســرمایه گذاری نیز اتفاق 
بیفتد؛ صرفا اصل پول ســرمایه گذاران از ســوی ما تضمین 

نشده است.« 
او اشاره می کند که در حال حاضر صرفا طرح های منتخب 
برنامه کارویا تضمین شده و بعد از پخش برنامه به واسطه 

قراردادهایی که با ســکوهای تأمین مالی جمعی می بندند، 
آن هــا می تواننــد طرح هــا را معرفــی کننــد و پس از بررســی 

تضمین می کنند. 

 تضمین بدون تضامین!
صمیمی در پاسخ به این ســؤال که با وجود دیگر نهادها در 
این حوزه دلیل اصلــی ورود صندوق به این حوزه چیســت، 
می گویــد: »شــرکت فرابــورس و 
ســازمان بــورس اساســا در ایــن 
حــوزه وظیفــه ورود مســتقیم 
و ورود بــه تک تــک جزئیــات 
را ندارنــد، آن هــا ابــزار را تنظیــم 
وظیفــه  اصــولا  و  کرده انــد 
تنظیم گری دارند و این بازیگران 
هستند که در صورت تمایل لازم 
اســت با چشــم بــاز و شــناخت 
مسائل از بستر موجود استفاده 
کننــد. اگــر منظــور از نهادهــای 
بازیگــر، ســکوهای تأمیــن مالی 
جمعــی اســت کــه بایــد گفــت 
اصولا آن ها هــم در حال حاضر 
مشغول فعالیت هستند و بدون 
حضور ما هم کار خود را شــروع 
کرده اند و حتی برخی سکوها هم 
نسبت به تضمین طرح هایشان 
اقــدام کرده انــد، یعنــی برخی از 
آن ها رکن ضامن را به سکو اضافه کرده اند. اما ضامن در عمل 
از متقاضی، تضامین و وثایق را دریافت می کند و می گوید اگر 
پروژه شکست خورد، به من ارتباطی ندارد و شرکت متقاضی 
باید اصل پــول را به مــن بازگرداند تــا من به ســرمایه گذاران 
تحویل دهــم. امــا فرایندهای صنــدوق نوآوری و شــکوفایی 
به این صــورت نیســت. مــا از متقاضی تضمینــی دریافت 

نمی کنیم. اگر پروژه شکســت خورد 
و تخلفی رخ نداده بود، ما شکســت 
را می پذیریم و پول ســرمایه گذاران را 
از منابع صنــدوق پرداخت خواهیم 
کــرد. اصــولا بــه همیــن دلیــل هــم 
هرکــدام از پروژه هایــی را کــه معرفــی 
می شود، جداگانه بررسی می کنیم.«
در ادامه سیاوش صمیمی در پاسخ 
به اینکه چرا صندوق باید وارد چنین 
ریســکی شــود، می گویــد: »به دلیل 
اینکــه می خواهیــم ایــن ابــزار مــورد 
اســتفاده بیشــتری قرار بگیــرد؛ زیرا 
اصولا منابع دولتی برای تأمین مالی 
شرکت های دانش بنیان و پروژه های 

اســتارتاپی شــرکت های نــوآور و فنــاور کافی نیســت. چون 
می دانیم که لازم است سرمایه های دیگران نیز به این چرخه 
وارد شــوند و هدایــت نقدینگــی از ســمت عمــوم جامعه و 
ســرمایه گذاران بخــش خصوصی بــه ســمت پروژه هایی از 
این دســت صورت گیرد. مــا قرار نیســت با حکم و دســتور 
سرمایه ها را به این ســمت هدایت کنیم، ما در اینجا زمین 
بــازی را طــوری تغییر می دهیــم که انگیزه شــخصی افــراد و 
مشخصا منابع در اختیارشان به این سمت هدایت شود.« 
او درباره نحــوه اطمینــان از ارزیابی صنــدوق روی پروژه ها 
می گویــد: »حتما ایــن اطمینــان حاصل شــده اســت. به  
عنوان مثال از بیش از 200 پروژه، 100 پروژه وارد مســابقه 
شــده که ما آن ها را رده بندی کرده بودیم. اصولا پروژه های 
مدنظر ما در حوزه نــوآوری و فناوری بودنــد. همان طور که 
گفتم هــر پــروژه ای می توانــد توســط تأمین مالــی جمعی 
نســبت به جــذب منابــع اقــدام کنــد. امــا در اینجــا همه 
پروژه های منتخب در حوزه نوآوری و فنــاوری بود. ما برای 
ارزیابی از کارگزاران متخصص اســتفاده کرده و اســتفاده 

خواهیم کرد.«

  سهم 15 درصدی سکوها 
صمیمی در بخش دیگری از سخنانش ادامه می دهد: »ما 
در ادامه کار در واقع دو سطح ارزیابی را ایجاد کرده ایم؛ اولین 
ارزیابی توســط ســکوها صورت می گیرد. ضمن اینکه ما از 
ســکوها هم می خواهیم که حدود 10 تــا 15 درصد در قامت 
تأمین کننده در پروژه ســرمایه گذاری کنند و البته بازگشت 
اصل آن پول متعلق به ایشان را تضمین نمی کنیم. بنابراین 
بــا ایــن اوصــاف ســکوها حتمــا پــروژه را واجــد صلاحیت و 
باکیفیت دیده اند که حاضر شده اند در آن ها سرمایه گذاری 
10 درصدی انجام دهند. در واقع طرحی که تضمین می کنیم، 
یک بار از ســوی ســکو بررســی شــده و قطعا کیفیت لازم را 
داشته است. ما هم آن را بررسی مجدد می کنیم و در نتیجه 

حتما می توانیم ریسک های آن را پوشش دهیم.« 
صمیمــی بــا اشــاره بــه مســئولیت های صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی می گویــد: »یکــی از وظایــف صندوق بر اســاس 
اساسنامه، حمایت و توسعه اکوسیســتم نوآوری و فناوری 
کشــور اســت. از طرفــی اگــر شــرکت متقاضــی، شــرکتی 
دانش بنیان باشد، حتما جهت اخذ تسهیلات به ما مراجعه 
می کند و ما وظیفه داریم از منابع خودمان این منابع را تأمین 
کنیم؛ پس چه بهتر که با توسعه این مدل یعنی تأمین مالی 
جمعی، همراهی عمومی را ایجاد کنیم و به مرور این حوزه به 

یک بستر سرمایه گذاری جذاب بدل شود.« 
صمیمی در پاســخ به این ســؤال که آیا در صورت شکست 
پروژه هــا، صنــدوق قــادر بــه ادامــه تضمیــن خواهــد بــود یا 
خیــر، می گویــد: »بایــد به ایــن نکتــه توجه داشــت کــه اگر 
سرمایه گذاری شکســت بخورد، اصولا به خاکستر تبدیل 
نمی شود. قاعدتا زمانی که پروژه شکست می خورد، ممکن 
اســت پروژه به اهداف خود در سوددهی نرســد و مثلا تا 50 
درصــد از اصل ســرمایه نیز بــا ضرر مواجــه شــود. بنابراین 
در بســیاری از طرح ها یک حداقــل دارایی  از آن پــروژه باقی 
می مانــد. از طرفــی بــر اســاس دســتورالعمل تأمیــن مالــی 
جمعــی، لازم اســت 10 درصــد از ســرمایه مورد نیاز توســط 
خود متقاضی تأمین شــود 
و همان طــور کــه پیش تــر 
اشاره شد، 15 درصد آن نیز 
توسط سکوها تأمین  شود. 
در نهایــت می تــوان گفــت 
به  صورت تخمینی ما با 50 
درصد از زیــان 75 درصدی 
کل مبلغ مواجهیم؛ چیزی 

کمتر از 40 درصد.«
صمیمــی معتقــد اســت 
یکــی از دلایــل پایین بودن 
و  اعلام شــده  مبالــغ 
توســط  جمع آوری شــده 
متقاضیــان تأمیــن مالــی 
جمعی، ریســک بــالای آن هاســت. او در ادامــه می گوید: 
»مبالغی که قبلا جمع آوری می شــد، دو میلیارد و کمتر از 
آن بوده، اما تضمین بازگشت سود را به همراه نداشته اند، 
چــون بــا ریســک همــراه بوده انــد و احتمــال اینکــه مبالغ 
مورد نیازشان توسط ســرمایه گذاران تکمیل نشود، وجود 
داشــته اســت. مــا امیدواریــم بــا تضمین هــای صنــدوق، 
تأمیــن مالی جمعــی رونق بگیــرد و همچنین ارقــام تأمین 
مالی ها نیــز افزایــش یابد. ضمــن اینکــه اکنون بر اســاس 
دســتورالعمل، هر پــروژه ای می توانــد تا ســقف 10 میلیارد 
تومان تأمین مالــی کنــد.«  اینها در شــرایطی اســت که از 
میان 24 پروژه پذیرش شــده توســط صنــدوق، 18 پــروژه به 
ســکوی کارن کراد رسیده اســت. صمیمی در پاسخ به این 
سؤال که این دســته بندی چگونه صورت گرفته، می گوید: 
»ســکوی کارن کراد حاضر شــده بود در پروژه هــا 15 درصد 
سرمایه گذاری کند و ما بر اســاس دسته بندی ای که انجام 
دادیم، بیشتر پروژه ها را به آن سکو اختصاص دادیم. سایر 
ســکوها یا حاضر نشــدند ســرمایه گذاری کنند یا مایل به 

سرمایه گذاری در مبالغ کمتری بودند.« 

اگر منظور از نهادهای 
بازیگر، سکوهای 
تأمین مالی جمعی 
است که باید گفت 

اصولا آن ها هم در حال 
حاضر مشغول فعالیت 
هستند و بدون حضور 
ما هم کار خود را شروع 
کرده اند و حتی برخی 
سکوها هم نسبت به 
تضمین طرح هایشان 

اقدام کرده اند

REPORTگزارش

بلاکچین؛ ساده اما 
گیج کننده

تاریخچه مشترک 
تغییرناپذیر

در محافــل فنــاوری زیــاد پیــش می آیــد 
طرحــی را بشــنوید کــه هم زمــان ســاده و 
گیج کننده باشد. به  عنوان مثال می گویند 
»کسب وکار ما مانند فلان کسب وکار موفق 
خواهد بود، منتهی در بســتر بلاکچین«. 
کارآفرین مشــتاقی که این حرف را می زند 
بــا خــودش فــرض کــرده همــه هــم بــا این 
فناوری آشــنا هســتند و هــم قابلیت های 
آن را پذیرفته انــد. اما بلاکچین چیســت؟ 
و قرار است استفاده از آن چه مزیت هایی 
داشــته باشــد؟ بلاکچیــن پایــگاه داده ای 
حاوی تاریخچــه هرگونه اطلاعاتی اســت 
که آن بلاکچین طراحی شده تا آن را ذخیره 
کند. از رشــته ای از »بلوک های« اطلاعات 
تشکیل شده که در زنجیره ای تغییرناپذیر 
روی هــم انباشــته می شــوند. بیت کویــن، 
اولین محصول مبتنی بر بلاکچین  در سال 
2009 ســاخته شــد. بلاکچیــن بیت کوین 
هرچند عمومی است اما در عین حال قابل 
اعتماد و امن است. این قابل اعتماد بودن 
و امنیــت بــا ترکیبــی از معــادلات ریاضی 
پیچیــده و قــدرت رایانــش تعبیه شــده در 
»ســازوکار اجمــاع« بیت کویــن تضمیــن 
می شود. منظور از سازوکار اجماع فرایندی 
اســت که نود ها از طریــق آن تراکنش های 
جدیــد را اعتبارســنجی و بــه بلاکچیــن 
اضافه می کنند. رایانه ها برای حل مسائل 
رمزنگاری بــا هم رقابــت می کننــد و اولین 
رایانه ای که این کار را انجام دهد، پاداشــی 
در قالب توکن های جدید استخراج شــده 

می گیرد و بلوک جدیدی اضافه می شود.
بلاکچیــن اتریوم اطلاعات بیشــتری مثل 
کدهــای رایانــه ای را هــم ذخیــره می کنــد. 
می تــوان تضمین کــرد کارکــرد یــا کاربردی 
کــه می تــوان آن را بــا کــد برنامه نویســی 
کرد، مطابق آنچه نوشــته شــده، کار کند. 
بلاکچین اتریــوم مدرکی ارائــه می دهد که 
کــد اجــرا شــده اســت. توســعه دهندگان 
می توانند کدهای شــرطی بنویســند. این 
قابلیــت ایجــاد »قراردادهای هوشــمند« 
بــرای رویدادهــای آینــده را امکان پذیــر 
می کند. بلاکچین های عمومی باز برخلاف 
شــبکه های خصوصی شــفاف، بی نیاز از 
مجوز و مقاوم در برابر سانســور هســتند. 
اما چون نیازمند اجماع هســتند، ممکن 
است کند و تشکیلشان پیچیده باشد. در 
نتیجه ساخت اپلیکیشن هایی که بتوانند 
در بستر بلاکچین فعالیت های مالی انجام 

دهند کاری پیچیده است.

ما وظیفه داریم از منابع 
خودمان به شرکت های 
نوآور کمک کنیم؛ پس 
چه بهتر که با توسعه 
این مدل یعنی تأمین 
مالی جمعی، همراهی 

عمومی را در این زمینه 
ایجاد کنیم
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

دورهمی بــزرگ زنان نوآور ایران پنجشــنبه شــب هفته 
گذشــته در کلاب هاوس هفته نامــه کارنگ برگزار شــد. 
در این رویداد که با حضور جمع کثیری از زنان صاحب 
کســب وکار، مدیــران زن اســتارتاپ ها، فعــالان حــوزه 
کســب وکار و دیگر زنــان فعــال در بخش هــای مختلف 
اقتصاد نوآوری ایران برگزار شد فرصت ها و چالش های 
فعالیت زنــان در اقتصاد نــوآوری و اکوسیســتم آنلاین 
کشور مورد بحث و بررسی قرار گرفت. رویدادی که در آن 
دلایل موفقیت و شکست زنان در کسب وکارهای نوآور 
تحلیل شد و از این سخن رفت که برای ورود بیشتر زنان 
به فضــای کســب وکارهای نوآورانه چه باید کــرد.در این 
رویداد مینا والی صاحب امتیاز و مدیرمســئول، المیرا 
حسینی دبیر تحریریه و فاطمه طالبی پور دبیر صفحه 
زنان نــوآور كارنگ به همــراه مینا حاجــی دبیر تحریریه 
ماهنامه عصر تراكنش به عنوان میزبان حضور داشتند. 
کارنــگ در چهارصفحــه پیــش رو تنهــا خلاصــه ای از 
صحبت های چند تن از سخنرانان این نشست را منتشر 
کرده و تلاش دارد در هفته آینده صحبت های دیگر زنان 
حاضر در این رویداد را بازتاب دهد. اما شــما می توانید 
متن کامل همه آنچه در این نشســت مطرح شده را در 

سایت کارنگ بخوانید.

از سقف شیـــشه ای 
عبور کنیم 

نکته ای که توجه من را جلب کرده و برایم جالب است 
حضور خانم ها در صنایع مختلف در دورهمی امشب 
اســت، من صنایع مختلفی را دیدم و برایم جالب بود 
که از صنعت مالــی تعداد کمتری حضــور پیدا کردند. 
این همان نکته ای اســت که همیشــه توجه مــن به آن 

جلب می شود. 
به نظرم الگــوی ذهنی خیلــی از ما این نیســت که بین 
خانم و آقــا و توانایی هایشــان تفاوتــی وجــود دارد، اما 
من در حــوزه بازار ســرمایه و بازار مالی کشــورمان یکی 
از نکاتــی که خیلی بــا آن در ارتباط هســتم و توجهم را 
جلب می کنــد این اســت که مــا حضــور خانم هــا را در 

ســطح مدیریت ارشــد، فاندر یا ســهام دار مجموعه ها 
خیلی کم می بینیم و شاید حتی حضور خانم ها در این 
سطح به تعداد انگشتان یک دست هم نرسد. با وجود 
این که در طول ســال های اخیر که من در بازار ســرمایه 
هستم شــاید تعداد خانم ها به نســبت سال های قبل 
خیلی بیشــتر شــده، اما همچنان در ســطح مدیریتی 
خانم های کمی را می بینیم و شــاید این نکته اصلی ای 
اســت کــه توجــه مــن را جلب کــرده و دوســت داشــتم 
امشــب در این رویداد باشــم و نظــر دوســتان را در این 

مورد بشنوم. 
یکی از نکته هایی که شــاید تأثیرگذار اســت این است 

مونا حاج علی اصغر، قائم مقام 
گروه کیان و مدیرعامل شرکت 
مشاوره سرمایه گذاری کیان: 

ترس های ذهنی را 
کنار بگذاریم

 مینا والی، مدیرمسئول 
کارنگ:

 مسئله خانواده را 
سطح پایین ندانیم 
و درباره اش حرف 

بزنیم

موضوعی که همیشــه ذهن مرا در مورد 
خانم ها مشغول می کند و در رویدادهای 
ایــن  چنینــی کــه در مــورد مســائل 
خانم هاست به چشم می آید، این است 
که چالش هایی کــه خانم های حاضر در 
کســب وکارهای در رده های ارشد دارند، 
تقریبا برابر چالش هایی است که مردان 
در آن سطوح با آن مواجه اند. اما خانم ها 
چالش هایی عــلاوه بــر آن هــم دارند که 
خیلی کم راجع به آن صحبت می کنند. 
اگر دقــت کنیــد خانم هایــی کــه در لایه 
ارشد فعالیت می کنند و مجبورند بیش 
از حالــت عــادی وقــت بگذارنــد، تمــام 
فرصــت خــود را صــرف کار می کننــد و 
خیلــی کــم می تواننــد بــه خانواده شــان 

رسیدگی کنند.
همیشــه انتظاری که در خانــواده وجود 
دارد ایــن اســت کــه دختــران، خواهران 
و مادران هســتند کــه در خانــواده و لایه 
جلوتــر حرکــت می کننــد و بایــد بنیــان 
خانواده را حفظ کنند. غیر از اینکه این 
یــک فرهنــگ اســت و احتمالا ســال ها 
طول می کشد که اصلاح شود، موضوع 
دیگر ایــن اســت کــه در کســب وکارها و 
جامعه ای که مــا زندگــی می کنیم، فضا 
برای چنین اصلاحی هنوز فراهم نیست. 
در خیلــی از کســب وکارها به تدریــج 
اتفاق هایی رخ می دهد مثلا یکســری از 
کسب وکارها برای مادرانی که بچه دارند، 
فضایــی را ایجــاد می کننــد کــه بتواننــد 
بچه هایشــان را در همان محــل کار نگه 
دارنــد، ایــن خیلی اتفــاق خوبی اســت، 
اما همه کســب وکارها این فضا و امکان 

را ندارند. 
خیلــی از خانم هایی کــه می خواهند به 
ســطوح بالاتر برســند یا حتی خودشان 
کارآفرین باشــند یا مجرد هستند یا اگر 
متأهل هســتند، نمی توانند به این فکر 
کننــد کــه صاحــب فرزنــد بشــوند. فکر 
می کنــم یــک موضــوع همین اســت که 
فضا بــرای خانم ها فراهم نشــده و حتی 
اگر نــگاه کنید، ســازمانی را برای خانمی 
که بچه  دارد و می خواهد بــرای بچه اش 
پرســتار بگیــرد، نداریم. خیلی دوســت 
دارم در مورد ایــن چیزها صحبت کنیم 

و این ها را مسائل سطح پایین ندانیم. 

COMMENTدیدگاه

نشست آنلاین زنان نوآور ایران با حضور بیش از 200 زن صاحب کسب وکار برگزار شد
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زینب دالوند
 مدیرعامل تضمین چی: 

تصویر زن در 
اقتصاد کلاسیک به 

امروز هم رسیده!
ایــن روزهــا شــاخص های ارزیابــی 
توســعه کامــلا تغییــر کــرده اســت و 
تولیــد  کشــور،  توســعه  ســنجش 
ناخالص ملی یا موارد دیگر نیســت، 
البته آن ها هم هستند، اما معیارهای 
مهم تــری هم بــه آن هــا اضافه شــده 
اســت. همان طــور کــه می بینیــم در 
خیلــی از کشــورها حضور بانــوان در 
عرصه هــای کارآفرینــی و اقتصــادِ 
کشــور یکی از معیارهای توســعه آن 
کشورهاســت، ولی در کشور ما انگار 
راضی به همان نقش های کلاســیک 
بانوان شــده ایم. این موضوع نه تنها 
در وی ســی ها با توجــه بــه این که من 
ارتباط نزدیکی با مجموعه وی سی ها 
دارم، بلکــه در حمایت هــای دولتی و 
نگرش هــای کلان دولتــی ایــن اتفــاق 

می افتد. 
اگــر بخواهیــم آمارهــا را نــگاه کنیــم 
نــام بانــوان کنــار صنایعــی ماننــد 
صنایع دســتی یــا کســب وکارهای 
خانگی بیشتر دیده می شود، یعنی 
در آن حوزه هــا خیلــی پررنگ تــر 
است و تسهیلاتی که داده می شود 
اکثرا در آن حوزه هاســت. منکر این 
نیســتم کــه شــاید خانم هــا در آن 
بخش هــا بهتــر خودشــان را نشــان 
داده اند، امــا اگــر در حوزه های دیگر 
ایــن تســهیلات و حمایت هــا وجود 
داشــته باشــد، بانــوان می توانند در 
آن قســمت ها هــم پیشــرفت های 

بیشتری داشته باشند. 
70درصــد  می گوینــد  آمارهــا 
صندلی هــای تمــام دانشــگاه های ما 
در مقاطــع مختلف از کارشناســی تا 
تحصیلات تکمیلی توســط بانوان پر 
شده است، این به نوعی مطالبه گری 
خانم هــا بــرای حضــور بیشترشــان 
در عرصــه  فعالیت هــای اقتصادی را 

نشان می دهد. 
مدیران موفق میانی و ارشــدی وجود 
دارند که حتــی نقش شــان را بهتر از 
آقایان ایفا می کنند. من فکر می کنم 
موضــوع فراموش شــده ایــن اســت 
کــه قالــب ســنجش عملکــرد زنــان 
همچنــان در نقش هــا و تصویری که 
از حضــور زن در اقتصــادِ کلاســیک 

داشته گیر کرده است.

آرزو خسروی، بنیان گذار فرش آنلاین: 

اعتماد به نفس کسب وکاری 
زنان باید بالا برود

خیلی خوشحالم که این دورهمی شکل گرفت و توانستیم یک جا تعداد زیادی 
از خانم هایی که فاندر یا مدیران ارشد کسب وکارهای نوآور بودند را دور هم جمع 
کنیم. من طی چند روز اخیر فیدبک های بسیار خوبی را از دختران و زنان عزیزی 
که در این حیطه ها کار می کردند، می گرفتم و از این که اینقدر توجه داشتید که این 
رویداد برگزار شود سپاسگزارم. ما چندین بار درباره این موضوع صحبت کردیم، 
شــش حیطه ای که آقای جمیلی از حضور زنان در اقتصاد تقسیم بندی کردند 
بســیار اهمیت دارد و در حال حاضر ما که در این رویداد دور هم جمع شــده ایم 
بیشتر در قسمت سوم و چهارم یعنی به عنوان صاحب کسب وکار و یا در لایه های 

میانی کسب وکار فعال هستیم.
ازجمله مسائلی که خیلی ذهن من را درگیر می کند این است که زنان در حیطه 
اقتصاد سنتی و کلاسیک دچار یک بازار به شدت سنتی بوده اند و ما خیلی جاها 
متوجه شــدیم که اگر وارد بازار یا کسب وکارهای نوین بشویم شاید این قالب ها 
شکسته شود و با قالب ها و دیدگاه دیگری به زنان نگاه شود و حتی خودِ زنان باور 
کنند که در کسب وکارهای نوپا می توانند نقش های متفاوت تری نسبت به کارهایی 
که در مسائل سنتی می کردند داشته باشند. اما رویکردی که برایم بسیار جالب 
است و در همین روزها هم می بینم این است که انگار همان طوری که ما در اقتصادِ 
سنتی رفتار می کردیم در اقتصاد نوآوری هم عمل می کنیم و فقط شکل و ابعاد 
کار تغییر کرده با همان مدل و رفتار! یعنی فقط با رنــگ و لعاب بهتر در اقتصاد 
نوین  یا کسب وکارهای نوپا رفتار می کنیم. حتی فیدبکی که از اطرافیان در موردِ 
کسب وکارهای خانم ها می بینیم همان فیدبک اقتصاد سنتی است و در مواردی 
با شدت  بیشتر. این ها مسائل بسیار جدی ای است که باعث شده بسیاری از 
فاندرها تحت فشار باشند و از طرفی زنان ما حتی در کسب وکارهای نوپا بیشتر 
ترجیح می دهند در نهایت مدیر ارشد باشند یا زنان متخصصی که الان می بینیم 
بیشتر کسب وکارها بر پایه آن ها شکل می گیرند. بهترین گرافیست ها و بهترین 
دوِلِوپرها، زنانی هستند که با این کســب وکارها کار می کنند، اما خیلی هایشان 
جســارت این که بخواهند فاندر بشــوند و کســب وکار مجزایی را راه اندازی کنند 

ندارند. 
این خیلی موضوع مهمی است. می بینیم که در کسب وکارهای آنلاین عمدتا 
نقش های کلیدی مخصوصا طراحان رابط و تجربه کاربری، طراحان گرافیک، 
برنامه نویس ها و توســعه دهنده های وب و... تماما خانم هســتند. در این بین 
مســئله اعتمــاد به نفــس خیلــی مهم اســت و این کــه جســارت مان بــالا برود 
تا بتوانیم یــک فاندر باشــیم و ترس نداشــته باشــیم. تجربه من در فروشــگاه 
آنلاین فرش مان نشان داده وقتی می خواهیم یک نفر را در یک پوزیشن ثابت 
اســتخدام کنیم حتما یک خانم دســتمزدی کــه می خواهد به شــدت کم تر از 
یک آقا هســت، یعنی حداقل 2 یا 3 میلیون در کارهای کلیــدی کمتر از آقایان 

درخواست دستمزد می کنند!
این نشــان می دهد که ما خانم ها اعتماد به نفس مان نســبت بــه این که چقدر 
خودمان را باور داریم و چقدر پیش خواهیم رفت در مقایسه با آقایان بسیار کمتر 
اســت، البته نمی خواهم موضوع را جنســیتی کنم، اما چون الان در مــورد زنان 
صحبت می کنیم باید بگویم ما واقعا در مقایســه با آقایان خواسته های خیلی 

کم تری داریم در حالی که در بسیاری موارد منظم تر و شایسته تر کار می کنیم. 

که بعضی از خانم ها ترس هــای ذهنی ای دارند، این که 
اگــر بخواهنــد بپذیرنــد، وقــت و تمرکــز بگذارنــد تا در 
کارشان مؤثر و موفق باشند، علی القاعده ممکن است 
به یکسری از نقش های دیگرشان نرسند یا به یکسری 
از نقش هایشــان لطمه وارد شــود، مثلا دوســتمان که 
فرمودنــد ممکــن اســت خیلــی از ایــن خانم هــا مجرد 
باشند، شاید یک ترس ذهنی ما این است که نتوانیم 
به عنــوان یــک همســر یــا مــادر نقــش کاملی داشــته 

باشیم. 
به هــر حال اگــر آدم بخواهد ســهامدار یــک مجموعه 
باشد نیازمند یک جســارت است که شاید لازم است 

بــا تشــکیل همیــن گروه هــا و دورهمی هــا، شــناختن 
همدیگر و کمک به هم، اتفاقا بــه دختران و خانم های 
جوان تــر این امیــد را بدهیم کــه این ها فقــط ترس های 
ذهنی ماســت. یعنــی مانند هر کســی کــه می خواهد 
موفق باشد لازم است وقت و انرژی خاصی را  بگذاریم 
تا بــه آن برســیم. در صنعتی که من هســتم یکســری 
نگاه های جنســیتی وجود دارد و من در جاهایی با این 
موضوع برخورد کردم که وقتی سن یک خانم کم باشد 
شــاید پذیرفتن او بــه عنوان یک مدیر ســخت باشــد. 
اولا نباید نگران باشــیم، بعد این که گروه ها، جلســات 
و دورهمی هایــی ماننــد همیــن رویــداد برگــزار شــود تا 

نظرات و تجربیات مــان را با هم به اشــتراک بگذاریم و 
اتفاقا این ها را با دختران جوان تر به اشــتراک بگذاریم 
و به آن ها به عنوانِ یک نمونــه بگوییم که خیلی از این 
موارد ترس ذهنی است و در عمل آنقدر مصداق عینی 
ندارد و ما می توانیم بدون این که به نقش های دیگرمان 
خدشه ای وارد شود کارمان را انجام داده و موفق شویم 

و به هم کمک کنیم. 
اگر یکی مادر می شــود شــاید باید نقش مــن مقداری 
پررنگ تــر شــود تــا همپوشــانی ای در مجموعــه خودم 
داشــته باشــم و ایــن را  بدانــم که ایــن شــرایط در مورد 

خودم هم می تواند اتفاق بیفتد. 

بهناز آریا، مدیرعامل گروه شرکت های کهکشان و رئیس 
کمیسیون امنیت سازمان نظام ملی استان تهران: 

باید مطالبه گری کرد!
من 23 سال در گروه شرکت های کهکشان به عنوان هم بنیان گذار و مدیر مجموعه کهکشان 
حضور داشتم و الان مدیرعامل گروه شرکت های کهکشان هستم. با توجه به تجربه ای که عمدتا 
در حوزه امنیت اطلاعات داشتم اتفاقا برخلاف خیلی از دوستان تفاوت جنسیتی را خیلی جدی 
تجربه کردم. حتی در مواردی که به طور مشخص اعلام می شد که در چنین سطحی خانمی 
حضور پیدا نکند یا حتی خانم تماس نگیرد! اما فارغ از این موضوع اگر حتی در دنیا هم این 
بحث را بررسی کنیم، حضور زنان در کار خصوصا در رشته های مهندسی و آی تی و بازار کار آن، 
مشکلاتی دارد، حتی جاهایی مانند گوگل، مایکروسافت و فیس بوک که سال هاست در حال 

سرمایه گذاری روی این موضوع  هستند. 
تحقیقی انجام شــده در دنیا که نشــان می دهد که اگر در 5 نفر اول یک کمپانی زنی در حوزه 
مدیریتی حضور داشته باشد، معمولا این کمپانی ها در بین کمپانی های تراز اول  قرار می گیرند، 
این تأثیر حضور زنان و بانوان در لایه های مدیریتی در دنیاست که کاملا ثابت شده است. چیزی 
که ما خیلی در ایران به آن نمی پردازیم این اســت که با توجه به این که الان بیــش از 50 درصد 
فارغ التحصیلان دانشــگاه های ما را خانم ها تشــکیل می دهند، اما چند درصــد از حوزه های 
حاکمیتی مان، چند درصد از مدیران ارشد ما و چند درصد از متخصصین مان را زنان تشکیل 
می دهند؟ من 23 سال است در این حوزه فعالیت می کنم و اولین و مهم ترین کاری که در طول 
دوران کاری ام انجام دادم حوزه آموزش بوده اســت. طی این ســال ها خانم ها و دخترانی که در 
کلاس های آموزشی تخصصی شرکت کرده اند به صورت چشــمگیری افزایش پیدا کرده، در 
حالی که در نقش های دیگر کار خودم که بحث های پیاده ســازی، مشــاوره و کار اجرایی است 
به شدت این نسبت متفاوت است. علت چیست و چرا این زنان و بانوانی که تا این حد وقت 
می گذارنــد که آمــوزش ببینند، بــه آن مدارج نمی رســند؟ آنچــه در دنیا اتفــاق می افتد بحث 
آموزش از سنین پایین و تشویق دختران برای حضور در بازارهای کار است، من برخلاف خیلی 
از دوستان معتقد نیستم که همه خانم ها باید اســتارتاپ بزنند یا کارآفرین شوند، ما از همه 
لایه ها صحبت می کنیم؛ از لایه های کارشناس، کارشناس ارشد، مدیران ارشد، کارآفرینان و... 
بحث ما آموزشِ زنان و دختران برای باور خودشان و ورود به عرصه هایی است که شاید در آینده، 
جامعه، عرف و فرهنگ جلوی آن ها را برای ورود به این حوزه ها بگیرد. بحث محیط های کاری 
مردانه است، تحقیقاتی که در دنیا وجود دارد نشان می دهد که محیط های کاری مردانه هستند 
و برای مدل های مردانه طراحی شده اند نه برای خانمی که بچه دار می شود و باید به منزل هم 
رسیدگی کند. باید محیط های کار را تبدیل به محیط های فارغ از جنسیت کرد. موضوع دیگر 
مطالبه گری زنان است و باز این برمی گردد به باور نداشتن خودشان که درصد بسیار زیادی از 
جمعیت را تشکیل می دهند اما در سطوح مطالبه گری به خودشان اجازه مطالبه گری را به عنوان 
یک زن نمی دهند. مسئله مهم دیگر بحث جانشین پروری است. ما زنان قدرتمند و توانمند را 
در لایه های بالای مدیریتی می بینیم اما در نسل های بعد جانشین پروری و انتقال تجربه اتفاق 
نمی افتد. مهم ترین متغیری که وجود دارد، آموزش و فرهنگ سازی است. تغییر عرفی است که 
این عرف با این فرهنگ به این راحتی و با یک کار کوچک قابل تغییر نیست، بلکه باید سال ها 
و سال ها روی این عرف و فرهنگ کار شــود و جالب است که این عرف و فرهنگ به شدت زنان 
ما را درگیر کرده است، یعنی یکی از مبلغین عرف و فرهنگ زنان، خود آن ها هستند که اتفاقا 
به فرهنگی که وجود دارد به اشتباه دامن می زنند و فکر می کنند تغییر در زندگی برای این که 
خانم ها بتوانند شاغل باشند به این راحتی اتفاق نمی افتد، یا باید از خیلی از چیزهایشان بزنند 
یا حق مطالبه گری ندارند یا برای سطوح بالاتر نمی توانند کاری انجام دهند. مهم ترین کاری که 
می توانیم بکنیم کمک کردن به ارتقاء سطح بلوغ جامعه است که از خودِ زنان و باوری که زنان 

نسبت به خودشان دارند شروع می شود. 
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

نسیم توکل، مدیرعامل 
عرش گستر: 

مسئله ای به 
نام تعادل میان 

کسب وکار و زندگی

نکتــه ای که می خواهــم بگویــم در رابطه با 
چالش هایی اســت کــه در رابطــه با بحث 
جنسیت مطرح بوده خصوصا در فضای 
صنعــت الکترونیــک. بــرای مــن از ســال 
83 تا 93 طول کشــید تا بتوانــم به فضای 
مردانــه حاکــم در صنعــت الکترونیــک 
توانمندی هــای تخصصــی زنــان را ثابــت 
کنم. فقط حدود 350 شرکت دانش بنیان 
مااز 4600 شرکت دانش بنیان کشور، مدیر 
یا هیئت مدیره زن دارند.بزرگ ترین چالش 
من به عنوان زن مسئله تعادل میان کار و 
زندگی است. البته بحث تضاد جنسیتی 
مقوله ای اســت که همیشــه بوده و زنان را 
مجبور کرده سخت تر و دیرتر بتوانند خود 
را اثبات کنند، امــا به هر حــال در حال کم 
شدن است. من مطمئن هستم سه، چهار 
سال دیگر در اســتیج چنین رویدادهایی، 
زنان ســرمایه گذار را هم خواهیم داشــت. 
به نظر من حضــور زنان در فضــای نوآوری 
درنهایــت بــه خودشــان و باورهایشــان 
برمی گردد. من همیشــه می گویم که یک 
زن در بخــش دولتــی ممکن اســت چهار 
تــا شــش مــاه مرخصــی زایمــان بگیــرد و 
خــودش و خانــواده اش هلــش بدهنــد که 
برگردد و ذهنیتش این است که باید برای 
بازنشستگی هم که شــده 30 سال کارش 
تمام شــود، امــا نمی دانم چرا همیــن زنان 
به بخش خصوصی که می آیند 70درصد 
پس از ازدواج یا زایمان ترک کار می کنند. به 
همین دلیل شرکت های خصوصی ریسک 
بالایی می کنند اگر بخواهند در پست های 
کلیدی به خانم ها پست بدهند. برای من 
تعجب دارد که یک نفر دکترای الکترونیک 
از دانشگاه شهید بهشــتی گرفته است و 
نسبت به جامعه دین دارد چراکه سال ها 
تحصیل کرده و دکترا گرفته، امــا کار را رها 
می کند به خاطر این کــه نمی تواند تعادل 
میــان کار و زندگی اش را حفــظ کند. وقتی 
در اقتصــاد نــوآوری کار می کنیــد مجبــور 
می شوید مدل های سیستمی و فرایندی 
را کنــار بگذاریــد، بــا همــه ایــن حرف  هــای 
قشــنگ که شــرکت باید تحول ســازمانی 
و فرایند محوری داشــته باشــد وقتی شما 
در حــوزه ای نــوآور کار می کنید نمی توانید 
خودتــان بــالای ســر کار نباشــید و در آخر 
خودتان درگیر هستید و باید وقت زیادی 

هم بگذارید. 

COMMENTدیدگاه

به نظرم اوضاع ما خیلی خوب اســت. به طور متوســط در 
دنیا 10 درصــد افراد کارآفرین می شــوند و از این میــزان، 10 
درصدشان خانم هستند. ما در واقع کمی بالاتر از متوسط 
بوده ایم و درصد حضور زنــان در رده کارآفرینــی بین 10/5 
تــا 10/6 بوده اســت. البته وقتــی اوضاع اقتصــادی خراب 
می شود، این درصد کمی پایین می آید، اما مدل های جدید 

استارتاپی و اکوسیستم شرایط را متفاوت کرده است. 
در گذشته همه فکر می کردند اولین چیزی که برای شروع 
کســب و کار نیاز دارند، ســرمایه اســت. اما الان دیگر افراد 
می داننــد که باید مشــکل را پیــدا کــرده و آن را حــل کنند، 
بیزینس مدل بســازند تــا به محصــول اولیه برســند و این 
نمونه اولیه را تست کنند و یکی، دو مشتری برای آن داشته 
باشند، بعد به سراغ سرمایه گذار بروند. همین باعث شده 
زنان بیشتری به حوزه کســب وکار و کارآفرینی وارد شوند، 
خصوصا به حوزه های فناورانه تر. به همین دلیل می بینیم 
بســیاری از اســتارتاپ ها و کســب و کارهای دانش بنیــان و 
صنایع خلاق ما، بنیان گذاران زن دارند و حضور آن ها را در 
حوزه های فین تک می بینیم. از طرف دیگر نه تنها در اینجا 
بلکه در روســتاها نیز وضع به همین شکل اســت. تعداد 
زنان روســتایی کارآفرین در حال افزایش است؛ افرادی که 
در حوزه های مختلف بسیار خلاق و نوآورند، خصوصا در 
راستای توسعه پایدار،  هر سه رکن توسعه پایدار اقتصادی، 
اجتماعی و زیســت محیطی را هم زمان پیــش می برند. با 
وجود تمام چالش هایی که همه به آن ها اشاره کردند، روند 

را بسیار مثبت می بینم. 
بله، خانم هــا به عنوان کارآفرین مشــکلاتی دارنــد که باید 
قدم به قدم آن ها را از پیش پا برداشت. ممکن است شکل 
این مشکلات به مرور زمان عوض شود یا هر اتفاق دیگری 
رخ دهد، اما بخش زیادی از موضوع به خود ما برمی گردد؛ 
اینکه باید بتوانیم مهارت های زندگی را در خود تقویت کنیم 
و یادمان باشــد برای انجام هر کاری، قدم اول و دوم و ســوم 
توسعه فردی است. قدم چهارم شبکه سازی و قدم پنجم 

کاری است که می خواهیم انجام بدهیم.
در دنیــا می بینیــم چیزی بــه اســم مشــارکت 30 درصدی 
زنــان تعریــف می شــود، یعنــی  خانم هــا در تشــکل های 
مختلف ملی و بین المللی و در هیئت مدیره شرکت ها و... 
سهمی 30 درصدی دارند. سازمان ملل هم در همین راستا 
ثرتی پرســن کلاب )Thirty Person Club( را راه انداختــه 
است و می گوید حال که من می خواهم به برابری جنسیتی 
برسم، از همان 30 درصد شروع می کنم. ما هم باید همین 
کار را بکنیم و به این شکل فضا را برای حضور بیشتر زنان 

آماده کنیم.  

شقایق محمدی، مدیر بخش حقوقی دیجی کالا: 

نمی توان به شایسته سالاری اعتماد کرد
کتایون سپهری،مدیرعامل 

شتابدهنده منش: 

نازنین دانشور، بنیان گذار تخفیفان:

تغییر ،جنگندگی می طلبد
به نظرم این موضوع تغییر فرهنگ و نگاه بسیار جدی است. ما به خاطر شرایطی که در جامعه داشته ایم که شامل 
شرایط فرهنگی، انتظارات خانواده، انتظارات مسیر و... می شود، آدم های جنگنده ای بار نیامده ایم و ایستادگی و نوع 
نگرش خانم ها به نظرم نقش بسیار جدی ای دارد و این را شخصا بارها و بارها تجربه کرده ام. صادقانه بخواهم بگویم در 
هیچ  جای دنیا از جمله ایران کار کردن در پوزیشن ارشد کار ساده ای نیست و مدیریت این ها وقتی مجرد هستید یک 
بحث است و متأهل که هستید، یک موضوع است و زمانی که فرزند دارید، داستان دیگری است. می خواهم بگویم 
هر یک از این ها پیچیدگی های خودشان را دارند و جنگندگی موردنیاز خود را می طلبند. من دوستانی در این طرف 
و آن طرف مرزها دارم که می بینم همه با یک سری ماجرا دست و پنجه نرم می کنیم. هر چند در ایران کمی سخت تر 
است. من همیشه یک جمله معروف دارم و هنوز هم پس از سال ها به آن باور دارم و آن این است  که خانم ها را بر اساس 
پرفورمنسشان قضاوت می کنیم ولی وقتی به مردان می رسیم، از پتانسیل هایشان می گوییم. از مردان می پرسیم 
چه کارهایی می توانند انجام دهند و از زنان می خواهیم از کارهایی که انجام داده اند، بگویند و خود را اثبات کنند. این 
فضا در خارج از کشور کمی بهتر شده، اما در ایران بحث بسیار پررنگی دارد. این فضایی است که باید شکسته شود. 
سال ها پیش بسیار مخالف تبعیض جنسیتی مثبت بودم و بارها هم صحبت کردم که ما نیازی نداریم و می توانیم، 
اما پس از چندین سال با کنار هم گذاشتن مسائل مختلف اتفاقا احساس کردم نیاز به تبعیض جنسیتی مثبت 
هست، چراکه ما نیاز به رول مدل های بیشتری داریم. شاید مسیر جامعه طوری چیده شده که ما شبیه به خودمان 
را کم دیده ایم. در این نشست کلاب هاوسی من پروفایل تک تک شرکت کنندگان رفتم و واقعا لذت بردم، اما در چند 
سالی که در این فضا کار کرده ام، کمتر چنین نشست هایی را شاهد بوده ام. الان معتقدم تبعیض مثبت باعث می شود 
این زنان سریع تر پیش بروند.کما اینکه در آمریکا یا باقی جاها می بینیم برخی وی سی  ها فقط روی بنیان گذاران خانم 
تمرکز دارند یا برنامه هایی که دانشگاه های معروف دنیا، فاندهای مشخصی برای زنان طراحی کرده اند یا مسیرهای 
مشابهی که شرکت های در خارج از کشور دنبال می کنند که درصد ویژه ای از خانم ها در لایه های مدیریتی شان باشد. 
ما واقعا در این ها ضعف داریم و حتی آمار درستی از زنان کارآفرین در دست نیست. کماکان اعتقاد دارم بحث فضای 
فرهنگی نیاز به ارتقا دارد و این موضوع باید در فضای خانواده ها دنبال شود. ما سال هاست که می گوییم زنانمان تا 
دانشگاه می آیند و پس از آن هیچ چیزی برای خود متصور نیستند. این مسئله ریشه یابی نشده است. شرکت های 
خصوصی احتمالا هر کدام فعالیت های خاص خود را داشته اند و من می گویم مطمئنا کافی نبوده و تمرکز لازم وجود 
نداشته است. فکر می کنم به حرکتی در سطح ملی نیاز داریم. امیدوارم بتوانیم رول مدل های جدیدتری داشته باشیم 

که این ها نماینده ای از مسیر رشد زنان باشند. 

با توجه بــه اینکــه شــخصا بنیان گــذار کســب و کاری 
نیستم، فکر می کنم بهتر باشد از تجربه ام در لایه های 
مدیریتی بگویم. تجربه مشارکت زنان در قرن بیستم 
در امور اقتصادی، اجتماعی، علمی و حوزه های دیگر، 
خیلی از پژوهشگران را به این ســمت هدایت کرد که 
چون روش هــای معمول بــرای گرفتــن حقوق زنــان به 
بن بســت می خورد و تبعیض ها ســاختار پیچیده ای 
داشــتند، ایده هایی مانند ایده 50 ـ 50 مطرح شــد. به 
این معنا که چون ساختار اقتصاد سنتی و مردسالارانه 
است، پس بهتر اســت به این ساختار اعتماد نکنیم 
و الــزام کنیــم کــه 50 درصــد فرصت هــا بــه زنــان داده 
شــود یا مثلا در حوزه های دانشــگاهی ســهمیه بندی 
کنیم که این ساختار ســنتی را کنار بگذاریم و نام این 
ایــده را ایــده تبعیض مثبــت گذاشــتند. در ایــن ایده 
تبعیض مثبت به جامعــه زنان گفته می شــد باید به 
آن متوســل شــوید تا بتوانید تبعیــض را از بین ببرید 
و نمی شــود بــه شایسته ســالاری اعتمــاد کــرد. ایــن 
هم کار ســخت تری محســوب می شــود، زیرا نیازمند 
قانون گذاری و الزام اســت. اما تجربه شخصی من در 
این اکوسیستم می گوید الزاما یک سری از تبعیض ها 
را ایــن اکوسیســتم بــدون در نظــر گرفتــن ایــن اجبــار 
پنجاه ـ پنجاهــی یا ســهمیه بندی حل کــرده یا تلاش 
می کند حــل کند، بدون اینکــه از این ســاختار آگاهی 
داشــته باشــد و بخواهــد این الــزام را اجــرا کنــد. برای 
مثال می توانم این موضوع را در سه قالب عنوان کنم؛ 
اینکه این کسب وکارها چون شاخصه ای دارند که به 
ســرمایه اولیه کمتری نیــاز دارند و خلاقیــت و نوآوری 
محــور اصلــی آن هاســت، پــس آن تبعیض ناشــی از 
ثروت در آن کمتر می شود، بنابراین یکی از تبعیض ها 

اینجا کمرنگ تر می شود یا به علت اینکه این محیط 
کسب وکار و این نوع کســب وکارها امکان بیشتری را 
برای حضور اجتماعی زنان فراهــم می کنند، بنابراین 
در اینجا باز یک مقدار تبعیض جنســیتی کم رنگ تر 
است. سومین شاخصی که دوست دارم به آن اشاره 
کنم این اســت که ماهیت ایــن نوع کســب وکارها، به 
گونه ای است که شــما می بینید افراد در سنین پایین 
مدیریت در ســطح بالا را تجربه می کنند، بنابراین در 
اینجــا تبعیض ســنی هم کمتــر می شــود. خبر خوب 
این است که با بررسی این شاخص ها و کم رنگ شدن 
این تبعیض هــا که مالی، جنســی و ســنی بــود، ما در 
آینده بــا نســلی از مدیــران ارشــد مواجه هســتیم که 
تربیت شدند و همچنان در حال شکل گیری هستند. 
مــا در دیجی کالا یــک تحقیــق آمــاری انجــام دادیم و 
دریافتیم در لایه های مدیریتی در شرکت هایی مانند 
اســپاتیفای، علی بابا یا آمازون با درصد مشارکت 38 
و 34 درصــد زنان روبه رو هســتیم که تقریبا می شــود 
گفت این ها صدرنشــین های این جدول هستند. اما 
شــرکت های مهمــی مانند گــوگل و مایکروســافت در 
محدوده 25درصد هســتند. خوشبختانه دیجی کالا 
هــم در همیــن بــازه اســت، یعنــی 26 درصــد ســهم 
مشــارکتی زنــان را دارد و این در حالی ا ســت کــه زنان 
16 درصد از کل جمعیت شــاغلان را دارند و من گمان 
می کنم تمام شرکت های نوآور در ایران آمار خوبی در 
این زمینه دارند. از این تعداد نیروی کار زن، 26 درصد 
مدیر هســتند. یعنــی کســب وکارهای نوآور بــا اینکه 
ســهم کمتری از مشــارکت زنان دارند، اما در لایه های 
مدیریتی سهم بیشتری می گیرند. بدانیم که می توان 

این سقف شیشه ای را شکست.

بهاره شریفیون،مدیرعامل 
بیمه دات کام

مدیریت دنیا تشنه 
ویژگی های زنانه است

نگاه بسیاری این است که وظیفه اصلی یک خانم پذیرفتن 
نقش مادری اســت. من در یک خانــواده پرجمعیت بزرگ 
شدم، یکســره درس خواندم و وارد فضای کار شدم و زمانی 
که بچه دار شدم، احساس کردم این اتفاق متفاوتی است که 
شاید هرکسی نتواند در مورد آن ادعا داشته باشد و فقط یک 
خانم است که می تواند چنین مسئولیتی را بر عهده بگیرد. 
این روحیه در فضــای کار هم ناخــودآگاه وجــود دارد. اخیرا 

اوضاع ما خوب است
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COMMENTدیدگاه

عاطفه هاشمی 
منفرد،بنیان گذار روچ:

همه زنان جنگیدن 
را بلد نیستند

من  جز اینکه یک کسب و کار سوزن دوزی 
را مدیریت می کنم، 12 سال است کارمند 
دولتــم و در واحد شــبکه کار می کنم. تا به 
مشکل برمی خورم، آقایان به من می گویند 
بیخود وارد این حوزه شده ای. زمانی که به 
من حق پروژه می دهند، با وجود اینکه مدیر 
پروژه هســتم و چهار نیرو دارم، کارمندانم 
از من دریافتی بیشــتری دارنــد، چون مرد 
هستند. وقتی اعتراض می کنم می گویند 
آن ها هزینه زندگــی دارند، اما شــما خانم 
هستید. با اینکه من هم مانند یک آقا کار 
می کنم و تا روز قبل از زایمانم در اداره ســر 
کار بودم. به عنــوان یک زن بــرای اینکه در 
جامعه موفق باشم، همیشه جنگیده ام. در 
حال حاضر در کسب و کار سوزن دوزی ام، 
کســانی کــه در سیستان وبلوچســتان بــا 
مــن کار می کنند، همــه زن هســتند و کلا 
در این کســب و کار هیــچ نیــروی کار مردی 
وجود نــدارد. یــک مدت بــا گروه هایــی در 
آمریــکا و کانــادا کار می کردیــم کــه این هــا 
فقــط شــرکت هایی را تبلیــغ می کردند که 
نیروهایشان همه زن بودند. خاطرم هست 
کــه پرســیدم چــرا فقــط از ایــن شــرکت ها 
حمایــت می کنیــد؟ گفتنــد بــرای اینکــه 
گروه هایی که تماما خانم هســتند، رشــد 
ســخت تری را تجربه می کننــد. واقعا هم 
همین اســت. امــا معتقدم همــه خانم ها 
نمی توانند بجنگند. شــاید زنــی ایده های 
بسیار جدیدی داشته باشد، اما جنگیدن 
بلد نباشد. ما که اینجا هستیم، باید محیط 
و شــرایطی را ایجاد کنیم تــا دیگر خانم ها 
هم بتواننــد وارد کار شــوند. خانم هایی در 
این کارگاه ســوزن دوزی فعالند که تا زمانی 
که با من کار نکرده بودند، اجازه نداشــتند 
درب منزل خودشــان را باز کننــد. اما الان 
مسئولیت دارند و من به آن ها یاد می دهم 
که مدیــر باشــند، اعتمادبه نفس داشــته 
باشند و دستشان در جیب خودشان باشد 
و توسری خور بقیه نباشند. تمام ما که بلد 
هستیم بجنگیم، در مقابل دیگر زنانی که 
می خواهند وارد این عرصه شوند، وظایفی 
داریم. خوب اســت کارگروه هایی تشکیل 
شود که وظیفه شان باز کردن راه برای بقیه 
باشد. زنان قدرتمند زیادی در این نشست 
دور هم جمع شــدند. این افــراد می توانند 
آموزش دهنده دیگران باشــند. متأسفانه 
ما زنان چندان پشت هم نیستیم و سخت 
شبکه سازی می کنیم. باید فکری به حال 

این موضوع بکنیم. 

علاقه مندم در این نشست به آماری اشاره کنم که در گزارش 
انجمن وی ســی آرژانتیــن آمده اســت. مقدمه ایــن گزارش 
 )Gender Gap Index( بــا شــاخص شــکاف جنســیتی
که مجمــع جهانی اقتصــاد از ســال 2006 به محاســبه این 
شاخص می پردازد، شروع شده است. این شاخص در چهار 
محور شکاف جنسیتی را می سنجد که یکی از آن ها بحث 
مشارکت در فرصت های اقتصادی است، دیگری مشارکت 
در موقعیت های سیاسی، بعدی فرصت های آموزشی و در 
پایان هم محور مباحث سلامت است که متأسفانه کشور 

ما ایران در این شاخص میان 156 کشور، رتبه 150 را دارد.  
اگر نگاهــی به وضعیــت کشــورمان بیندازیــم، می بینیم تا 
مرحلــه ای کــه بــه آمــوزش عالــی و دانشــگاه مربوط اســت، 
خانم ها خــوب عمل می کنند و ســهم مناســبی دارنــد. اما 
وقتی وارد حوزه کســب و کار می شــویم، درمی یابیم که زنان 
به خاطر ضعف اعتمادبه نفس خودشان دستمزد کمتری 
نســبت به مردان طلب می کننــد و اتفاقــا در بخش مربوط 
به اقتصاد شاخصی که گفتم، یکی از مباحث مهم، برابری 
حقــوق و دســتمزد خانم هــا و آقایان اســت. ایــران در محور 
تحصیــلات نمــره بســیار خوبــی دارد و نمــره اش از صفر تا 
یک، 0/95 است. اما در محور توانمندسازی سیاسی نمره 
0/03 را کسب کرده ایم، یعنی حضور زنان در موقعیت های 
تأثیرگــذار سیاســی خیلی کــم اســت. در محور ســلامت و 
آموزش خوب هستیم و در محور سیاست  و توانمندسازی 
سیاســی مقداری ضعیف تر. این اعدادی که گفتم متعلق 
به 2021 اســت و نمایانگر وضعیت امروز جامعه ما. چیزی 
که آن گزارش در مورد حضور زنان در اکوسیستم استارتاپی 
آرژانتین بیــان می کرد این بود که متأســفانه علیرغم این که 
فرض کنیم حدود 20 درصد استارتاپ هایی که در آن کشور 
هســتند، بنیان گــذاران زن دارند، تقریبــا 2 درصــد از این ها 
موفق می شوند از وی سی ها سرمایه بگیرند. در همین گزارش 
آمده کــه یک خانــم انگلیســی که پنج ســال تلاش داشــته 
برای استارتاپ خودش تأمین سرمایه کند، تحقیقی انجام 
می دهد و به نتایج جالبی دست می یابد. او متوجه می شود 
سؤالاتی که سرمایه گذاران از خانم های بنیان گذار می پرسند، 
بیشــتر درباره جنبه های ریســک ســرمایه گذاری است،در 
حالی که محور سؤالات ســرمایه گذاران از مردان بنیان گذار 
درباره آینده کسب و کار اســت. نکته دیگری که این محقق 
دریافت، ایــن بود کــه محیط صندوق هــای ســرمایه گذاری 
خطرپذیر و ترکیــب تصمیم گیرندگان این صنعت بســیار 
مردانه است. حتی اگر در کمیته تصمیم گیری خانمی وجود 
داشته باشد، ناخودآگاه به واسطه مردانه بودن آن صنعت، 

عملا تأثیر می گیرد. 

راستش من در دسته کسانی هستم که معتقدم تبعیض مثبت هیچ گاه به نفع خانم ها نیست و حتی این را قبول 
ندارم که زنان را باید به کارآفرینی تشویق کنیم، زیرا به نظر من کارآفرینی به ویژگی های شخصیتی آدم ها بستگی 
دارد. اما کم بودن تعداد زنانی که در حوزه آی تی تحصیلات داشتند و صاحب یک محصول آی تی بیس و های تک 
هم در این زمینه بوده اند، برایم به این معناســت که اتفاق دیگری در حال وقوع اســت. وقتی به وضعیت دانشگاه 
نگاه می کنیم، می بینیم تعداد زنان و مردان تحصیل کرده در این حوزه تقریبا برابر است. پس اینجا گپ بین آموزش 
و ایده پردازی مطرح می شــود. با توجه به اینکه خودم این مســیر را طی کرده ام و در این زمینه مطالعاتی داشته ام، 
متوجه شدم کم بودن تعداد خانم هایی که در حوزه آی تی بنیان گذار شرکتی هستند، بیشتر از اینکه به امکانات، 
توانمند سازی و مواردی از این دست مربوط باشد، به اعتماد به نفسشان برمی گردد که از جایی به بعد کم می شود و 
این به نحوه تربیت والدین برمی گردد. دخترها و پسرها بسیار متفاوت از هم بزرگ می شوند. دخترها همیشه تشویق 
می شوند که با احتیاط بازی کنند، آسیب نبینند، کامل باشند و... اما در عوض پسرها طوری تربیت می شوند که 
شجاع باشند و خیلی راحت تر ریسک می کنند. این تفاوت تربیتی، خانم های تکنیکال را عقب می اندازد و قدرت 
ریسک را از آن ها می گیرد. آن قدرت این است که بخواهند ریسک کنند. رویکرد مردان جنگیدن است، در حالی 
که معمولا خانم هایی که در حوزه آی تی کار می کنند، بسیار محتاطانه پیش می روند. دختران ما هیچ ایده ای ندارند 
که وقتی درسشان تمام شود چه نوع لایف استایلی می توانند داشته باشند. بسیاری از استارتاپ ها، کارمندان زن 

توانمندی دارند، اما بحث مهم این است آیا آن خانم ها به اندازه آقایان توانایی ریسک کردن دارند یا خیر. 

سارا راد، بنیان گذار ابر دراک : 

زنان از ریسک کردن می ترسند

ندا صالحی راد، مدیر اجرایی مدرسه تکاپو : 

ایجاد فضا برای رشد حرفه ای زنان

آیت حسینی، مدیرعامل نشانه 

تغییر رخ داده اما هنوز راه زیادی داریم

مریم نجفی، مدیرعامل فینووا:

مسیر دشوار زنان برای جذب 
سرمایه

 من اجازه می خواهم بیشتر در مورد چند راهکار صحبت کنم؛ یکی مسئله آموزش و دیگری منتورشیپ. ما کمتر 
از دو سال است که در تکاپو کارمان را شروع کرده ایم و حدود 150 نفر از شش دوره  اول ما فارغ التحصیل شده اند. 
دوره هایمان در حوزه های مدیریت دارایی های فیزیکی، خرید ســازمانی، توســعه صادرات، مدیریت ریســک، 
مدیریت کسب وکارهای خانگی و کسب وکارهای سلامت بوده است. چیزی که در دوره های خودمان دیدیم این 
است که نسبت مشارکت خانم ها در هر یک از دوره ها از صفر تا 40 درصد است. متوسط مشارکت خانم ها در 
این دوره ها بین 15 تا 20 درصد است. بعضی از دوستان هم اشاره کردند که مشارکت خانم ها در بعضی از حوزه ها 
مانند فین تک حتی کمتر از سایر حوزه هاست. ما هم در دوره های خودمان می بینیم که مثلا در دوره های مدیریت 
فیزیکی مان یا دوره رهبری یا دوره صادرات نســبت به دوره های سلامت یا کسب وکارهای خانوادگی مشارکت 

خانم ها کمتر است. 
خوب است از خودمان بپرسیم در حوزه آموزش های حرفه ای به عنوان یک خانم چقدر روی رشد و توسعه حرفه ای 
خود سرمایه گذاری می کنیم و دنبال آموزش های حرفه ای هستیم؟ چقدر در سازمان و شبکه خودمان فرصت هایی 
را به همکاران خانم دیگر می دهیم یا آن ها را به دیگری توصیه می کنیم؟ همین رویکرد در حوزه منتورشیپ نیز 
وجود دارد. خود ما به عنوان یک فعال حوزه کسب وکار، چقدر از وقتمان را به منتورشیپ اختصاص می دهیم و 
روی کمک به خانم ها متمرکز هستیم؟ برای توسعه چقدر به منتورهای خانم اعتماد می کنیم و دنبال منتورهای 
خانم در حوزه خودمان یا بعضا حوزه های مشابه می گردیم؟ بعضی از دوستان درباره شبکه سازی صحبت کردند 
که چطور می تواند به رشد و توسعه ما کمک کند و من دیدم که اغلب دوستان در پنل خانم هستند، می خواهم از 

خودمان صادقانه بپرسیم که چقدر از ارتباط و تعامل با خانم های دیگر استقبال می کنیم؟
به نظر من برای تقویت نقش خانم ها در حوزه های نوآور، کسب وکارها و سطوح مدیریتی می توانیم خودمان را 
دوجانبه به چالش بکشیم، یکی اینکه چقدر رول مدل های خانم را توانمند می کنیم و از آن ها می طلبیم که در 
نقش منتور ظاهر شوند و از تجربه هایشان استفاده می کنیم و اینکه خودمان چقدر خانم های جوانی را که در این 
اکوسیستم هستند، کمک و حمایت می کنیم، آن هم با در دسترس قرار دادن فرصت های آموزشی یا فرصت های 

رشد حرفه ای. 

از سال های اول شکل گیری اکوسیستم کارآفرینی تعداد زنانی که در این حوزه کار می کردند خیلی کم بود. شاید به 
تعداد انگشتان دست خانم هایی را داشتیم که خودشان برای جذب سرمایه و راه اندازی کسب وکار تمایل داشتند. 
سوال هایی پیش می آمد که چرا تعداد تا این حد کم است و باید چه کاری انجام دهیم که افزایش پیدا کند. بیشتر 
نگاه و رویکردمان این بود که اگر بخواهیم جامعه خلاقی داشــته باشــیم، همان طور که تنوع مختلفی را برای کارها، 
نگاه ها و رشته های مختلف داریم باید تنوع جنسیتی هم وجود داشته باشد و روی همین اصل خیلی سعی کردیم 
که به باورپذیری مسئله توسط سایرین کمک کنیم. همیشه در صحبت ها نقش و اثر اجتماعی مطرح می شود که 
این نقش و اثر اجتماعی می تواند لزوما در قالب فعالیت اقتصادی نباشد و این یک باورپذیری به خانم ها می دهد تا 
بتوانند فعالیت جدی شان را در حوزه های مختلف داشته باشند. طی سال های اخیر چیزی که می بینیم این است که 
تعدادِ خانم های فعال در حوزه کارآفرینی بیشتر شده و از طرف دیگر مدیران اصلی  زن که در حوزه های مختلف وجود 
دارند تعدادشان افزایش پیدا کرده است.  به نظرم تخصص گرایی در خانم ها رشد بیشتری کرده، اما همچنان چالشی 
خیلی جدی در این زمینه وجود دارد. در خیلی از سازمان های بزرگ ما هنوز تعداد خانم هایی که کار جدی می کنند و 
در رده های معاونین هستند کم است و شاید کیفیت لازم را همکاران ما و همجنسان ما در سازمان های بزرگ دارند، 

اما متأسفانه این همچنان یک باور است که آن ها نمی توانند مسئولیتی بر عهده بگیرند. 

فوربس مقاله ای را منتشر کرد مبنی بر اینکه مدیریت در دنیا 
تشنه ویژگی های زنانه اســت و از خانم مرکل به عنوان یک 
نمونه نام برده شده اســت. به عنوان کسی که برای رسیدن 
به هر جایگاهی بسیار جنگیدم، معتقدم زنان و مردان شبیه 
به هم نیســتند و توانایی ها و ویژگی های متفاوتی دارند که 
باعث می شود هر کدام از آن ها در نقش مدیر یک سازمان، 
متفاوت عمل کنند که این تفاوت به معنای بهتر یا بدتر بودن 
نیست. به نظرم به جای اینکه مردان را در یک کفه ترازو قرار 
دهیم و خودمان در کفه دیگری قرار بگیریم و با متر و معیاری 
که معلوم نیست از کجا آمده، به مقایسه خودمان با مردان 
بپردازیم، بهتر است در راستای شــناخت خودمان فارغ از 
این مقولات تلاش کنیم. همین می تواند به ما کمک کند که 
توسعه فردی را در دستور کارمان داشته باشیم و به سمت 

چیزی که می خواهیم حرکت کنیم. 
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نگاهی به بزرگ ترین 
مزرعه عمودی بریتانیایی

مزرعه ای که تشنه 
کربن نیست

برداشــت محصول در بزرگ تریــن مزرعه 
عمودی بریتانیایی که نور طبیعی مصرف 
می کند، آغاز شــده است و ســازندگان آن 

قصد دارند 40 مزرعه دیگر هم بسازند. 
در این مزرعه گلدان های سفید پوشیده با 
برگ های سبز سبزیجات روی هم انباشته 
شــده اند. این مزرعه که در دهکده آفنهام 
واقــع شــده، هــزاران خوشــه کلــم و کاهــو 
برای ســوپرمارکت ها تــدارک دیده اســت. 
علاوه بــر ایــن، مزرعــه بــرای کاشــت انواع 
ســبزیجات بــرگ دار ماننــد توت فرنگــی و 
 گیاهان دارویی هم مناسب است. شرکت
 Shockingly Fresh، سازنده این مزرعه، 
می گوید مــدل آن ها آب کمتری اســتفاده 
می کند و گیاهان بیشــتری در مقایســه با 
کشت ســنتی تولید می کند. نیک گرین، 
مدیر توســعه ایــن کســب وکار، می گوید: 
»ایــن مزرعه به  عنــوان نخســتین مزرعه، 
حدود دو میلیون ســبزیجات بــرگ دار در 
سال پرورش خواهد داد که این چهار برابر 
محصولی اســت که انتظار داریــم در یک 
قطعــه زمیــن بــه همیــن انــدازه برداشــت 
شود.« برخلاف بیشــتر مزارع عمودی که 
از سیستم های کاملا محصور گرمایش و 
نور مصنوعی LED استفاده می کنند، این 
مزرعه تنها از نور طبیعی استفاده می کند. 
البتــه چنیــن کاری در بریتانیــا بــا چالش 
»بعدازظهرهای تاریک زمستان« مواجه 
است که باعث رشد کمتر محصولات در 
زمستان می شود. گرین می گوید: »تولید 
ما مثل چیــزی که در مــزارع عمودی کاملا 
روشــن اتفاق می افتــد، خطی نیســت اما 
ما خــود را بــا الگــوی مصرف مــردم تطبیق 
می دهیــم. مــردم در زمســتان کمتــر کاهو 
می خورنــد.« بــه این ترتیــب در زمســتان 
گیاهانــی پــرورش داده می شــوند کــه نیاز 
کمتــری به نــور دارنــد.  مدیــر توســعه این 
کســب وکار می گوید: »ایــن کار در نهایت 
برای محیط زیست بهتر است. نمی توانیم 
ادعا کنیم که این مزرعه عاری از کربن است 
 LED اما به انــدازه مزرعه عمودی  ای کــه از

استفاده می کند، تشنه کربن نیست.«

REVIEWبررسی

کشاورزی
A G R I C U L T U R E

کشــاورزی پایــدار و کارآمــد در چنــد دهــه اخیر از مســئله 
تراکتورهای بزرگ به مســئله داده های بزرگ رســیده است 
و کســب وکار نــوآور ارث آپتیکــز، بــا ایــن کلان داده هــا، حد 
فاصل میــان کشــاورزی ســنتی و مــدرن را در اعمــاق خاک 
می جوید. این شــرکت با اســتفاده از فنون تصویربرداری با 
فناوری  پیشرفته، ادعا می کند که می تواند ترکیب فیزیکی و 

شیمیایی زمین ها را سریع تر، بهتر و ارزان تر از فنون سنتی 
ترسیم کند؛ ادعایی که برای عملی  کردن آن 10 میلیون دلار 

سرمایه در اختیارش قرار گرفته است.
لارس دیرود، مدیرعامل این شرکت، معتقد است بسیاری 
از روش های نظــارت بر خاک در 50 ســال گذشــته تغییری 
نکرده انــد. او می گویــد: »پیشــرفت های فوق العــاده ای در 
زمینه داده های دقیق و استفاده از روش های نوین داده کاوی 
در کشــاورزی داشــته ایم، امــا تمرکــز بســیاری از آن هــا بــر 
گیاهان و فعالیت های فصلی بوده اســت و در زمینه خاک 

سرمایه گذاری نسبتا کمی انجام شده است.«
ارث آپتیکز در معرفــی خود تأکید می کند که »مــا بذر، کود 
یا محصولات حفاظــت گیاهان نمی فروشــیم. ما متفاوت 
به خاک می نگریم«. این شرکت عملکرد بالا در کشاورزی 
را مترادف با ســلامت خاک می داند و دیرود اشــاره می کند 
کــه فقــدان داده های کافــی تنها در ایــالات متحــده آمریکا 

 درباره ارث آپتیکز که
 در زمینه سلامت خاک 
فعالیت می کند

 داده کاوی 
در اعماق خاک

شــهریار غلامی مهرآبــادی، هم بنیان گذار این کســب وکار، 
در گفت وگو با »کارنگ« از وضعیت مــزارع عمودی در ایران 

می گوید.

 اسمایلی فارم چگونه شکل گرفت؟
اسمایلی فارم توسط خودم و یکی از همکارانم، خانم نسرین 
حســین زاده که با هــم روی پــروژه ای بــرای آبیاری هوشــمند 
مزارع خاکی کار می کردیم، کلید خورد. در زمان اجرای نمونه 
اولیه این طرح به این چالش برخوردیم که مزارع خاکی دیگر 
جذابیت قبل را ندارند و دنیا به سمت کشاورزی هیدروپونیک 
مــی رود. ما هــم این ایــده را در شــتابدهنده اســمارت ایکس 
مطرح کردیم که اینترنت اشیا و کشاورزی را ادغام کنیم و به 
ایده مزارع عمودی هوشمند به شیوه هیدروپونیک رسیدیم.

در حــال حاضــر چــه محصولاتــی بــه 
مشتریان ارائه می کنید؟

در حــدود یک ســال و نیــم فعالیتمــان پنــج محصــول ارائه 
کرده ایم. اولین محصولمان ماژول های کشت هیدروپونیک 
طبقاتی است که هم طراحی خانگی و هم طراحی صنعتی 

شهریار غلامی مهرآبادی و نسرین حسین زاده 
هم بنیان گذاران اسمایلی فارم به دنبال چه هدفی هستند 

و چقدر می توان به این شکل کشاورزی امید بست؟

مزارع عمــــــــــــــودی
راه نجات کشاورزی؟

I N T E R V I E W

کشاورزی ایران در نقطه ای بحرانی ایستاده است و تصاویر 
فرونشســت زمین هــا و تلف شــدن دام هــا تنها گوشــه ای از 
هشــدارهایی اســت که به ما یادآوری می کنــد دیگر مجالی 
برای تعلل در متحول  کردن کشــاورزی نمانده است. تجربه 

کشــورهای پیشــرو در نوآوری کشــاورزی نشــان می دهد که 
امکان های متعددی برای تغییر این شرایط وجود دارد و یکی 
از ایــن امکان ها، مــزارع عمودی هســتند. کســب وکار نوآور 
»اســمایلی فارم« از معدود بازیگران این بازار در ایران است. 
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نوآوری سبز
G R E E N 

I N N O V A T I O N

دارند. این ماژول های اتوماتیک، مجهز به نور رشد و سیستم 
گردش محلول هســتند و ســاختاری دارند که در آن کشــت 
خیلــی متراکــم انجــام می شــود. محصــول دوم کودهــای 
هیدروپونیک است. این کودها برای سبزیجات خانگی ارائه 
می شــود و از آن ها می توان هم برای کشــت خاکی و هم برای 
کشت هیدروپونیک استفاده کرد. سومین محصولی که ارائه 

می کنیم، نورهای رشــد اســت که در ماژول های 
هیدروپونیک هم اســتفاده می شود. محصول 
بعدی، سیستم های تولید علوفه هیدروپونیک 
اســت. با توجه به دانشــی کــه کســب کرده ایم، 
تصمیــم گرفتیــم از هیدروپونیــک بــرای تأمین 
خوراک دام استفاده کنیم. فعلا بیشتر خوراک 
دام در ایران وارداتی است و حدود 50 تا 60 درصد 
خوراک دام می تواند از طریق علوفه هیدروپونیک 
تأمین بشــود اما تا به  حال توجه خاصــی به آن 
نشده اســت. این علوفه غذایی برای دام بسیار 
مقــوی  اســت و باعــث افزایــش راندمــان تولیــد 

محصــولات دامــی می شــود و از بســیاری از بیماری هــا هــم 
جلوگیری می کند. خدمت دیگری که ارائه می کنیم، پلتفرم 
مدیریت اقلیم گلخانه اسمایلی فارم است. این پلتفرم مبتنی 
بر اینترنت اشیاست و برای مدیریت گلخانه و تطبیق شرایط 
آن بــا شــرایط جــوی منطقه بــه صورت هوشــمند اســتفاده 
می شود و کاربر می تواند نظارت کاملی بر گلخانه اش داشته 
باشد. فعلا نســخه آزمایشــی این پلتفرم ارائه شــده و پاییز 

امسال به بهره برداری می رسد. 

با توجه بــه شــرایط اقلیمــی ایران، مــزارع 
عمودی چقدر ضروری هستند؟

مزارع عمودی در ایران با چالش هایی مواجه اســت. یکی از 
این چالش ها در دسترس بودن نور خورشید در همه فصول 
سال است. این باید امتیاز محسوب شود اما متاسفانه برای 
کشاورزی ایران یک نقطه منفی به حساب می آید؛ چون ما 
با کشاورزی عمودی می توانیم مصرف آب را به شدت کاهش 
بدهیم اما هزینه ســاخت و بهره برداری از این مزارع بســیار 
بالاست و به سرمایه  اولیه زیادی نیاز دارد. بنابراین کشاورزان 
به مزارع طبقاتــی و گلخانه هــای ســاده رو می آورنــد و از این 
تکنولوژی ها استفاده نمی کنند. این باعث می شود مصرف 
آب و منابــع دیگر چندین برابر شــود. این روش ســنتی تا به  
حال جوابگو بوده است اما از حالا به بعد که با بحران حاد آب 
مواجهیم، ناچاریم به کشــاورزی هوشــمند و مزارع عمودی 
روی بیاوریــم. فعــلا به علــت قیمت تمام شــده بیشــتر و جا 
نیفتادن فرهنگ هوشمندسازی برای بهره وری بالا، فعالیت ها 

در این حوزه کم است. 

وضعیــت کســب وکارهای این حــوزه را در 
ایران چگونه می بینید؟

در حال حاضر وضعیت بازار هوشمندســازی کشــاورزی در 
ایران هنوز دســت نخورده اســت. بازیگــران اصلی ایــن بازار 
خیلی کــم هســتند و حتــی بازیگرانی کــه کمی 
سابقه بیشتری دارند، حجم خیلی کمی از بازار 
را توانسته اند تجهیز کنند. بنابراین بازار کاملا نو 
است و فعلا رو به اشباع نمی رود. ما هم به تازگی 
وارد این بازار شده ایم. در حال حاضر محصولات 
ما در بازار فروش خوبی دارد. برای سیستم تولید 
علوفه  با دامداران زیادی مذاکره کرده ایم و موفق 
شده ایم چندین سیستم را بفروشیم. الان هم در 
حال مذاکره برای جذب سرمایه جهت احداث 
واحدهای تولید علوفه هستیم تا سیستم ها را 
واگذار نکنیم و بتوانیم خود علوفه را مستقیما به 
دامداران عرضه کنیم. با این خدمات ما در میان شرکت های 

هیدروپونیک از شرکت های مطرح محسوب می شویم. 

چقدر سرمایه جذب کرده اید؟
ما از طریق یک شتابدهنده وارد این حوزه شدیم و آنجا یک 
جذب سرمایه بذری داشتیم که توانستیم MVP محصولات 
را تولید کنیم و تحقیق و توسعه را انجام دادیم. البته بخش 
عمده ای از آن سرمایه، اســمارت مانی بود. بعد از آن، جذب 
ســرمایه راند اول را هم انجــام دادیم و بــا اســتفاده از آن، فاز 

تحقیق و توسعه را بستیم و شروع به پیدا کردن بازار کردیم.

وضعیت فروش چطور است؟
در حال حاضر بیشــترین فروش ما مربوط به نورهای رشــد 
و کودهــای هیدروپونیــک اســت. همچنین تا بــه این لحظه 
خدمات خانگی مشتری بیشتری داشته و دلیل آن هم این 
بوده که خدمات صنعتی ما بیشتر مربوط به پلتفرم مدیریت 

اقلیم گلخانه است که هنوز معرفی نشده است. 

چه مشکلاتی را  تجربه کرده اید؟
بزرگ تریــن چالش در مســیر هوشمندســازی، قیمت اقلام 
وارداتی اســت. تغییر قیمت ها آزاردهنده است، چون قابل 
پیش بینی هم نیســت و محصول نهایی ما را دچار نوســان 
قیمت زیــادی می کند. مشــکل دیگــری کــه وجــود دارد، به 
قشــر کشــاورز، گلخانه دار و دامدار برمی گردد کــه در مقابل 

تکنولوژی های جدید مقاومت زیادی دارند.

سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر باید سه برابر شود

همین حالا هم دیر است

فروش آزمایشی محصولات نوپا در کشمون

قدم های محتاط کشمون برای ورود به یک بازار

REPORTگزارش

آژانس بین المللــی انرژی می گویــد اگر جهان 
می خواهد مبارزه ای مؤثر بــا تغییرات اقلیمی 
داشته باشــد و بازارهای انرژی را تحت کنترل 
خــود نگــه دارد، بایــد تــا پایــان دهــه جــاری 
ســرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر را تا 

سه برابر افزایش دهد.
در گزارش این آژانس آمده اســت: »جهان به 
انــدازه ای ســرمایه گذاری نمی کنــد کــه بتواند 
نیازهــای آینده خــود را به انــرژی تأمیــن کند. 
جهت دهی شــفاف از سوی سیاســت گذاران 
ضــروری اســت. اگــر مســیر پیــشِ  رو تنهــا بر 
نیت های خوب اســتوار باشــد، مســیری پر از 

دست انداز خواهد بود.«
آژانــس بین المللی انرژی هشــدار می دهد که 

انرژی هــای تجدیدپذیــری ماننــد انرژی هــای 
خورشــیدی، بــادی و برق آبــی در کنــار انــرژی 
زیســتی در دوران پســاکرونا نیازمنــد ســهم 
بیشــتری از ســرمایه گذاری حــوزه انــرژی 

هستند.
 سوخت های فسیلی از جمله زغال سنگ، گاز 
طبیعی و نفت حــدود 80 درصد انرژی جهان 
را در ســال 2020 تأمین کرده انــد؛ در حالی  که 
ســهم انرژی های تجدیدپذیر تنهــا 12 درصد 

بوده است.
این آژانــس معتقد اســت نظــام فعلــی انرژی 
ظرفیــت مواجهــه بــا چالش هــا را نخواهــد 
داشــت و همین حالا هم برای انقلاب کاهش 

آلاینده ها دیر شده است.

کسب وکار »کشمون« که محصولات کشاورزی 
را بی واسطه می فروشد، سرویس »محصولات 
نوپا« را به خدماتش افزوده است. در این صفحه 
از سایت کشمون، محصولاتی فروخته می شود 
که در مراحل اولیه عرضه هستند و هنوز بررسی 

اولیه آن ها کامل نشده است.
کشمون در این بخش تازه تلاش می کند قبل از 
آنکه محصول به صورت عمومی عرضه شــود، 
از بازخورد مشتریانش درباره آن ها مطلع شود 
و نواقــص احتمالــی را تــا زمــان عرضــه عمومی 
برطــرف کند. ایــن کســب وکار یــادآوری می کند 
که محصولات این بخش ممکن است به دلیل 
بازخوردهای مشتریان، پس از تمام  شدن سری 
اول موجودی، دیگر در این فروشگاه قرار نگیرند. 

همچنین احتمال تغییر وزن یا بسته بندی این 
محصولات وجود دارد.

مشــتریان ایــن بخــش بایــد ریســک آســیب  
دیدن بســته بندی یا مشــکلاتی دیگر برای این 
محصــولات را بپذیرنــد. کشــمون، علــت آن را 
نداشــتن تجربــه کافــی دربــاره ایــن محصولات 
نسبت به محصولات قدیمی تر عنوان می کند 
و به مشــتریانش این اطمینان را می دهد که در 
صورت بــروز چنیــن اتفاقاتی، حتما مشــکلات 

پیش آمده را جبران خواهد کرد.
مغز پســته و حبوباتی ماننــد نخود، لپــه و لوبیا 
قرمــز از نخســتین محصولاتــی هســتند که در 
قالــب ایــن طــرح بــه فروشــگاه کشــمون اضافه 

شده اند.

حدود یک میلیارد دلار خرج اضافی روی دست کشاورزان 
می گذارد. او می گوید این مبلغ صرف فرایندهایی می شود 
که نه تنها برای زمین مفید نیســت، بلکه می تواند مضر 
هم باشــد. ارث آپتیکز هم می خواهد این خــلاء داده ها را 

کمتر کند.
این کسب وکار نوآور تلاش می کند کار جمع آوری داده ها 
از اعمــاق زمیــن را ارزان تــر و دقیق تــر از مدل هــای ســنتی 
انجام دهد و برای این کار مجموعه ای برای تصویربرداری 
ســاخته اســت که با تکیه بــر رادار نفــوذ به زمیــن و القای 
الکترومغناطیسی، نقشه ای عمیق از خاک تهیه می کند. 
یادگیری ماشــین قلــب ابزارهای این شــرکت اســت. تیم 
ارث آپتیکز مدلی را پرورانده است که داده های بدون تماس 
با زمین را با نمونه های سنتی تطبیق می دهد و یاد می گیرد 
که ویژگی های خاک را به  طور دقیق و با دقتی فراتر از آنچه در 
گذشته امکان پذیر بود، پیش بینی کند. درست است هنوز 

هم پای نمونه گیری سنتی در میان است اما حتی این کار 
هم بهینه شده و نمونه گیری دیگر نه صدها بار که تنها ده ها 
بار اتفاق می افتد. سخت افزار تصویربرداری این شرکت را 
می توان روی تراکتورها یا کامیون های معمولی نصب کرد. 
اگرچه این شرکت می خواهد در زمینه کشاورزی خودکار و 
رباتیک هم فعالیت کند، فعلا تمرکزش را بر داده ها گذاشته 
است، چراکه معتقد است چیزی که در این مرحله همه به 

آن نیاز دارند، داده های خوب است. 
ارث آپتیکــز در راند نخســت جذب ســرمایه توانســته 10 
میلیــون و 300 هــزار دلار ســرمایه در اختیــار بگیــرد. این 
کسب وکار نوآور می خواهد با ســرمایه ای که جذب کرده، 
دو محصــول فعلــی اش را مقیاس بنــدی و روی محصول 
جدیدش کار کند. این محصول جدید برای نقشه برداری 
از رطوبت به کار خواهــد رفت و برای هر مزرعــه ای، ابزاری 

ضروری تلقی می شود. 

الیاس 
براهویی نژاد

@elyasbn
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جهان آينده
F U T U R E
W O R L D

آیا نسل ایکس که شامل 45 تا 60 ساله ها می شود، در بازار کار با پدیده 
تبعیض سنی یا ایجیسم مواجه  است؟

این روزها در بازار کار - یکی از بازارهایی که وابسته به هر 
جغرافیایی، خصوصیات آن متغیر است - یک حقیقت 
به شکل جهانی مشاهده می شود. این حقیقت، ماهیت 
غیرقابــل پیش بینی آینــده کارها، نســبیت آن ها و حتی 

احتمال عدم وجــود برخی از آن هــا در آینده 
است. حقیقتی جهان شــمول که یک اتفاق 
بزرگ به نام شــیوع ویروس کرونا سر و شــکل 
جدیدی به آن داد و باعث شد وارد فاز تازه ای 
شود.  اما حتی پیش از همه گیری نیز آمار ها 
منعکس کننــده تغییــرات خاصــی در رونــد 
بازار کار بودند که به خودی خود نگران کننده 
بود. حالا در شرایطی که کمبود کار در عرصه 
جهانــی بــه علــت کرونــا بیشــتر از همیشــه 
احساس می شــود، این آمار نگران کننده نیز 

از همیشه هشداردهنده  تر شده است. 
در یکی از مطالعات دفتر آماری »مکنزی« که روی بیش 
از یک میلیون از هشت میلیون نفر بیکار ایالات متحده 
انجام شده، معلوم شد به طور غالب این افراد در سنین 
45 تا 60 هســتند. نســلی کــه در ادبیــات غربی بــه آن ها 
نسل ایکس )Generation X( گفته می شود. بیش از 60 
درصد افراد بیکار در این نظرســنجی از این نسل بودند. 
این در حالی است که عموم افرادی که در آمریکا در برابر 
وضعیــت کاری اعتــراض می کنند، معمــولا از افــراد تازه 

فارغ التحصیل شده هستند. یعنی نسل ایکس نه تنها 
بزرگ ترین نسل بیکار در آمریکاست، بلکه صدای آن ها 

نیز در مقایسه با دیگر نسل ها خاموش است.
امروزه در جوامع غربی که نگاه ویژه ای به مسئله تبعیض 
و انواع آن دارد، روشــن شــده اســت تبعیض 
ســنی یک امر حقیقی و ماننــد تمامی انواع 
تبعیــض، خطرناک و غیراخلاقی اســت. این 
پدیــده را ایجیســم )Ageism( می نامند. اما 
آیا شــرایط بغرنج کاری نســل ایکــس نتیجه 
تبعیض سنی است یا تنها این نسل با بخت 
بد از زمانه  دائما در حال تغییر خود جا مانده 

است؟ 
سی ان بی ســی در تحقیقــات خــود بــه آمــار 
یــه  و اطلاعاتــی دســت یافتــه کــه بــه نظر
تبعیض سنی قوت می بخشــد. بخش اعظم مدیران در 
کســب  وکارهای مختلــف می گوینــد افرادی که در نســل 
ایکس هستند، با فاصله در میان بدترین دسته کارکنان 
قــرار می گیرنــد. در میــان دلایــل اصلــی آن هــا بــرای این 
نظر، عــدم آمادگــی، تطبیق پذیــری و تجربه کار پیشــین 
دیده می شــود. 38 درصد از این مدیران اظهار داشــتند 
کارمندان 45 تا 60 ســاله آن ها هیچ تمایلی برای امتحان 
فناوری هــای جدیــد و بهینه تــر نشــان نمی دهنــد یــا در 
فراگیری آن بسیار کند هســتند. 27 درصد گفته اند این 

نسل توانایی یادگیری مهارت جدید را ندارند و 21 درصد 
اشــاره کرده اند کــه این نســل با دیگــر نســل های همکار 
به خوبی ســازش نمی کنند. عواملی که همگی می توانند 

توجیه کننده بیکاری این نسل باشند. 
از سوی دیگر، مستندات قویا نشان می دهد که کارکنان 
مسن تر نسل ایکس به طور مستمر از همکاران کم سن تر 
خود بیشتر و سخت تر کار می کنند. حتی در نظرسنجی 
ام اس بی ســی نیز 9 مدیــر از هــر 10 مدیر بیــان کردند که 
کارکنان 45 سال به بالای آن ها به خوبی یا بهتر از کارکنان 
جوان تــر کار می کننــد. در کنار ایــن حقایــق همچنین به 
نظر می رســد به طور کلــی مدیــران جدیدتر علاقــه ای به 
اســتخدام نیرو از ســن 45 تــا 60 ندارنــد و مصاحبه های 
انجام  شــده بــا شــیوه های آنلایــن مدرن نیــز افراد نســل 
ایکــس را بــا دشــواری در بــه نمایــش گذاشــتن دقیق تــر 
مهارت ها و تجربیات خود روبه رو می کند. اما شــواهدی 
وجود دارد کــه می گویــد این تبعیــض ســنی منحصر به 
ایــالات متحــده آمریــکا نیســت و در کشــورهایی مانند 
انگلســتان، ایتالیــا و هنــد نیــز نســل ایکــس بــه مراتب 
بیشــتر از نســل های دیگــر در بــازار کار نادیــده  گرفتــه  
می شــوند و بیشــترین درصــد بیــکاری نســلی را به خود 
اختصــاص داده انــد. هر چنــد محققــان معتقدنــد این 
رفتار تبعیض آمیز علیه نسل ایکس در آمریکا به شکلی 

پررنگ تر مشاهده می شود. 

پارسا خاک نژاد
 

Parsa.khaknezhad
@gmail.com

جایی برای نسل ایکس نیست
روی دیگر سکه بیکاری 

نسل ایکس

تبعیض بی تبعیض
گفتــه می شــود هــر داســتانی ماننــد 
یــک ســکه دو رو دارد و صدالبتــه بایــد 
جوانــب پدیــده تبعیض ســنی و نادیده 
گرفتن نســل ایکس از دیــد مدیرانی که 
برای اســتخدام کارکنــان 45 تا 60 ســال 
میلــی ندارنــد نیز بررســی شــود. نســل 
ایکس دقیقا شامل کسانی است که در 
جوامع غربی در ســنی به بلوغ رسیدند 
کــه شــیوه های کار به طــور کلــی در حال 
تغییر بود. تغییری که یک بار این نسل 
را در بازار کار عقب انداخت و اســتمرار 
تغییــرات ظــرف ایــن ســال ها منجــر بــه 
عقب افتادگی دائمی این نسل از روندها 
و تغییرات بازار شد. در نهایت، هر مدیر 
کســب وکاری نیــاز بــه مؤثر تریــن نیروی 
کار در ازای کمتریــن هزینه و بیشــترین 

بازدهی دارد. 
می تــوان این گونــه برداشــت کــرد کــه 
بســیاری از این مدیــران صرفا بــه دنبال 
بهتریــن گزینه ها برای کســب وکار خود 
هســتند و در ایــن بیــن نســل ایکس به 
دلایــل مختلــف اجتماعــی در میــان 
گزینه هــا چنــدان جــذاب نیســتند و 
بی میلی مدیران در استخدام این نسل 

ناشی از تبعیض سنی نیست.  
اما فــارغ از اینکه تبعیض  ســنی به طور 
ســامان یافته در بــازار کار وجــود دارد 
یــا خیــر، نیــاز انســانی حکــم می کنــد 
بــرای افــراد بیکار نســل ایکس چــاره ای 

اندیشیده شود.
یکی از راه حل های پیشنهادی، آموزش 
تطبیق پذیری در کار و آمادگی بخشی به 
کارکنان 45 تا 60 سال در قالب دوره های 
کوتــاه کارآمــوزی اســت. دوره هایــی کــه 
بــا وجــود در بــر داشــتن هزینــه بــرای 
کارفرما، می توانــد با توجه بــه نرخ کاری 
بالاتــر کارکنــان نســل ایکــس، بــه یــک 
ســرمایه گذاری کوتاه مــدت و موفق برای 
مدیــران و کارفرمایــان تبدیل شــود و در 
عیــن حــال نســل ایکــس را از بیــکاری 
نجــات دهــد.  در نهایت می تــوان گفت 
بیکاری نســل ایکــس در بــازار کار فراتر 
یــکا حــس می شــود  از مرزهــای آمر
و عوامــل بســیاری اعــم از اجتماعــی و 
 اقتصــادی در آن نقــش پررنگــی دارد.

 با این وجود باید مراقب بود تا تمایلات 
بــرای بهینگــی حداکثــر نیــروی کار، 
زمینه ســاز ایجــاد تبعیــض در میــان 
کارفرمایان نشــود. اتفاقی که اگر تا الان 
محقق نشده باشد، به زودی رخ خواهد 

داد.
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دنیای فناوری با وجود همه شگفتی هایی که دارد، هنوز هم 
با عوارضی روبه روســت که شــاید گریزناپذیر باشد. وقتی 
ورود به این دنیا را پذیرفته ایم، مواجهــه با این عواقب هم 
گریزناپذیر اســت. اما برخی از این تأثیرات نه بزرگسالان، 

بلکه کــودکان را هدف قرار می دهــد.  در همین 
رابطــه تحقیقــی صورت گرفتــه که بســیاری از 
مزایا و معایب رســانه و فناوری هــای دیجیتال 
بــرای کــودکان را مــورد بررســی قــرار می دهــد. 
طبــق آنچــه در ایــن تحقیــق بــه دســت آمده، 
از مهم تریــن تأثیــرات زندگــی دیجیتــال بــرای 
کودکان، مواجه شدن با مزاحمت های سایبری 
اســت که البته نوجوانان را هم دربــر می گیرد. 
در عین حال، استفاده از رســانه در بلندمدت 
می توانــد بــه انــزوای کــودکان و نوجوانــان هــم 

منجر شود و بر رشد طبیعی آن ها تأثیر منفی بگذارد. 
رســانه ها بــه  طــور کلی بــه  عنــوان وســایل ارتبــاط جمعی، 
دسترســی همــه گروه هــای ســنی بــه اینترنــت را فراهــم 
می کنند. در عین حال، وقتی دسترســی ها تسهیل شود، 
وسعت استفاده از رسانه ها هم بیشتر خواهد شد. در این 
میان رسانه های اجتماعی به یک روش رایج ارتباطی تبدیل 
شــده و در کنار بازی های آنلاین، دنیای مــا را دگرگون کرده 
است. این مسئله را هم باید در نظر داشت که مهارت های 
دیجیتال در کنار مشارکت و دسترسی به خدمات آنلاین، 
برای کل جامعــه اهمیــت دارد و همه در تلاش هســتند تا 

از طریق رســانه های اجتماعی، بــا یکدیگر تعامل داشــته 
باشــند.  اما کلیــه کارشناســان بر ایــن باورند که بایــد برای 
کودکان و نوجوانان تدابیر خاصی در دسترسی به اینترنت 
در نظر گرفــت. با ایــن حــال، کــودکان و نوجوانــان در حال 
حاضر بزرگ ترین بهره برداران عصر دیجیتال 
هستند و به همین نسبت در معرض خطرات 
بیشتری همچون محتوای نامناسب سنشان، 
آزار سایبری یا از دست دادن حریم خصوصی 
قرار دارند. به همین منظــور، آگاهی از تأثیرات 
رســانه ها و فناوری هــای دیجیتــال بــرای ایــن 
گروه های ســنی ضروری اســت، اما بد نیست 
همیــن ابتدا ایــن نکته را هــم بگوییم کــه تأثیر 
مثبــت رســانه ها بــر کــودکان و نوجوانــان غیر 
قابل انــکار اســت. جنبه های مثبت بســیاری 
از فناوری  وجود دارد که می تواند بــرای کودکان و نوجوانان 
مفیــد باشــد. اســتفاده از فنــاوری بــه  طــور فزاینــده ای در 
بســیاری از مشــاغل اســترالیا و نیوزیلند مورد نیاز اســت 
که باعث می شــود کودکان و نوجوانان هم برای پیشــرفت 
به کســب مهارت هــای مربوط بــه آن نیاز داشــته باشــند. 
حتــی دانشــکده روان پزشــکی کــودکان و نوجوانــان کالــج 
رویــال اســترالیا و نیوزیلنــد بــه  دنبــال تأییــد ایــن مــوارد و 
حمایت از دسترسی این گروه های سنی به چنین مزایایی 
اســت.  علاوه بر مهارت های شــغلی که در آینده مورد نیاز 
کودکان و نوجوانان خواهد بود، رســانه های اجتماعی این 

فرصت را بــه آن ها می دهند تا با دوســتان و خانــواده خود 
در ارتباط باشــند و مهارت هــای خلاقانه خود را گســترش 
دهنــد. تحقیقــات بســیاری نشــان می دهــد که رســانه ها 
می تواننــد تأثیر مثبتی بــر مهارت های اجتماعــی کودکان 
داشته باشند.  اما با وجود همه مزایای آشکار فناوری های 
دیجیتال بــرای کودکان، موارد بســیار ناشــناخته ای وجود 
دارد کــه بایــد در مــورد آن فکــر شــود. یکــی از ایــن مــوارد، 
مشکل استفاده از اینترنت اســت که به طرز چشم گیری 
روی ســلامت روان، خلق و خــو و عملکرد روانی کــودکان و 

نوجوانان تأثیر می گذارد.
حتی بازی های مربوط بــه کودکان هم می تواند بخشــی از 
همین مشکلات اســتفاده از اینترنت باشــد، اما این همه 
ماجرا نیست. مســئله سوءاســتفاده های ســایبری، رشد 
خشونت در کودکان، حریم شخصی و اســتفاده ابزاری از 
کودکان از دیگر مواردی اســت که فناوری هــای جدید برای 
این گروه سنی به همراه می آورند. به  عنوان مثال، تحقیقی 
که مؤسسه مطالعات خانواده استرالیا انجام داده، نشان 
می دهــد کــه نیمــی از کــودکان 9 تــا 16ســاله در اینترنت با 
تصاویر جنسی روبه رو شده اند که این مسئله می تواند بر 
روان آن ها تأثیر مخربی داشته باشد. در عین حال، باید به 
این مسئله واقف بود که مشکل استفاده از اینترنت وقتی 
هم زمــان باعث ایجاد انــزوا و خروج اجتماعی شــود، تأثیر 
مخربــی بر توســعه می گــذارد و دیگــر نمی تــوان آن را برای 

گروه های سنی مختلف مفید دانست. 

هر چند محققان می گویند 
فناوری های دیجیتال و شبکه های 

اجتماعی می توانند باعث انزوای 
کودکان و نوجوانان شوند، اما 

استفاده از این فناوری ها مزایایی 
دارد که نمی توان نادیده شان گرفت

عــــوارض گریزناپذیر 
مزایای غیرقابل انکار

 ارتباط تنگاتنگ نوآوری 
با عوامل فرهنگی

 مثبت نگری 
خلاقیت می آورد؟

اگر نوآوری را ترکیبی از اختراع و یادگیری 
اجتماعی بدانیم، باید گفت این قدرت را 
دارد تا انطباق فرهنگی را در افراد گسترش 
دهد. یادگیری اجتماعی معمولا به  عنوان 
محرک ظهور سنت یا فرهنگ های جدید 
تلقــی می شــود. در تحقیقی بــه  صورت 
خاص بر مدل هــای نوآوری تمرکز شــده، 
اما این مسئله هم مورد تأکید قرار گرفته 
که موقعیت افراد بر احتمال گسترش این 
اختراعــات تأثیــر بســیاری دارد. در واقع 
این طور بیان شده که همان قدر که نوآوری 
بر مسائل فرهنگی تأثیرگذار است، برخی 
فاکتورهــای فرهنگــی هــم می توانــد این 

نوآوری را تسهیل کند. 
البته این تحقیق بدون چالش هم نبوده و 
گفته می شود که برخی چالش ها در کند 
کردن بررســی نقش نــوآوری در مســائل 
فرهنگی تأثیرگــذار بوده اســت. از جمله 
این چالش ها می توان به مستندســازی 
مجموعه هــای رفتــاری و تغییــر آن ها در 

طول زمان اشاره کرد.  
بــه نظــر می رســد در تحقیــق فــوق، برای 
بررسی نقش نوآوری بر فرهنگ، به عوامل 
شــکل گیری ایده هــای جدیــد پرداختــه 
شده و این مسئله مورد بررسی قرار گرفته 
که چه چیزی بر گســترش یا از بین رفتن 
نــوآوری تأثیــر می گــذارد. در عیــن حال، 
برخی فاکتورهــا همچون ســن و تأثیر آن 
بر چگونگی اختراعات هم بررســی شده 
است. پیش از این هم در یک تحقیق، به 
تأثیر مثبت ســن بر تعداد این نوآوری ها 
اشاره شده بود؛ به  طوری که گفته می شود 
امکان اختراع برای افراد مسن بیشتر از 

دیگر گروه های سنی است. 
نکتــه دیگــر مســئله طبقــه اجتماعــی 
است که به اعتقاد بســیاری از محققان 
می تواند روی شــانس افراد برای رسیدن 
به نوآوری تأثیرگذار باشــد. در عین حال 
گفته می شود که خلق وخوی انسانی هم 
می تواند روی خلاقیت تأثیرگذار باشــد. 
به  طوری که برخی تیپ های شخصیتی 
ممکن اســت بیشــتر به ســمت نوآوری 
سوق یابند. حتی گفته می شــود افرادی 
که دارای روحیه مثبت هســتند، بیشتر 
از افــرادی کــه خلق وخــوی خنثــی دارند، 
از خود خلاقیــت نشــان می دهند. طبق 
این تحقیق، عوامــل فرهنگی و نــوآوری، 
به صورت تنگاتنگ و دوجانبه بر یکدیگر 

تأثیرگذار هستند. 
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بيلبورد
B I L L B O A R D

دوست دارید کفشتان متعلق به برند خاصی باشد؟ ترجیح 
می دهید مبل خانه تان را از فروشگاه خاصی خریده باشید؟ 
وقتی قرار اســت برای پدربزرگتان هدیه بخرید، سراغ برند 
به خصوصی از ســاعت می روید؟ یــا برای خرید خــودرو از 
کمپانی خاصی پس انداز می کنید؟ قطعا کیفیت هر یک از 
این محصولات در انتخاب شما تأثیرگذار است، اما آنچه 
شــما را به تکــرار خرید از هــر یــک از آن ها وامــی دارد، تنها 
کیفیت نیست. شخصیت یک برند و آرکتایپ آن، باعث 
می شود به جمع مشتریان همیشگی اش وارد شوید یا برای 
همیشه آن را کنار بگذارید. در ادامه، نگاهی به 12 آرکتایپ 
خواهیم داشت که به دی ان ای هر برندی شکل می دهند. 
شــناخت ایــن طرح واره هــا بــه شــما بــرای درک احســاس 

تعلقتان به یک برند کمک می کند.

 آرکتایپ معصوم 
 )The Innocent(

شادی سرلوحه زندگی این آرکتایپ است. نگاهی ساده و 
بی ریا به زندگی دارد و برای قابل اعتماد بودن تلاش می کند. 
آرکتایــپ معصــوم، خوش بیــن اســت، از انجــام کارهــای 
غیراخلاقی پرهیز دارد و مشوق رفتارهای درست است. این 

آرکتایپ برای شفاف بودن ارزش قائل است.
کلید ارتباط با مشتریان و مخاطبان برند معصوم، بی ریایی 
و توجه آن به اخلاقیات است. واژه های سنگین، تبلیغات 
اغراق آمیز، تصاویر غیرواقعی و پیچیدگی های فرم و محتوا، 
مخاطب را از یک برند معصوم دور خواهد کرد. لحن ساده 
و مثبت اندیشــانه، کلیــد برقــراری ارتباط بــا مخاطب این 

برند است.
استراتژی: تمرکز بر درست انجام دادن وظایف

مثال: داو

)The Hero(  آرکتایپ قهرمان 
یک مبارز که به برنده بودن فکر می کند؛ آرکتایپ قهرمان از 
شکست می ترسد؛ می خواهد بهترین باشد و جهان را به 
جای بهتری برای زندگی تبدیل کند. او به استقبال چالش 
می رود و شــجاعت و صلابت، از اصلی ترین ویژگی هایش 

هستند.
برند قهرمان می خواهد در همه ابعاد بهترین باشد. از تولید 
گرفته تا بازاریابی و فروش و فعالیت های رسانه ای این برند، 
باید به شــکل قابل توجهی در بهترین حالت انجام شود. 
قهرمان خود را بــا رنگ هایی که قدرت و صلابــت را تداعی 
می کنند به مخاطب نشــان می دهد و لحنی قدرتمند و با 

اعتمادبه نفس دارد.
استراتژی: قدرتمند بودن و تلاش برای پیشی گرفتن از رقبا

مثال: بی ام و

)The Regular Guy(  آرکتایپ آدم معمولی 
برخــلاف آرکتایپ قهرمــان که مغــرور اســت، آدم معمولی 
فروتن و همدل است. او شــخصیتی اجتماعی و مستقل 
دارد، به برابــری در جهان اهمیت می دهــد و می خواهد به 
دیگران احساس تعلق داشته باشــد. ترس بزرگ این برند، 
رها شدن و تنها ماندن است. او رفیق خوبی برای مخاطبان 
و مشتریانش است و به جای غرق شدن در جهان فانتزی، 

رفتاری واقع گرایانه دارد.
صادق و قابل اعتماد بــودن، از اصلی ترین مشــخصه های 
این برند هستند. در نتیجه آدم معمولی، حواسش به دور 
ماندن از حاشیه ها و اخبار جعلی است. او دوست دارد عادل 
به  نظر برسد و به مشتریان و مخاطبانش، نگاهی از بالا به 
پایین نداشته باشد. درک نیاز مشتریان و مخاطبان، رابطه 
این برند را با آن ها مســتحکم تر می کند و افراد در استفاده 
از محصولات این برند، احساس راحتی و امنیت می کنند.

استراتژی: فروتنی
مثال: ایکیا

 آرکتایپ مراقبت کننده 
)The Caregiver( 

این برند، مثل یک مادر و پرســتار بخشــنده و حامی اســت 
که به دیگران اهمیــت می دهد و مثل یک وکیل اســت که از 
دیگران دفاع می کنــد؛ اما در عین حال انتظار سپاســگزاری 
را از ســوی مخاطبانــش دارد. او بــه حمایت کــردن از دیگران 
اهمیــت می دهــد و خــود را وقــف مراقبــت از آن هــا می کند. 
برند مراقبت کننده، میانه ای با غرور و خودبرتربینی ندارد و 
خدمت رســانی به دیگران، همه چیزی اســت که بــه آن فکر 
می کنــد و رشــد و پــرورش مخاطبانش، دغدغه همیشــگی 

اوست.
این برند دلســوز و مراقب، بــا قدرتی که دارد از مشــتریانش 
حمایــت می کنــد. او آگاهی بخشــی به دیگــران را ســرلوحه 
فعالیت هایــش قــرار داده و بــه بهبــود زندگی آن هــا اهمیت 
می دهد. تلاش برای ساختن جامعه ای آگاه تر، او را به تولید 

محتوای آگهی بخش سوق می دهد.
استراتژی: خدمت رسانی به دیگران

مثال: مای لیدی

)The Creator(  آرکتایپ خالق 
تخیــل و رؤیا پــردازی، از اصلی تریــن ویژگی هــای ایــن برنــد 

صفحات مجازی برندها به جای پرداختن به دلیل نام گذاری روزهای 
سال، تنها مخاطبان را در تبریک های خود غرق می کنند

تبریک به خودم، تبریک به شما، تبریک به همه

REVIEWبررسی

15 اکتبــر، روز جهانــی عصــای ســفید؛ روز بــرای 
آشنایی با مشکلات نابینایان و تلاش برای بهبود 

وضعیت آن ها.
11 اکتبــر، روز جهانــی دختــر؛ روزی بــرای 
آگاهی بخشی در مورد نابرابری جنسیتی دختران 

و مطالبه حقوق آن ها.
16 اکتبر، روز جهانی غــذا؛ روزی برای صحبت از 

فقر فراگیر و گرسنگی در سرتاسر جهان.
تقویم را که بــاز کنید، نام ایــن ســه روز و ده ها روز 
دیگر را می بینید. تاریخ هایی که عنوانی خاص را به 
خود گرفته اند تا بهانه ای برای گفت وگو درباره یک 
موضوع خاص باشند. اما اگر سری به اینستاگرام 
بزنید یا پیام های نخوانده گروه های تلگرامی را باز 
کنید، حتما لیست بلندبالایی از پیام های تبریک 
را می بینید. تبریک روز غذا، زن، مرد، دختر، پسر، 
عصای ســفید یــا خواهــر! لابــه لای صفحه های 
اینستاگرام، پســت ها و اســتوری های تبریکی را 
می بینید که فارغ از بهانه نام گذاری هر یک از این 
روزها، موضوع را در چند قلب و گل و بهانه خرید 

هدیه خلاصه کرده اند.

 کالینز و سیل روزهای جهانی
صفحه اینســتاگرام کالینز کــه به بهانه 
فعالیت های کمپین اخیرش، این روزها شلوغ تر از 
قبل به نظر می رسد، از روز جهانی عصای سفید 
گرفته تــا روز جهانی غــذا را تبریــک می گوید. در 
رسانه های اجتماعی کالینز، اثری از پرداختن به 
بهانه نام گذاری هر یک از این روزها دیده نمی شود 
و با انتشار تنها یک اسلاید تبریک در استوری ها، 

جشن گرامی داشت این روزها به پایان می رسد.

 دنیای امن و روز دختر
انجمــن روانشناســی دنیــای امــن کــه 
اســتراتژی اصلی صفحه اش، آگاهی بخشــی از 

حــوزه روانشناســی اســت نیــز از تبریــک گفتن 
روز دختــر نمی گــذرد. در روزی کــه قــرار اســت 
بهانــه ای بــرای ترویج برابــری جنســیتی و تلاش 
بــرای رفــع چالش هــای دختــران باشــد، صفحه 
اینســتاگرام دنیای امن پا را از تبریــک روز دختر 

فراتر نمی گذارد.

 اسنپ و دیجی کالا و روز جهانی غذا
برندهای متعــددی که در حــوزه صنایع 
غذایــی بــه فعالیــت مشــغول هســتند، در روز 
جهانی غذا به جــای پرداختن به بهانه ایــن روز، 
از غذا صحبت می کنند. دیجی کالا، تنها یکی از 
صفحه هایی است که نمایش غذاهای مختلف 
را بــه بهانــه ای بــرای صحبــت از روز غــذا تبدیــل 
کرده و اسنپ فود هم در یکی از پست هایش، به 
جای صحبت از دلیل اصلی نام گــذاری این روز، 
به فرهنگ غذایی کشــورهای مختلف پرداخته 

است.
اضافــه کــردن روزهــای جهانــی و ملــی بــه تقویم 
فعالیت هــای اینســتاگرام، احتمــالا یکــی از 
قدم هایی اســت کــه یک دیجیتــال مارکتــر برای 
تنظیــم برنامه هــای ماهانــه اش برمــی دارد. پیدا 
کردن بهانه ای برای گفت وگو با مخاطب می تواند 
اولین قدم فعالیت در رسانه های اجتماعی باشد، 
اما واقعیت این است که روزهای ملی یا جهانی، 
تنها بهانه ای برای انتشار محتوای مرتبط با برند 
در صفحه نیستند. این روزها بهانه ای برای ایجاد 
یک عزم عمومی در جهت بهبود زندگی یا ادای 
احترام به یک فرد یا مفهوم هستند. پس شاید 
لازم باشد بار دیگر این واقعیت را با هم مرور کنیم؛ 
»غذا خوب اســت، غــذا خوشــمزه و لذت بخش 
اســت، اما روز جهانی غذا، بهانه ای برای درست 
کردن غذاهای خوشــمزه و بیشــتر لذت بــردن از 

طعم آن ها نیست.«

چطور آرکتایپ یک برند شما را به خود وفادار می کند

دلقک باشیم یا جادوگــر؟ 
نبر دبر سر احساس تعلق
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هستند. او ایده آل گراســت و از ابداع و اختراع لذت می برد. 
آرکتایپ خالق، به توانایی های خود آگاه اســت و از این نظر، 
شــخصیتی قدرتمند دارد؛ به اســتقبال ریســک مــی رود و 
همیشه به دنبال خلق چیزهایی است که جای خالی شان در 
زندگی آدم ها وجود دارد. ممکن کردن ناممکن و پرکردن جای 

خالی، چیزی است که خالق به آن فکر می کند.
خلاق و پیشرو به نظر رسیدن، چیزی است که آرکتایپ خالق 
به آن نیــاز دارد. او در تولید محتوا هم به دنبال شــگفت زده 
کــردن مخاطــب اســت و توانمندی هــای خــود را بــه رخ او 

می کشد.
استراتژی: ممکن کردن ناممکن

مثال: اپل

)The Explorer( آرکتایپ کاشف 
شخصیتی مستقل که عاشــق ماجراجویی اســت، به برند 
کاشف شــکل داده اســت. برای او طی طریق، همان رسیدن 
به مقصد اســت و در ســفر کاوشــگرانه اش، تنها یک نقطه 
پایان را برای خود در نظر نمی گیرد. کاوشگر، از تکرار و تبعیت 
از الگوهــای قدیمی پرهیــز می کند؛ او مــدام در حــال عبور  و 
جســت وجوی اصالــت و حقیقــت در ایــن مســیر اســت و 
مخاطبان و مصرف کنندگانــش را به تجربه رهایــی، آزادی و 

ماجراجویی تشویق می کند.
برند کاوشــگر، مشــوق هیجــان و فردگرایی اســت. شــاید او 
همیشه فروشنده تجهیزات ســفر و طبیعت گردی نباشد، 
اما به هر شکل در خلق تجربه های جدید و کشف نوع تازه ای 
از هیجان و لذت با مخاطبش همراه می شــود و در عین ارائه 

اطلاعات به مخاطب، او را تهییج می کند.
استراتژی: کاوش و یافتن

مثال: ردبول

)The Rebel(  آرکتایپ طغیان گر 
میل به آزادی نسبتا افراطی، از ویژگی های شخصیتی این برند 
است. از نظر برند طغیان گر، هر چیز نادرستی یا باید حذف 
شــود یا در جای درســت خود قرار بگیــرد. او بــا چارچوب ها، 
ســنت ها و قید و بندها میانه ای ندارد و هیچ چیز به اندازه از 
دست دادن قدرت و محدود شــدن او را نمی ترساند. عاشق 
تغییر است و در مسیر تحقق تغییر، جسور و شجاع است. 
او به دنبــال خلق روایتــی تازه بــرای زندگی اســت و انقلابی و 
ساختارشکن به نظر می رسد. او از روی موانع نمی پرد، آن ها 
را از میان می برد و مشکلات را به شیوه بنیادین حل می کند.

اســتقبال از ایده های نو، مشــخصه اصلی این برند اســت؛ 
ذهنیت این برندهــا این اســت: »مــن کار را به شــیوه خودم 
انجام می دهم!« او مخاطب را شگفت زده می کند و به آنچه 
مخاطبش شجاعت فکر کردن به آن را نداشته، فکر می کند.

اســتراتژی: تلنگر زدن، برهــم زدن نظم قدیمــی و ایجاد یک 
ساختار جدید
مثال: پی پال

)The Lover(  آرکتایپ عاشق 
برنــد عاشــق، لبریز از احساســات اســت. او بخشــنده 
و در جســت وجوی صمیمیت اســت و از طرد شــدن و 

خواسته نشدن هراس دارد. 

این برند به دنبال وصل کردن آدم ها و همراهی با آن ها 
در موقعیت های متفاوت است.

برند عاشــق، بــا ایجــاد جذابیت شــما را به خــود جلب 
می کنــد. قــرار اســت مخاطــب شــیفته و مســحور این 
برنــد باشــد و در زمــان اســتفاده از محصــولات آن، در 

احساسات خوب و شیرین غرق شود.
استراتژی: زیبایی، جذابیت و با احساس بودن

مثال: لویی ویتون
 

)The Ruler(  آرکتایپ فرمانروا 
فرمانــروای قدرتمنــد، عاشــق کنتــرل کــردن دیگــران 
اســت. او یک رهبر با اعتمادبه نفس اســت که دیگران 
را بــه همان مســیری کــه می خواهــد، هدایــت می کند. 
مخاطبــان برنــد فرمانــروا، قــدرت او را بــه رســمیت 
می شناســند و از او تبعیت می کنند. ماجــرا از این قرار 
اســت؛ فرمانروای توانمند، صلاح دیگــران را می داند و 
آن ها را قدم به قدم برای رسیدن به سلامت و موفقیت 

هدایت می کند.
تلاش بــرای قدرتمنــد به نظــر رســیدن، نــوع خاصی از 
ارتباط را میان برندهای فرمانروا و مشتریانشان برقرار 

می کند. 
این برندها از شــعارهای تبلیغاتی گرفته تا تصاویری را 
که با مخاطب به اشــتراک می گذارند، بر همین اساس 
تولید می کنند. برندی که در صدر نشسته، مسئولیت 
تولیداتش را بر عهده می گیــرد و تمایز و برتری اش را به 

مخاطب ثابت می کند.
استراتژی: قدرت نمایی و بی همتایی

مثال: رولکس

)The Jester(  آرکتایپ دلقک 
لــذت بــردن از زندگــی و سرخوشــی، ســرلوحه زندگــی 
دلقــک اســت. او عاشــق شــوخ طبعی و خنده اســت و 
واقعیت هــای ناخوشــایند زندگــی را پــس می زنــد و بــه 

خوش گذرانی اهمیت می دهد.
دلقک شــاید گاهــی احمــق به  نظــر برســد، اما بــه این 
قضاوت اهمیتی نمی دهد. او نمی خواهد به حل کردن 
مشــکلات فکر کند؛ تنها چیزی که می خواهد، شــاد و 

فارغ از غم بودن است.
استراتژی: زندگی در لحظه 

مثال: ام اند ام

)The Magician(  آرکتایپ جادوگر 
جادوگــر، کاریزماتیــک و تیزبیــن اســت. او راه حل های 
عجیبــی را در چنتــه دارد و ادعــای تحقــق رؤیاهــای 

مخاطبانش را مطرح می کند.
یــن اتفاق هــا و نشــدنی ترین   او می خواهــد بهتر
موقعیت ها را محقق کند و تبدیل غیرممکن به ممکن، 

هدف اصلی اش است.
جادوگــر می خواهــد بردیگــران تأثیــر بگــذارد و بــا ارائه 

راه حل های برد - برد در مسیر رشد همراهشان شود.
استراتژی: بسط یک دیدگاه خاص برای زندگی

)TED( مثال: تد

اهمیت نقشدادهها بر هیچ کســی پوشیده نیست؛ اما 
در غیاب دســتورالعمل ها و مقررات روشــن، کار شــرکت ها 
بــرای بهره بــرداری از ایــن حوزه ســخت شــده اســت. کتاب 
مجلــه انتشــارات از  مشــتری  خصوصــی  حریــم  و  داده 
کســبوکارهــاروارد، بــه چالش هایــی می پــردازد که 
شــرکت ها در نوع مواجهــه خود بــا داده های مشــتریان با آن 
رو به رو می شــوند. مســئولیتپذیریدرقبــالدادههای
ایــن  در  کــه  اخلاقــی  مســائل  همچنیــن  و  مشــتریان 
خصوص بــه وجــود می آیــد، از موضوعــات این کتاب اســت. 
چــاپ اول کتــاب داده هــای مشــتری و حریــم خصوصــی بــا 
می شــود. تقدیــم  شــما  بــه  پــارت  شــرکت حمایــت 
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بنا بر تازه ترین آمار اعلام شده، هر ایرانی در هر 24 ساعت، 
به طور متوســط تنهــا 16 دقیقه کتــاب می خوانــد. همین 
آمار ساده کافی ا ســت تا بدانیم سرانه مطالعه در جامعه 
چقدر پایین است و ناشــرانی که عمر، زندگی و وقت خود 
را پای انتشار و فروش کتاب ها صرف می کنند، چه ریسک 
بالایی را پذیرفته اند. در چنین شرایطی برای ادامه حیات 
هــر انتشــارات یــا مجموعــه ای کــه در زمینــه چــاپ کتاب 
فعالیت می کند، راهی جز کشــف ایده های تازه در جهت 

جذب مخاطب وجود ندارد. ایده هایی که بتواند مخاطبان 
خاکستری را به کتابفروشی ها بکشاند و کتاب ها را میهمان 
خانه های مردم کند. در سال های اخیر بعضی ناشران نوپا 
و حتی قدیمــی، اقدام به پیاده ســازی اقدامات خلاقانه ای 
برای فروش بیشتر کتاب هایشان کرده اند که همین مسئله 
آن ها را به ناشــران موفق ایــن روزها تبدیل کرده اســت. در 
ایــن گــزارش می خواهیــم تعــدادی از ایده هــا را بررســی و 

تحلیل کنیم.

نگاهی به ایده هایی که می توانند رونق بخش بازار کتاب 
باشند و به جذب مخاطبان خاکستری کمک کنند

نوآورها در بازار کتاب 

چــرا شــرکت های قدرتمندی ماننــد آگفــا، آاگِ، لمان بــرادرز، 
دی ای ســی، موتــورولا، نوکیــا و کــداک ناگهــان پــس از 
موفقیــتتجــاری در چند دهــه، ســرانجام ناپدید شــدند. چه 
چیزی اشــتباه پیش رفت؟ پاســخ، اگرچــه دردناک اما ســاده 
است. این شرکت ها نتوانستند مدل های کسب وکار خود 
را با محیطدرحــالتغییر اطراف خود مطابقــت دهند. هدف 
این کتاب این است که یک روش شناســی به شما معرفی 
و در ایجــاد مدل کســب وکار بــه روش ســاختاری کمک تان 
کند. نــوآوریمدلکســبوکار مبتنــی بــر ۶0 الگوی 
تکراری است. کتاب ســعی کرده به سه ســؤال پاسخ دهد: 
چگونه شــرکت من می تواند بــازی را تغییر دهــد؟ چگونه 
می تــوان آن را به یک الگــو برای صنعــت تبدیل کــرد؟ در یک 
کلام، چگونه می توانم در مدل کسب وکار نوآوری کنم؟

پیش فروش کتاب

چرا شرکت های قدرتمندی مانند موتورولا، نوکیا و کداک ناگهان پس از 
موفقیت تجاری در چند دهه، به تدریج از صحنه کسب وکاری دنیا محو 
شدند. چه چیزی اشتباه پیش رفت؟ پاســخ، اگرچه دردناک اما ساده 
است. این شرکت ها نتوانستند مدل های کسب وکار خود را با تغییرات 
محیط اطراف خود، انطباق دهند. آنها از تجارب گذشــته خود استفاده 
می کردند؛ چیزی که دیگر بقای کسب وکار را تضمین نمی کند. هدف این 
کتاب این اســت که یک روش شناسی به شــما معرفی و در ایجاد مدل 
کســب وکار به روش ســاختاری کمک تان کند. نوآوری مدل کسب وکار 
مبتنی بر ۶۰ الگوی تکرارشــونده اســت و کتاب اهمیت نوآوری در این 
حوزه را برجسته می کند و زمینه مشترکی برای تعریف این مفهوم فراهم 
می آورد. کتاب سعی کرده به سه سؤال پاسخ دهد: چگونه شرکت من 
می تواند بازی را تغییر دهد؟ چگونه می توانم شرکتم را به یک الگو برای 
صنعت تبدیل کنم؟ در یک کلام، چگونه می توانم در مدل کســب وکار 

نوآوری کنم؟
کتابی که در دست دارید، به معرفی ۶۰ الگوی مدل کسب وکار پرداخته 
است. مطالعه این کتاب علاوه بر آنکه به درک شما از مفهوم مدل کسب 
وکار عمق خواهد بخشید، توانمندیتان در حوزه های طراحی و بازطراحی 
مدل کسب وکار را نیز ارتقا خواهد داد. باید گفت در یکی، دو دهه اخیر، 
نوآوری در مدل کســب وکار، بیش از نوآوری در محصــول یا نوآوری در 

فرایندها، در رشد و موفقیت کسب وکارها تأثیرگذار بوده است.

الیور گاسمن ، کارولین فرانکن برگر، میکلا سیک

90درصدشرکتهایموفقدنیاچگونهکارمیکنند؟
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مترجمان این کتاب که بیش از یک دهه اســت که از جمله مشتاقان 

نظری و عملی مبحث جذاب مدل کسب وکار  هستند، با مشاهده 

نبــوغ فوق العاده الیــور گاســمن و همکارانش در خلــق این اثر 

یق جمع بیشتری  ارزشمند، تصمیم به ترجمه آن گرفتند تا از این طر

از فارسی زبانان موفق به مطالعه، آموختن و لذت بردن از آن شوند.
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پرفروش ترین کتاب های دنیا 
کدام ها هستند؟

صدرنشینی 
دن کیشوت 

 دن کیشوت
»دن کیشوت« اثر درخشان میگل دو سروانتس، 
داستان مردی را روایت می کند که آن قدر درگیر داستان های 
شوالیه های مختلف می شود که تصمیم می گیرد به یکی از 
آن ها بدل شود. دن کیشــوت زمانی طولانی برای فروش در 
اختیار داشته و تخمین تعداد مجلدهای فروخته شده از آن 
کار دشواری است. قطعا پیدا کردن آمار فروش در سال های 
1600 میلادی کار ســاده ای نیســت. هر چنــد برخی منابع 
آمار 500 میلیون نســخه  فروش را برای دن کیشوت مطرح 
می کنند، اما در واقع آمار دقیقی نمی توان از فروش آن ارائه 
کرد. دن کیشوت به عنوان یکی از قدیمی ترین کتاب ها در 

 ؟؟؟؟
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  پرده نقره ای روی کاغذ
برای موفقیت یا شکست هر کتابی، می توان چند عامل 
را ذکر کرد که بدون شک اولین این عوامل، محتوای کتاب 
اســت. امروز در ایــران کتاب هــای مختلفــی در حوزه های 
متنوع به صورت روزانه منتشر می شوند که خیلی از این 
کتاب ها اساسا نمی توانند مخاطب را درگیر خود کنند. در 
این وضعیت، تشخیص حوزه های کمتر پرداخته شده، از 

اهمیت بالایی برخوردارند.
انتشــارات گیلگمــش از جمله ناشــرانی اســت کــه مدت 
زیــادی از شــروع فعالیــت آن نمی گــذرد. گیلگمــش زیــر 
نظــر انتشــارات چشــمه بــه فعالیــت می پــردازد و هــدف 
آن انتشــار کتب هنری اســت. تا پیش از ایــن، حوزه هنر 
و تجســمی توســط بعضی ناشــران نظیر نشــر ســاقی در 
کشــور ما جدی گرفته شــده بود، اما حضــور گیلگمش با 
تمرکــز ویــژه بر پــرده نقره ای ســبب شــد کــه علاقه مندان 
به ســینما، ناشــری از آن خود داشــته باشــند. گیلگمش 
بــرای کســب جایــگاه این چنینــی در میــان علاقه منــدان 
ســینما، به ســراغ گزینه هایــی رفت کــه نام آن هــا بر جلد 
یک کتاب، می توانســت با اقبال بیشــتری روبه رو شــود. 
برای مثال آن ها کتابی را درباره فیلم محبوب »فارنهایت 
451« اثر فرانســوا تروفو منتشــر کردند. این کتاب شامل 
یادداشــت هایی بود کــه خود کارگــردان در زمان ســاخت 
فیلــم برداشــته بــود و طبیعی بــود بتوانــد هــر علاقه مند 
ســینما را که ایــن فیلــم را دیده و بــه آن علاقه مند اســت، 
درگیر خود کنــد. آن ها به این هم بســنده نکردنــد و برای 
ترجمه یک نام آشنا را انتخاب کردند. مترجم این کتاب، 
پرویز دوایی است؛ نویسنده و منتقد سینما که در فضای 

مطبوعات و ناشران ایرانی نامی پرطرفدار است.
نمونه دیگــر »نشــر گمان« اســت. نشــری که تنهــا چند 
ســال از تأســیس آن می گــذرد امــا اکثــر کتاب هایــش به 
چاپ هــای متعــدد رســیده اند. گمان، بــا تمرکز بــر مقوله 
جامعه شناســی و فلســفه، توانست فصل مشــترک این 
دو علــم را پیدا کنــد و کتاب هایی کم حجم امــا مفید را در 

مدت زمان کوتاهی راهی بازار کند. 

  کتاب های خوش چهره، فاتح بازار
از آنجا که در بخش قبلی ســخن به نشر گمان رسیده بود، 
از همان جا ادامه می دهیم. کتاب های فلســفه تا سال ها با 
حجم بالا، جلد سخت و ظاهر نخراشیده ای در بازار کتاب 
ایــران عرضــه می شــدند و همیــن بود کــه جز دانشــجویان 
و شــیفتگان فلســفه محــال بود کســی بــرای تــورق چنین 
کتاب هایی را برگزیند. راز موفقیــت گمان این بود که تلاش 
کرد اولا فلســفه را از طریق درآمیختن با جامعه شناســی و 
روان شناسی آسان کند تا مخاطبان بیشتری به دست آورد. 
ثانیا قطع و ظاهر کتاب ها به گونه ای انتخاب شــد که زمان 
انتخاب کتاب توسط خریدار، ناخودآگاه دست های بسیاری 
به ســوی این کتاب ها دراز می شــد. کتاب های نشــر گمان، 
در قطع پالتویــی و با جلدهــای خوش آب و رنگ، توانســت 

توجه بســیاری از کتابخوان هــا را به خود جلــب کند. وقتی 
مخاطبی از سر هوس هم که شده، در کتابفروشی کتابی از 
نشر گمان را به خاطر ظاهر زیبایش از قفسه برمی داشت، 
با اســامی جالبی چون »فلســفه تنهایــی«، »اعتقاد بدون 
تعصب«، »کافه اروپا«، »کمونیست رفت، ما ماندیم و حتی 
خندیدیم« و... روبه رو می شد. این نام های وسوسه انگیز نیز 

در پرفروش شدن کتاب های گمان بی تأثیر نبودند.
در زمینــه ظاهــر کتاب ها، بد نیســت بــه »نشــر بیدگل« 
هم اشــاره کنیــم. بیدگل هــم از ناشــرانی اســت که مدت 
زیــادی از عمــر آن نمی گــذرد. آن هــا بیشــتر از بســیاری 
از ناشــران قدیمــی و کارکشــته روی ظاهر کتاب هایشــان 
فکــر می کنند و بــه همین خاطر اســت کــه امــروز معدود 
کتابخانــه ای را می توانید پیــدا کنید که دســت کم یکی از 
کتاب های بیدگل را نداشته باشد. آن ها تمام داستان ها و 
رمان هایشان را با جلد سفید و کاغذ سبک منتشر کردند. 
برای نمایشــنامه ها ظاهر متفــاوت دیگــری را برگزیدند و 
برخــی از کتاب های خاصشــان را - مثلا مجموعه اشــعار 
بیژن الهی یا داســتان های شــمیم بهار - در قطع خشتی 
منتشــر کردند. یکــی از پرفروش ترین کتاب هــای آن ها از 
سال گذشته تا الان، مجموعه اشعار لورکا با ترجمه بیژن 
الهی بوده اســت. همین الان اگر در اینترنت جست و جو 
کنید، ظاهر منحصربه فرد این کتاب، احتمالا شما را هم 

برای خریدش غلغلک خواهد داد.

  مجموعه ها؛ همیشه پرفروش
از مهم تریــن عوامــل پرفــروش شــدن آثــار مکتــوب در 
فضای نشــر، انتشــار کتاب ها به صورت مجموعه است. 
ناشرانی که تا اینجا به آن ها اشــاره کردیم، همگی در این 
زمینه فعال بوده اند. برای مثال اگــر ما امروز دنبال کتاب 
سینمایی باشــیم، قطعا نیم نگاهی به گیلگمش خواهیم 
داشــت. اگر بــه دنبــال نمایشــنامه خوانی باشــیم، قطعا 
مجموعه نشــر بیــدگل را فرامــوش نمی کنیم و به آن ســر 
می زنیم. در این زمینه یکی دیگر از نمونه ها »انتشــارات 
هرمــس« اســت. هرمــس اهتمــام ویــژه ای بــه کتاب های 
پلیســی داشــته و در ایــن زمینه بــه بزرگ ترین نویســنده 
آثار جنایی و پلیسی در جهان یعنی آگاتا کریستی توجه 
ویژه ای داشته است. اگر مخاطبی در فضای ادبیات ایران 
بخواهد رمانی از آگاتا کریســتی بخواند، محال اســت به 
ســراغ هرمس نرود. آن ها در این سال ها بســیاری از آثار 
کریستی را در قطع پالتویی با کاغذ مرغوب و البته سبک 
منتشر کرده اند و همین مجموعه توانسته سود بالایی را 
به نشر هرمس برساند. ای بســا یکی از مهم ترین دلایل 
حیات انتشارات هرمس، پرفروش بودن آثار پلیسی آگاتا 

کریستی در ایران باشد.
ناشرانی که یک مجموعه را به صورت تخصصی منتشر 
کرده و در این زمینه دغدغه و اهتمــام ویژه دارند، همواره 
محل رجــوع علاقه مندان آن حــوزه مورد بحــث خواهند 

بود.

خلاق ترین ناشران جهان کدام ها هستند؟

قدیمی های مقتدر

INTRODUCTIONمعرفی

 پیرسون
»پیرســون«  انتشــارات 

بزرگ ترین شرکت رسانه های گروهی 
بریتانیایی و چندملیتی در سطح 
دنیا به شــمار می رود کــه در زمینه 
نشــر روزنامــه، مجلــه و کتــاب، 
همچنیــن مدیریــت بــر مــدارس و 

آمــوزش و پــرورش فعالیــت می کنــد. 
نشــر کتــاب در ســال 2012، در ســه بخش 

کســب وکار این شــرکت یعنی مدرســه پیرسون، 
تحصیلات تکمیلی پیرسون و بخش تخصصی 
انتشارات آن بالغ بر 9 میلیارد دلار سود به همراه 
داشــت. شــرکت پیرســون در ســال 1844 توسط 
ساموئل پیرســون تأسیس شــد و در حال حاضر 
بیــش از 50 کشــور در سراســر جهــان از خدمات 

آموزشــی آن بهره می برند. شــرکت پیرســون 
مالــک 47 درصــد از گــروه پنگوئــن، 

صددرصــد از مجلــه فایننشــال 
تایمــز، 50 درصد از بی اســکای بی 
و 50  درصــد از گروه اکونومیســت 
به حســاب می آیــد. دفتــر مرکزی 

این شرکت در شهر لندن قرار دارد و 
سهام آن در بازار بورس نیویورک و بورس 

لندن معامله می شود. رمان های برتر دنیا در 
لیست کتاب های انتشارات پیرسون می درخشند. 
این انتشارات در پی بازسازی آموزش جهانی است 
و در حال حاضر، هــدف آن ایجاد راهبرد تحقیق 
جهانی است. این نشر، بر آن دسته موضوعاتی 
متمرکز خواهد شد که پیرســون را به عنوان رهبر 
فکری در جنبه های اصلی آمــوزش و یادگیری در 

ســطح جهان نشــان خواهد داد. به همین 
منظور، هدفــش ایجــاد گفت وگــو در 

زمینــه آمــوزش و پــرورش اســت. 
صندوق آموزش مقــرون به صرفه 
پیرسون در جولای 2012 پایه گذاری 
شده و به دنبال ســرمایه گذاری در 

مدارس انتفاعی و خدمات آموزشی 
به نفع دانش آموزان نیازمند در سراسر 

دنیاست.

 پنگوئن رندوم هاوس
رندوم هاوس یکی از بزرگ ترین گروه های 
انتشــاراتی جهان اســت که در ســال 
1927 توســط بنــت کــرف و دونالــد 
کلاپفر تأسیس شد. بنت و دونالد 
بعــد از خریــد کتابخانــه مــدرن 
نیویــورک، رندوم هاوس را تأســیس 
و هــدف از آن را انتشــار کتاب هایــی به 
صورت تصادفی در کنار کار کتابخانه عنوان 
کردنــد. در ســال 1934 اولیــن مجــوز چــاپ رمان 
»اولیس« جیمز جویس برای این نشر صادر شد. 
در واقع رمــان اولیس، منجر بــه راه انــدازی رندوم 
هاوس شــد. رنــدوم هــاوس در طــول دو دهه بعد 

تبدیل به ناشری توانمند شد.

 تامسون رویترز
تامسون رویترز، شرکت چند ملیتی 
رســانه های گروهــی کــه در ســال 
2010 از ســوی اینتربرنــد، به عنوان 
باارزش ترین برند در کانادا شناخته 
شد، در سال 2008 در پی خریداری 
شــرکت بریتانیایــی رویتــرز گــروپ 
توسط تامسون کورپوریشن راه اندازی 
شــد و در حــال حاضــر وودبریــج کمپانــی که 
متعلق به خانواده تامســون اســت، بــا در اختیار 
داشتن 53 درصد از سهام تامسون رویترز، مالک 
اصلی آن به شــمار می آید. ریشــه های تأســیس 
تامسون کورپوریشن به سال 1934 بازمی گردد که 
هربرت تامسون اقدام به راه اندازی روزنامه تیمینز 
دیلی پرس در انتاریو کانادا کرد. رویترز گروپ نیز 
در سال 1851 توسط پل جولیوس رویترز در 
لندن تأسیس شد. دفتر مرکزی شرکت 
تامسون رویترز در منهتن در ایالات 
متحده آمریــکا قــرار دارد و ســهام 
آن در بــازار بــورس نیویــورک و بازار 
بورس تورنتو معامله می شود. شمار 
کارکنان این شرکت به بیش از 60 هزار 
نفر می رسد که در دفاتر تامسون رویترز 

در 100 کشور جهان فعالیت می کنند. 

لیست پرفروش ترین کتاب های جهان حضور دارد.

 داستان دو شهر
»داستان دو شــهر« نوشته چارلز دیکنز اولین بار 
در سال 1859 منتشر شد. این داستان با محوریت اختلاف 
طبقاتی در سطح جامعه و انقلاب فرانسه نوشته شده و از 
زهری می گوید که گاهی در جریان انقلاب ها به گلوی برخی 
از فعالان جریان های انقلابی ریخته می شود. در طول 150 
سال گذشته، ناشــران متعددی دســت به چاپ »داستان 
دو شهر« زده اند. به  همین خاطر یافتن آمار دقیق تیراژ آن 
اصلا کار ساده ای نیست. بر سر تعداد 200 میلیون نسخه 

فروش رفته از آن بحث هایی وجود دارد، اما با توجه به اینکه 
ســالانه تعداد زیادی از دانشــجویان ملــزم به خوانــدن آن 

هستند، آمار مذکور چندان هم دور از ذهن نیست.

 ارباب حلقه ها
آثار فانتزی در فهرســت پرفروش ترین کتاب های 
دنیا نقش مهمــی دارنــد. »اربــاب حلقه هــا« اثر جــی. آر. 
تالکیــن، فانتزی ترین رمــان دنیاســت. این رمــان پایه های 
شکل گیری ژانر تخیلی مدرن را بنا کرد. ناشر اولیه  »ارباب 
حلقه ها« در سال 1954 به دلیل مصلحت هایی این کتاب 

را در جلدهای مختلف منتشر کرده بود.
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شرکت های برتر
T O P

C O M P A N I E S

شش برابر شدن درآمد شرکت شیرازی یکی از عجیب ترین نکات 
گزارش 99 »پانصد شرکت برتر ایران« است

قد کشیدن ســـــــــرونیرو

»سرو نیرو« نام شرکتی است کوچک در استان فارس که در 
گزارش سال 1399 سازمان مدیریت صنعتی وضعیت بسیار 
جالبی دارد. سرو نیرو طبق این گزارش موفق شده در فاصله 
تنها یک ســال درآمد خود را از محدوده 30 میلیــارد تومان 

به ورای 220 میلیارد تومان برســاند. این ســازنده تجهیزات 
برقی و دستگاه های صنعتی که همکاری دیرینه ای با صنایع 
بــرق و ماشــین آلات آلمــان دارد، بــرای شــرکت های دولتــی 
خدمات رســان وطنی یک بازوی اجرایی و فنی - مهندسی 

COMMENTدیدگاه

روش کار در کریپتــو بانکینــگ، اســتفاده 
از ارزهــای دیجیتالــی توســط شــرکت ها در 
صنعت فناوری مالی و صنایع خدمات مالی 
اســت. در واقــع اســتفاده از رمزارزهــا بــرای 
مقاصدی مانند حفــظ و ذخیره موجودی ها، 
پرداخت ها و نقل وانتقال پول و حتی کســب 

سود امکان پذیر است.
در حالی  که علاقه مندان به ارزهای دیجیتال 
سال هاســت در حــال بحــث و گفت وگــو در 
مورد این ارزها هســتند، طی ســال های اخیر 
رمزارزها به ابزارهای مفیدی تبدیل  شــده اند 
که بــرای اکثر مــردم قابل  دســترس هســتند. 
از طریــق کریپتــو بانکینــگ می تــوان توســعه 
اجتماعــی و اقتصــادی را در سراســر جهــان، 
از جملــه در کشــورهایی بــا اقتصــاد ضعیف 

بهبود بخشید.
در مــورد اقتصادهای ضعیــف، بانک جهانی 
خاطرنشــان می کنــد کــه میزان 
فقــر به طــور غیرقابــل  انتظــاری 
در سراســر جهــان وجــود دارد 
و مزایــای رشــد اقتصــادی در 
همــه کشــورها و مناطــق به طور 
مســاوی توزیع نمی شــود و بروز 
جنگ هــای داخلــی و ســقوط 
دولت هــا در کشــورهای در حال  
توسعه، اتفاقی اســت که در اثر 
آشفتگی های اقتصادی به وقوع 

می پیوندد.
علاوه بر این، فقر تا حد زیادی ناشی از عوامل 
اقتصادی، از جمله عدم دسترســی به منابع 

مالی و تداوم تورم در جوامع است. 
همچنیــن مطالعــات نشــان می دهــد کــه از 
بین رفتن اعتماد عمومی و وجود مؤسســات 
دولتــی فاســد بــرای توســعه اقتصــادی مضر 

هستند.
از طرفــی در مقایســه بــا ارزهــای رســمی 
صادرشــده از ســوی بانک های مرکــزی مانند 
یــورو یــا دلار آمریــکا، کریپتــو بانکینــگ در 
کشــورهای در حال  توســعه، خود دارای مزایا 
و معایب متعددی است که درک فناوری های 
زیربنــای ایــن نــوع بانکــداری بــرای کنتــرل و 
مدیریــت ایــن مزایــا و معایــب بســیار مهــم 
اســت. فنــاوری بلاکچیــن جــزء مهمــی از 
اکوسیســتم کریپتــو بانکینــگ اســت که این 
نوع بانکداری برای عملیات خود به شــدت به 

آن متکی است.
از آنجایــی کــه کریپتــو بانکینــگ بــه  واســطه 
بهره منــدی از فنــاوری بلاکچیــن، مؤلفه های 
اصلی اعتماد مانند پاسخگویی و باز بودن را 
دربر می گیرد، تعاملات بدون اعتماد را فراهم 
می کنــد کــه بخــش مهمــی از ایجــاد اعتمــاد 
است؛ زیرا در فناوری بلاکچین از تکنیک های 
اجمــاع، توابع هش، رمزنــگاری کلید عمومی 

و خصوصی بــرای کنترل معاملات اســتفاده 
می شود.

 به همین دلیل است که امنیت بلاکچین در 
برابر کلاهبرداری و حملات برقرار اســت. این 
بدان معناست که لازم نیست به  طرف مقابل 
اعتمــاد شــود و کاربــران فقــط کافی اســت به 
بلاکچین اصلی و شبکه ای که آن را پشتیبانی 

می کند، اعتماد داشته باشند.
در معامــلات دیجیتالی مرســوم، مؤسســات 
مالــی و بانک ها همــه تراکنش ها را بــا ارزهای 
رســمی انجــام می دهنــد و در ایــن حالــت 
مشــارکت واســطه ها نه تنهــا زمــان را هــدر 
می دهــد، بلکــه موجــب افزایــش هزینه هــا 
بــرای مصرف کننــدگان نهایــی نیــز می شــود. 
ولیکن کریپتو بانک ها به  واســطه استفاده از 
فنــاوری بلاکچین توســط دولت هــا مدیریت 

نمی شوند.
 بــه  ایــن  ترتیــب، آن هــا محــدود بــه یــک 
جغرافیــای خــاص نیســتند و می تواننــد 
معاملاتــی در ســطح جهانی داشــته باشــند. 
به  عبــارت  دیگر، بیت کویــن )و آلت کوین های 
مشابه آن( می تواند به  عنوان جایگزینی برای 
رابط نقل وانتقالات مالی، به ویژه برای حواله ها 
و ســایر نقل وانتقــالات کوچــک بین المللــی 
اســتفاده شــود. با توجه بــه ماهیــت جهانی 
سیســتم بانکــداری رمزنگاری شــده، اغلــب 
انتقال پول از طریق رمزارزها ارزان تر از ارزهای 
صادرشــده توســط بانک های مرکزی است و 
با حذف واســطه ها، انتقال پول نیز ســریع تر 

انجام می شود.
بــا ایــن  حــال، ایــن پرداخت هــای مســتقل 
فرامرزی معایبی نیز دارد که نمی توان آن ها را 
نادیده گرفت. توانایی انتقال عواید غیرقانونی 
یا تأمین مالی فعالیت های تروریســتی بدون 
دخالت دولت ها یکی از ویژگی های آن است. 
به  عنوان  مثــال در معاملات بیت کوین، کاربر 
برخلاف انتقال پول ســنتی ناشــناس است. 
علاوه بر این، عدم تمرکز و عدم انعطاف پذیری 
در برنامه عرضه بیت کوین به نوسانات زیادی 

منجر شده است.
 بــه  اضافــه اینکــه نوســانات بــالای قیمت هــا 
که در مورد اکثــر رمزارزها نیز بــه همین علت 
اتفاق می افتــد، حفظ و نگهــداری پول و عقد 
قرارداد با آن ها را مشــکل ســاخته اســت. به  
واســطه پروتکل هایــی کــه در عرضــه کریپتــو 
بانکینگ تعریف  شــده اســت، هیچ دولت یا 
بانک مرکزی نمی تواند آن را تنظیم گری کند. 
در نتیجــه، نمی تــوان جریــان پــول را کنترل و 

محدودیتی در اختیارات آن ها ایجاد کرد. 
در یــک  کلام می تــوان عنــوان کرد کــه کریپتو 
بانکینــگ هم می توانــد مفید و هــم می تواند 
مختل کننده باشــد و باعث اختلال آهســته 

اما مداوم سیستم مالی سنتی شود.

مزایا و معایب یک تحول نزدیک

تأثیر کریپتو بانکینگ در اقتصاد آینده

مسعود 
خرقانی

مدیرعاملهلدینگفناوریبانکشهر

mkh4009
@gmail.com

بخــش خصوصــی و بخــش دولتــی واژه هایی هســتند که 
کلا معنــای مشــخصی ندارنــد. بخــش دولتــی در کلام 
یعنی کســانی که نوکر مردم هســتند، ولی در عمل بخش 
دولتــی نقــش اربابــان مــردم را ایفــا می کننــد. بــا اینکه در 
ادبیات رســمی بارها تأکید می شــود کار بخــش دولتی راه 
انداختــن کار مردم اســت و این بخش دولتی اســت که به 
مردم وابســته اســت نه مــردم به ایــن بخش، امــا در عمل 
چیز دیگــری می بینیــم. در عمــل می بینیم ســازمان هایی 
مانند تأمین اجتماعی، شهرداری ها، امور مالیاتی و انواع 
نهادهای دولتی و عمومی با هدف رگولاتوری و تنظیم گری 
به اربابان مــردم تبدیل شــده اند و مردم بــرای آن ها رعیتی 

بیش نیستند!
آن هایی که معتقدند این حرف درســت نیست یا تا امروز 
حتی یک بار پایشان را به عنوان ارباب رجوع به این اداره ها 
نگذاشــته اند یــا در ایــن ســازمان ها فعالیــت می کننــد و 

صنف و مجوز 
صنفی؛ حق یا 

تکلیف؟ 
یادداشتی از رضا قربانی 

درباره ساختار صنفی در ایران 
که نتوانسته گره از مشکلات 

بخش خصوصی باز کند 
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شرکت های برتر
T O P

C O M P A N I E S

صادرات قطعات و 
تجهیزات صنعت برق 
می تواند 25 برابر شود

برق سازان و دریچه 
مسدود تجارت

فلــز آلومینیــوم در حالی روزهای بســیار 
خوبی از رشــد قیمــت را ســپری می کند 
که متقاضیان مس، پایدار و با طمأنینه، 
قیمت این کالا را در سطحی معقول بالا 
و پایین می کننــد. مس به عنــوان کالای 
پایــه صنعــت بــرق در کنــار آلومینیوم و 
فولاد سه ماده مهمی هستند که عمده 
تجهیــزات صنعت بــرق و تولیــدات این 
حــوزه بــرای تکمیــل و نصــب بــه آن هــا 

محتاجند. 
شــواهد موجود نشــان می دهد با وجود 
توان بالای صادراتی کشــور در دو بخش 
صــادرات قطعــات و تجهیــزات صنعت 
برق و نیــز کابــل و مایحتاج مصــرف این 
حــوزه، ایــران بــه صــادرات حــدودا یــک 
میلیــارد دلاری از ایــن بخــش قناعــت 
کرده اســت. عــددی که علیرضــا کلاهی 
صمدی، رئیس کمیســیون صنایع اتاق 
ایــران، در نشســت روز ملی صــادرات با 

رئیس جمهور آن را اعلام کرد. 
وی تصریــح کــرد کشــور قــادر اســت در 
این بخــش صــادرات خــود را تــا 25 برابر 
افزایــش دهــد و تنها در بــازار عــراق تا 10 
میلیارد دلار فرصت صادراتــی برای این 
بخــش وجــود دارد. چنیــن چارچوبــی 
نشــان می دهــد شــرکت هایی نظیــر 
ســرو نیرو، فکــور صنعت یا کابل ســازان 
بــزرگ کشــور می توانند در افقی بســیار 
بزرگ تر از آنچه امــروز در آن به رتق و فتق 
امــور می پردازنــد، پــرواز کننــد. گــردش 
مالی هنگفــت این بخش اگر به ســمت 
صنایع برق و تجهیزات صنعتی حرکت 
کنــد، نه تنها رفــاه بالایی را عایــد جامعه 
می سازد که ایران را برای جهش صادراتی 
در بخش هــای دیگر یــاری خواهــد کرد. 
بومی سازی بســیاری از قطعات پیچیده 
فنی در حوزه صنعت برق کاری است که 
از سال ها پیش توسط پیمانکاران بزرگ 
و معتبری نظیر مپنا نه تنها صورت گرفته 
که امروز جای خود را به نمونه های بهتر 

و به روزتر داده است. 
وجــود  بــا  وضعیتــی  چنیــن  تحقــق 
دانشــگاه های فنی و رسوب ســطح بالایی 
از دانــش ســاخت و توســعه در کشــور 
امکان پذیر اســت، منــوط به اینکــه بتوان 
تجــارت را به عنــوان رگ حیــات اقتصادی 

کشور به درستی شناخت و به کار گرفت.

REVIEWبررسی

قوی محســوب می شــود. ســرو نیرو که در گزارش ســال 98 
ســازمان مدیریت صنعتی جایی در فهرســت 500 شرکت 
برتر ایران نداشــته اســت، هم اکنون یکی از بازیگران اصلی 
صنعت تجهیــزات و تولیــد قطعات صنعت برق اســت که 
در تأمین قطعات پســت های GIS و LBS در ســطحی عالی 
به کار مشــغول اســت. از آنجا که صنعت برق ایران یکی از 
بخش های تاب آور در مقابل تحریم طی یک دهه اخیر بوده 
اســت، بخش مهمی از توان بنگاه های داخلی صرف تولید 
قطعات و مایحتاجی شــده که بازیگران بزرگ در نیروگاه ها 
و شبکه توزیع، آن ها را ســفارش می دهند. سرو نیرو که کار 
خود را با تولید اســپات، بوشــینگ دیواری و پلاگیــن و مقره 
خازنی شروع کرده، امروز در بسیاری از مناقصات فرااستانی 

به راحتی قادر به رقابت با بازیگران بزرگ ملی است. 

 یک سال خوب
جهش خیره کننده سرو نیرو به لطف برنده شدن در تعداد 
کثیری از مناقصــات و تحویل طرح در زمانی مناســب بوده 
است. شواهد موجود نشــان می دهد در ســال مالی 1397 
که مبنای گزارش IMI500 در سال 98 بوده، سرو نیرو تنها 
حدود 33 میلیارد تومان در سال درآمد داشته است. با این 
حال این عدد در ســال 1398 که مبنای گزارش 99 ســازمان 

مدیریت صنعتی بوده به مــرز 224 میلیارد تومان رســیده 
است. عددی که خبر از جهش درآمدی این شرکت کوچک 
به عدد 10 تا 20 میلیون دلار در این سال می دهد. این شرکت 

کــه امکان هــای بســیاری بــرای افزایــش درآمد 
در بازار ایــران دارد، قادر اســت بــا اندکی تغییر 
فضا در خاورمیانه درآمدی بســیار بیش از این 
را از بازارهای خارجی به دســت آورد. از آنجا که 
کشور در زمینه صدور خدمات فنی - مهندسی 
پتانســیل بســیار بالایی دارد، ورود به بازارهای 
خارجی از جمله عراق، افغانستان، تاجیکستان 
و آســیای میانه می تواند به رشد بیش از پیش 

درآمدهای سرو نیرو بینجامد.
ســوئیچگیرهای عایــق گازی  )GIS(کــه یکی از 
ســاخته های پیچیــده صنعــت برق اســت، در 

ســالیان اخیر توســط ســرو نیرو در کشــور تولید شــده و به 
متقاضیان تحویل می شود. این دستگاه که تا پیش از این 
از کشورهای اروپایی وارد می شــد، به نظر از اهمیت بالایی 
در صنعت توزیع برق برخوردار بوده و سرو نیرو نیز یکی از 
معدود سازندگان این قطعات در ایران است. همین عامل 
نیز احتمالا باعث شده تا در نهایت درآمد شرکت به یکباره 
رشدی 578 درصدی را تجربه کند. این عدد که از شش برابر 
شــدن درآمد یک بنگاه کوچــک در فاصله تنها یک ســال 
حکایت دارد، پتانســیل تولید ثروت از توان دانشــگاه های 

فنی - مهندسی کشور را به نمایش می گذارد. 
سرو نیرو که این تکنولوژی را از برند ABB سوئیس دریافت 
کــرده، پــس از اخــذ اســتانداردهای لازم بــرای همــکاری بــا 
طرف اروپایی، موفق شــده فنــاوری خود و کشــور را در حوزه 
ســوئیچگیرهای عایــق گازی  )GIS(ارتقــا دهــد. کاری کــه 
گرچه بی شباهت به مونتاژ محصول نیست اما اگر درهای 
صادرات به روی کشور باز و تحریم برطرف شود، امکان تحول 
این تکنولوژی پس از صدور به ســایر همســایگان از طریق 

برندهایی همچون سرو نیرو وجود دارد. 

 ابعاد صنعت چقدر است؟
از دو منظر می تــوان ابعاد صنعــت و بازار بــرق و تجهیزات 
برقی را رصد کرد. در گزارش اخیر دیوان محاسبات پیرامون 
وضعیــت پرداخت یارانــه انرژی در ایران، مشــخص شــده 
کشــور 42 درصد از کل یارانه انرژی خود را از طریق مصرف 
برق ارزان بــه افراد پرداخــت می کند. موضوعی که ســالانه 
بــه ورای 18 میلیــارد دلار می رســد. از آن ســو حجــم کنونی 
مطالبات نیروگاه هــا از دولت طبق گفته مقامــات توانیر به 
مرز 60 هزار میلیارد تومان رسیده که رقم بسیار بزرگی است. 

گذشــته از این گفته های علیرضا کلاهی صمدی از فعالان 
صنعت برق و رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران از حجم 
عظیم پتانسیل صادراتی در کشور در صنعت برق حکایت 
دارد. بــه گفتــه ایــن کارآفرین، ایــران بــه عنوان 
یکــی از 10 بازیگــر بــزرگ صنعت مــس جهان 
قادر اســت صــادرات کنونی خــود را کــه حدود 
یک میلیــارد دلار اســت، تــا 10 میلیــارد دلار از 
محل فروش برق و خدمات ناشــی از این حوزه 
به عراق و تا 25 میلیارد دلار به سرتاســر جهان 
ارتقا دهــد. چنین پتانســیلی آن قدر بالاســت 
کــه بتــوان صدهــا شــرکت همپــای ســرو نیــرو 
 تأسیس کرد و در جرگه صادرکنندگان خدمات 

فنی - مهندسی قرار داد. 

 مشکل برق کاران کجاست؟
مشــکل که زیاد اســت. از ســرکوب قیمت و عدم پرداخت 
مطالبات نیروگاه ها توسط دولت تا ممنوعیت صادرات برق 
که همگی در سطح کلان، افق صنعت را کدر و کوتاه کرده اند. 
در سطح خرد نیز وضعیت ارزی و برخی شیوه های نامناسب 
عقد قرارداد شــرایط بدی را به بازیگران این بخش تحمیل 
کرده است. سرو نیرو که یکی از صدها بازیگر کوچک و بزرگ 
صنعت برق ایران است، همچون رقبایش برای توسعه بازار 
از چنــد ناحیه دچار مشــکل اســت. راه انــدازی مناقصات 
در شــرایط شــوک ارزی و تحولات تورمی بســیار پرریسک 
اســت و با توجه به نیاز شــرکت به خرید خارجی می تواند 
درآمدهای آتی این مجموعه را تحت الشــعاع قــرار دهد. با 
وجودی که در قوانین ابلاغی و نیز برنامه های بودجه سالانه 
بندهایی در خصــوص تعدیل نــرخ مناقصات با بهــای روز 
ارز گنجانده شــده، اما این موارد تا رفع نوسانات از اقتصاد 
ایران خواهد توانست شرکت های کوچکی نظیر سرو نیرو را 
به راحتی زمین گیر کند. از آنجا که حجم واردات سالانه مواد 
و تجهیزات برقی به خارج از کشور بیش از 1/2 میلیارد دلار 
اســت که این مواد و تجهیزات برای تداوم تولید واحدهای 
صنعتی حیاتــی هســتند، نوســانات ارزی می تواند ضربه 

هولناکی را به پیکر شرکت ها وارد کند. 
از آن سو به واسطه اینکه در بخش هایی از صنعت سرکوب 
قیمت توسط دولت رواج دارد، بنگاه ها در مقابل نوسانات 
کاملا خلع سلاح شده اند. اصلاحاتی در سطوح خرد و بازاری 
صنعت و نیز سطوح سیاســت گذاری و کلان بخش انرژی 
خواهد توانســت مســیر را برای جهش دوبــاره بنگاه هایی 
همچون سرو نیرو فراهم کند. البته فعلا باید منتظر گزارش 

سال 1400 سازمان مدیریت صنعتی باشیم. 

محمدحسین 
شاوردی

@hoseynshaverdi

224600
میلیارد تومان درآمد

578
درصد رشد درآمد

مجبورند دفاع کنند. تقابل بخش های گوناگون دولتی با 
نوآوری و تحول هم به یک پدیده عادی و مرســوم تبدیل 
شــده؛ به گونه ای که اگــر جایی در بدنه دولــت در مقابل 
نــوآوری و فنــاوری صف آرایی و مانع تراشــی نکنــد، مایه 
تعجب اســت. پس کاملا طبیعی است که رگولاتورهای 
حوزه گردشــگری با هر نــوآوری و کســب وکار نوآورانه ای 
در این حوزه ها مخالفت و مانع تراشــی کنند و با استناد 
به بندهایــی از قوانین خاص و تفســیر بــه رأی آن ها و با 
دســتمایه قــرار دادن موضوعاتــی مانند دفــاع از حقوق 
مردم یا تنظیم بازار و بهانه هایی مانند آن، کسب وکارهای 

نوآورانه را تهدید کنند. 
طبیعــی اســت رگولاتــوری ماننــد وزارت بهداشــت در 
زمینــه کســب وکارهایی کــه می تواننــد باعــث توســعه 
سلامت و بهداشــت در کشور شــوند، صف آرایی کنند. 
وضعیت و ساختار پیچیده اقتصاد ایران هم باعث ایجاد 

شکاف هایی شده است که به راحتی نمی توان موضوعات 
را تشیص داد. بنابراین نهادهای مرتبط با سلامت کشور 
بــا هــر فعالیــت نوآورانــه ای مخالفــت می کننــد و بهانه 
آن ها هم تهدید ســلامت مردم اســت. البتــه که معنای 
تهدید ســلامت مردم وقتی روشــن می شــود که گزارش 
دیوان محاسبات در مجلس قرائت می شــود و در کمال 
تعجب باخبر می شویم از 13 هزار داروخانه کشور، 1000 
داروخانه متعلق به افرادی اســت که هم اکنون در دولت 
و وزارت بهداشت و نهادهای تابعه آن فعالیت می کنند. 
طبیعــی اســت چنیــن تضــاد منافــع روشــن و شــفافی 
منجر بــه مانع تراشــی برای هرگونــه فعالیــت نوآورانه ای 
در این بخش شــود. اگر بخواهیم این فهرســت را ادامه 
دهیــم کار ســختی نیســت؛ حداقــل در ماه هــای اخیــر 
شــاهد مانع تراشــی پلیس راهور بــرای پرداخت خلافی 
خودرو توســط اپ های پرداخت بوده ایم یا مانع تراشــی 

بیمه مرکــزی بــرای فــروش بیمــه از طریــق ســوپراپ ها و 
اپ های ایــن حــوزه. برای بــار چندم شــاهد مانع تراشــی 
سازمان هواپیمایی کشوری برای فروش آنلاین بلیت های 
هواپیما بوده ایم و مسئله اپراتورها و دعوای فروش شارژ 
هم کــه دیگر یــک دعــوای قدیمــی اســت.  انــگار بخش 
دولتی شــکل گرفته که با بهانه حمایــت از مردم، منافع 
عده ای را تضمین کند و مانع از هرگونه تغییری شود. تا 
اینجا طبیعی است و قابل درک. حتی نهادهایی مانند 
شــورای رقابت هم در ســال های گذشــته علیرغم برخی 
تلاش ها نتوانستند تغییر جدی ایجاد کنند. متأسفانه 
با گسترش تکنولوژی و نوآوری پیچیدگی ها بیشتر شده 
است و ما نه تنها در زمینه تنظیم گری حوزه های سنتی 
وامانده ایم، بلکه با گسترش حوزه های جدید به وضعیت 

آچمز و آمپاس شدید رسیده ایم. 
ادامه در صفحه آخر
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برنامه دولت فرانسه برای سرمایه گذاری روی 
اقتصاد نوآوری قاره آفریقا چیست؟

رویای آفریقای دیجیتال
آفاق

H O R I Z O N S

ســال های  در  کــه  اســت  مفهومــی  دیجیتــال  دارایــی
گذشــته با رشــد رمزارزهایــی ماننــد بیتکوین مــورد توجه 
قرار گرفته؛ حالا بســیاری از مــا در کنار دارایی هــای فیزیکی، 
چیزهایــی دربــاره دارایــی دیجیتــال شــنیده ایم. زمانــی دارایی 
خلاصه شــده بود در ارز، زمین و ملک، کســب وکار و سهام، 
طلا و خــودرو؛ ولــی حــالا شــرایط تغییر کــرده اســت. اکنون 
داراییهــایفیزیکــی، دارایی هــای دیجیتــال  در کنــار 
می کننــد.  نقش آفرینــی  کســب وکارها  دنیــای  در  نیــز 
همان گونــه کــه در دنیــای فیزیکــی طــا داریــم، در دنیای 
دیجیتــال هــم طــلا داریــم. در ســال های گذشــته برخــی 
معتقــد بودنــد کــه بیت کویــن طــایدنیــایدیجیتــال 
اســت. امروز به این نتیجه رســیده ایم که دنیــای دارایی های 
دیجیتــال می تواند بــه فراتــرازبیتکوین هم فکــر کند. 
بــرای  دیجیتــال  دارایــی  بــا  مرتبــط  مفاهیــم  بــا  آشــنایی 
شــناخت این دنیــای جدیــد، هــدف اصلی ایــن کتاب اســت. 

پیش فروش کتاب

دارایــی  دیجیتــال مفهومــی اســت که در ســال های گذشــته با رشــد 
رمزارزهایی مانند بیت کوین مورد توجه قرار گرفته؛ حالا بســیاری از ما 
در کنار دارایی های فیزیکی، چیزهایی درباره دارایی دیجیتال شنیده ایم. 
زمانــی دارایی خلاصه شــده بــود در ارز، زمیــن و ملک، کســب وکار و 
سهام، طلا و خودرو؛ ولی حالا شرایط تغییر کرده است. اکنون در کنار 
دارایی های فیزیکی، دارایی هــای دیجیتال نیز در دنیای کســب وکارها 
نقش آفرینی می کننــد. همان گونه که در دنیای فیزیکی طــلا داریم، در 
دنیای دیجیتال هم طلا داریم. در سال های گذشته برخی معتقد بودند که 
بیت کوین طلای دنیای دیجیتال است. امروز به این نتیجه رسیده ایم که 
دنیای دارایی های دیجیتال می تواند به فراتر از بیت کوین هم فکر کند. 

این روزها مفاهیمــی مانند دفترکل توزیع شــده، توکن، رمــزارز و ارز 
دیجیتال بانک مرکزی مصداق هایی از دارایی دیجیتال هستند. 

آشــنایی با مفاهیم مرتبط با دارایی دیجیتال برای شناخت این دنیای 
جدید، هدف اصلی این کتاب اســت. این کتاب تلاش می کند شــما را 
با مفاهیم مرتبط با دارایی دیجیتال آشــنا کند و یکی از کسب وکارهای 

پیشروی ایرانی در زمینه دارایی دیجیتال را نیز به شما بشناساند. 
مهم ترین چالش پیش روی دارایی های دیجیتال رگولاتوری این حوزه 
جدید است. همان گونه که دارایی های فیزیکی را مدیریت و رگولاتوری 
می کردیم، نمی توانیم به سراغ دنیای دارایی های دیجیتال برویم. اولین 
قدم در راه رگولاتوری صحیح و اثربخش دارایی دیجیتال هم شناخت 
مفاهیم بنیادین این جهان جدید است. در صورتی می توانیم ابزارها و 
کســب وکارها و صنایع مرتبط با دارایی دیجیتال را رگولاتوری کنیم که 

لمفاهیم پایه ای آن را بشناسیم. 
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شروع شد
دارایی دیجیتال

نایکی بزرگ ترین تولیدکننده کفش و پوشــاک ورزشی 
است. گزارش های مالی 2021 نشان می دهد که فروش 
آن ها 44/5 میلیارد دلار است که از این میزان فروش، 
ســهم آمریــکای شــمالی 41/5 درصــد بــوده اســت. 
نزدیک ترین رقیب نایکی، آدیداس و سپس پوما است. 
امــا انــدازه بــازار تنهــا معیــار برتــری نیســت. نــوآوری 
متفکرانه ای کــه از طریــق تحقیقــات انجام شــده، این 
شرکت را به یک برند منحصربه فرد تبدیل کرده است.
نایکی به تازگی از آزمایشگاه فنی 84 هزار فوت مربعی 
در طبقه بــالای مقر جهانی نایکــی در پورتلند رونمایی 
کرده اســت. این آزمایشــگاه پنج برابر بزرگ تــر از مدل 
قبلــی خــود اســت و توانایــی آزمایــش انــواع مختلــف 

ورزش ها را دارد.
یــک زمیــن بســکتبال در انــدازه واقعــی، یــک پیســت 
اســتقامت 200 متــری، پیســت 100 متــری و یــک 

نایکی با ایجاد یک مرکز 
نوآوری دیگر، خود را در 
صدر نگاه خواهد داشت

ماموریت 
مرکز نوآوری 
لبرون جیمز
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آفاق
H O R I Z O N S

INTRODUCTIONمعرفی

گوریلا و یک میلیارد دلار 
جذب سرمایه

سریع، تازه، ارزان
دوره شــیوع کرونــا، تأثیــرات بســیاری بــر 
کســب و کارهای نوآور حوزه های مختلف 
گذاشت. برخی از آن ها را از دور خارج کرد 
و در برخی حوزه ها، شــاهد رونــق فراوانی 
بودیــم. یکی از ایــن بخش ها کــه به دلیل 
همه گیری بــا رشــد قابل توجهــی مواجه 
شــد و همچنــان نیــز ایــن رونــد صعودی 
ادامه دارد، استارتاپ هایی بود که به حوزه 
تجارت الکترونیک و تحویــل درب منزل 
مربــوط می شــود. در زمانــی کــه قرنطینه 
خانگی حرف مشــترک تمام جهــان بود، 
کســب و کارهایی پدیــد آمدنــد کــه از این 
فرصت استفاده کردند و ارسال مایحتاج 
مردم به در خانه ها را در سریع ترین زمان 
ممکن در دســتور کار خود قرار دادند. در 
این میان کســب و کارهایی که پیش تر در 
ایــن زمینــه فعالیــت می کردند نیــز رونق 
بیشتری یافتند. یکی از این کسب و کارها، 

»گوریلا« بود.
گوریلا یکی از شــرکت های تحویل سریع 
مواد غذایی اســت که طی سال گذشته و 
به دلیل همه گیری کرونا مــورد توجه قرار 
گرفت. این شرکت محصولات تازه و سایر 
اقلام ضروری را از مراکز شهری در عرض 10 
دقیقه به درب منزل مشتریان می رساند. 
اســتارتاپ تحویــل مــواد غذایــی آلمانــی 
گوریلا، پیش از عرضه اولیــه در بورس، با 
 Delivery( ســرمایه گذاری دلیوری هیــرو
Hero(، ســرمایه اش را یک میلیــارد دلار 

افزایش داد. 
ایــن خبــر از آن جهــت اهمیــت دارد کــه 
نشــان می دهــد چگونــه »میــراث داران« 
صنعت تحویل کالا و موادغذایی، به دنبال 
دسترســی ســریع و محلی هستند )مثلا 
اســتفاده از مــدل GOPUFF(. بــه همین 

دلیــل اســت کــه دوردَش 
)DoorDash( در اوایل 
ســال جــاری در حــال 
مذاکره بــرای حمایت 

از گوریــلا بــود، امــا 
بعدتر گفته شــد 
که در دور رقابت 
برای فلینــک به 

ارزش 2/1 میلیــارد 
دلار شــرکت می کند. 
گوریلا سرمایه گذاران 
 ،Coatueدیگری مثل
دی اس تــی گلوبــال، 
تنســنت، آتلانتیــک 
فــود لبــز و دراگونیر هم 

دارد.

زمین تمریــن چمــن مصنوعی وجــود دارد که توســط 
دوربین های حرکتی احاطه شده اند. 

همچنیــن یــک رمــپ آموزشــی در فضــای بــاز وجــود 
دارد که بیــش از 500 فوت طول دارد. آزمایشــگاه های 
تحقیقاتی ورزشــی نایکی قدمتی بیشــتر از 40 ســال 
دارند و این برند را به پیشــتاز صنعت پوشاک ورزشی 
تبدیل کرده اند. اولین مورد در اکستر بود. به گفته کتی 
گومز، معاون نوآوری نایکی، هدف نایکی این است که 

»حال ورزشکاران و جهان آن ها را بهتر کند«.
این آزمایشگاه در مرکز نوآوری لبرون جیمز واقع شده 
اســت کــه در آن محققــان بــا متخصصــان و طراحان 
رباتیک همکاری می کنند تا طرح های جدید را توسعه 
دهند. در این آزمایشگاه، ماشین هایی وجود دارد که 
نمونه سازی سریع را ممکن می ســازد و توانایی ایجاد 

نمونه جدید در کمتر از یک ساعت را دارد.

بنابراین این شــرکت می تواند به مشــکل ورزشــکاران 
از زوایای مختلــف نگاه کــرده و آن را حل کنــد. نایکی 
ایــن امــکان را دارد کــه از آزمایش هــای شــیمی گرفته 
تــا زیست شناســی، هــر کاری انجــام دهــد تــا بتوانــد 
محدودیت های یک دســتگاه را کاهش دهد و نتیجه 

متفاوتی از مواد اولیه حاصل شود. 
بــا اســتفاده از چارچــوب تحلیلــی شــرکت می توانــد 
مشکل را به طور مؤثر بیان کند، راه حلی تعریف کند، 
تجزیــه و تحلیل رقابتی انجــام دهد و اســتراتژی بازار 

ایجاد کند.
آزمایشــگاه جدیــد نایکــی کمــک می کنـــد تــا از 
خطــرات اجتنــاب شــود و در عیــن حــال ایــن برنــد 
بتوانــد فعالیت هــای جدیــدی را راه انــدازی کنــد. 
اســتراتژی های طراحی نایکی باعث ایجاد نوآوری 

و رشد در آینده خواهد شد.

مرکــز جدیــد نــوآوری نایکــی در پورتلنــد در شــرایطی 
ایجاد می شــود که ایــن شــرکت تولیدکننده پوشــاک 
ورزشی، به دلیل شیوع کووید 19 در ویتنام با تعطیلی 

برخی واحدهای تولیدی خود روبه رو شد. 
بــا ایــن حــال ایــن ســاختمان نتیجــه بررســی و تفکــر 
دقیـــــــــق اســت و نایــــــکی را در نـــوآوری پیشــتاز نگــه 

می دارد.
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هیــچ رئیــس دولــت آفریقایــی در هشــتم اکتبــر در 
بیست و هشتمین اجلاس آفریقا و فرانســه در مونپلیه 

نبود. چراکه رئیس جمهور فرانســه، امانوئل 
مکرون، آن ها را دعوت نکرد.

در عــوض شــهر جنوبــی فرانســه میزبــان 
بیش از ســه هزار نفر از جوانان، کارآفرینان، 
ورزشــکاران و نمایندگان جامعــه مدنی بود. 
ایــن نمایشــگاه برنامــه مکــرون بــرای تمرکــز 
مجدد بــر روابط فرانســه با آفریقا بر اســاس 
خواســته جوانان این قــاره بــود؛ موضعی که 
وی نخستین بار در نوامبر 2017 در اولین تور 

آفریقایی خود بیان کرد.
مکرون بــه دانشــجویان دانشــگاه واگادوگو، 

پایتخت بورکینافاســو، گفت: »من از نســلی هستم که 
نیامده اســت تــا بــه آفریقایی ها بگویــد چــه کار کنند.« 
آنچه او می خواست، حمایت از آفریقایی های جوان بود 
که می خواهند مسئولیت های خود را به عهده بگیرند و 
هر کاری می توانند بکنند تا ببینند نسیم آزادی و قدرت 

در حال وزیدن است.

  آژانــس توســعه فرانســه ســرمایه گذاری 
می کند

در مــاه مــی 2018 در کنفرانــس ویواتــک در پاریــس، 
مکــرون مبلــغ 65 میلیــون یــورو )76 میلیــون دلار( برای 
ســرمایه گذاری در مشــاغل آفریقایــی تحــت عنــوان 
»آفریقــای دیجیتال« اهــدا کرد. قــرار بود پــول عمومی 
توســط آژانس توســعه فرانســه ســرمایه گذاری شــود تا 
بتوانــد این پــول را به صــورت منصفانه در اســتارتاپ ها 
سرمایه گذاری کند، وام های بدون بهره به مشاغل بدهد 

و مرکز فنی با کمک های فنی ارائه شود.
در اجــلاس آخر کــه چنــدی پیــش برگــزار شــد، مکرون 
130 میلیــون یــورو )152 میلیــون دلار( دیگــر بــرای ایــن 
اهــداف و ســایر اهــداف در نظر گرفــت که نشــان دهنده 
تعهــد جــدی فرانســه بــرای ســرمایه گذاری در اقتصــاد 
دیجیتال آینده آفریقا است. اما نگاهی به نحوه تکامل 
آفریقای دیجیتال در سه سال اخیر، نگرانی هایی ایجاد 
کــرده اســت؛ نگرانی هایــی از این جنــس که آیا فرانســه 
آفریقایی ها را در نحوه شکل گیری این برنامه در اولویت 

قرار می دهد؟

  جای آفریقایی ها محفوظ است
هنگامــی کــه مکــرون صنــدوق 76 میلیــون دلاری را 

راه انــدازی کــرد، یــک انجمــن دیجیتــال آفریقایــی کــه 
شــامل کارآفرینان و ســرمایه گذاران این قاره بود، ایجاد 
شــد. این راهی برای همــکاری آفریقایی ها و 
ارائه چشــم انداز در مورد اهداف فرانســه در 

آفریقا بود.
این انجمــن بــرای اداره صندوق ایجاد نشــد 
زیرا این امــر وظیفه آژانس توســعه فرانســه 
بود. اما همان طور که ربکا انونچونگ می گوید 
ایــن تفاهــم وجــود داشــت کــه هیئت مدیره 
آفریقــای دیجیتــال دربــاره نحــوه عملکــرد 
ایــن انجمــن و ســرمایه گذاری هایی کــه 
صنــدوق هــدف قــرار داده اســت، صحبــت 
کنــد. انونچونــگ در هیئت مدیره بــه عنوان 

نماینده افری لبــز، بزرگ ترین 
شــبکه فناوری هــای آفریقــا با 
سه آفریقایی دیگر که نماینده 
گروه های دیگــر بودند، حضور 

داشت.
ایــن  از  هیچ یــک  دیگــر 
آفریقایی هــا در هیئت مدیــره 
آفریقــای دیجیتــال حضــور 
ندارنــد، زیــرا ایــن ســازمان 
پروپارکــو،  زیرمجموعــه 
خطرپذیــر  ســرمایه گذاری 
آژانس توســعه فرانسه و دارای 

ســهام خصوصــی  محســوب می شــود. هنگامــی کــه از  
سخنگوی آفریقای دیجیتال خواسته شد توضیح دهد که 
چرا پروپارکو، اکسپرتیس فرنس، لفرم دیجیتال و آژانس 
توسعه فرانسه اکنون تنها اعضای هیئت مدیره آفریقای 
دیجیتال هستند، او گفت که در آینده نزدیک این معادله 
به هم خواهد خــورد. وی افزود کــه در آینده تیمی رهبری 
آفریقای دیجیتال را بر عهده خواهند داشت که ترکیبی از 
فرانسوی ها و آفریقایی هاست و یک هیئت نظارت جدید 

در اوایل سال 2022 تعیین می شود.
بــرای تأکیــد بــر حضــور آفریقایی هــا در رهبــری فعلــی 
سازمان، سخنگو خاطر نشان کرد که آفرودیس موتانگانا 
از رواندا مدیر عامل اصلی و علــی منیف از تونس مدیر 

سرمایه گذاری اصلی است.

  کمیته استراتژی تشکیل می شود
تاکنون این سازمان به عنوان کانالی عمل کرده است که 
با این بودجه دولت فرانسه، مشاغل آفریقایی مناسب 

را پیــدا و ارزیابی می کنــد. آفریقای دیجیتــال »صندوق 
بریج« را به جامعه آفریقا معرفی کرده که ســال گذشته 
بین 200 تــا 600 هزار یــورو وام به شــرکت های آفریقایی 

ارائه داد. این برنامه را پروپارکو گسترش داده است.
بــه گفتــه مدیرعامــل شــرکت اســتفان الوئیــس گــراس 
فرانســوی، آفریقــای دیجیتــال اکنــون یــک اســتارتاپ 
نخســتین برای آمــوزش، تحقیــق، ســاختاردهی پروژه، 
حمایت از اصلاحــات حامی فنــاوری و نــوآوری و تأمین 

مالی است.
وی در بیانیــه ایــن ســازمان می گویــد: »ســازمان جدیــد 
آفریقای دیجیتال که با شرکای ما بازتعریف شده است، 
به ما اجازه می دهد تا تعهد خود را نسبت به فناوری های 
ایجادشــده در آفریقــا تقویــت کنیــم و بــه کارخانــه 
تک شــاخ های آفریقایی آینده 

تبدیل شویم.«
یکی از اولین پروژه های جدید 
آفریقــای دیجیتــال »پــروژه 
فوزه« اســت که قصــد دارد به 
200 استارتاپ سرمایه هایی از 
10 هزار تا 200 هزار یورو بدهد. 
این امر مقدمه ای برای ارتباط 
اســتارتاپ ها بــا مهارت هــای 

مختلف خواهد بود.
جــدا از معرفــی هیئت مدیــره 
جدیــد، آفریقــای دیجیتــال 
برنامه ریــزی کــرده اســت کــه بــرای ســال آینــده از یــک 
»کمیتــه اســتراتژی« جهــت هدایــت اقدامــات خــود 

استفاده کند.
به گفتــه ســخنگوی شــرکت کوارتز، ایــن کمیته شــامل 
افراد برجســته ای می شــود که نماینده اکوسیستم های 
فناوری از سراســر قاره هســتند. ایــن افــراد مجموعه ای 
از کارآفرینــان و کارشناســان سیاســت تــا محققــان و 
سرمایه گذاران خواهند بود. هیچ سرنخی در مورد اینکه 
این افــراد چــه کســانی می تواننــد باشــند و آیــا اعضای 
هیئت مدیــره ســابق ماننــد ربــکا انونچونــگ نیــز در آن 

حضور دارند یا خیر، وجود ندارد.
آفریقــای دیجیتــال به وضــوح از برخــی دیگــر از رهبران 
معتبر فناوری آفریقا مانند بوســون تیجانی مدیرعامل 
کوکریشــن هاب در نیجریــه و جولیانا روتیــچ بنیانگذار 
پلتفرم جمع آوری اطلاعات کنیا )یوشاهیدی( پشتیبانی 
می کند. اینکه آیا رابطه آفریقا با فرانســه تغییر خواهد 

کرد یا خیر، هنوز مشخص نیست.

 در کنفرانس ویواتک 
در پاریس، مکرون 

مبلغ 65 میلیون یورو 
برای سرمایه گذاری 
در مشاغل آفریقایی 

تحت عنوان »آفریقای 
دیجیتال« اهدا کرد
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کاش این خانم فرانسیس هاگن قبل از اینکه کولی بازی دربیاورد و پای کنگره آمریکا را به فیس بوک 
باز کند، یک مشاور ایرانی استخدام می کرد 

چند پند برگرفته از دیوان 
اشعار پروین اعتصامی

 چنین معامله را باد 
با غبار نکرد!

پرویــن )رخشــنده( اعتصامــی فرزنــد 
یوسف اعتصامی )25 اسفند 1285 - 15 
فروردین 1320( از کودکی زیر نظر پدرش 
و استادانی چون دهخدا و ملک الشعرای 
بهار ســرودن شــعر را آغــاز کرد. اشــعار 
پرویــن بیانگــر مفاهیــم اجتماعــی و 
اندیشه های انسانی اوست. آنچنان که 
در این شــعر نیز می خوانیم، از بردباری 
و پایداری در کار بــرای کامیابی و اثرگذار 

بودن می گوید. 

خوش آنکه از گل مسموم باغ دهر رمید
به  رفق گر نظری کرد جز به خار نکرد

نداشت دیده تحقیق مردمی کاز دور
بدید خیمه اهریمن و فرار نکرد

مشو چو وقت که یک لحظه پایدار نماند
مشو چو دهر که یک عهد پایدار نکرد

برو ز مورچه آموز بردباری و سعی
که کار کرد و شکایت ز روزگار نکرد

غبار گشت ز باد غرور خرمن دل
چنین معامله را باد با غبار نکرد

سفینه ای که در آن فتنه بود، کشتیبان
برفت روز و شب و ره سوی کنار نکرد

مَباف جامه روی و ریا که جز ابلیس
کس این دو رشته پوسیده پود و تار نکرد

کسی ز طعنه پیکان روزگار رهید
که گاه حمله او سستی آشکار نکرد

ز خــواب جهــل بــس امســال ها کــه پــار 
شدند

خــوش آن کــه بیهــده امســالِ خویــش 
پار نکرد

روا مدار پس از مدتِ تو گفته شود
که دیر ماند فلانی و هیچ کار نکرد

HINT نکته

رموز کار را از ما بیاموز

شب نوشته های 
یک بچه نوآور! )21(

چطور یک دل و 
یک صدا شویم؟

هرچــه امــروز صبح ســخت گذشــت، به 
ســمت عصر که رفتیم بهتر و بهتر شــد؛ 
به ویژه چند دقیقه اســتراحت برای تولد 
کامیــار و شــوخی های پی درپــی بچه هــا، 
خستگی روز را با خودش برد. امروز صبح 

هم می توانست این قدر سخت نباشد. 
قبــلا فکــر کــرده بــودم شــاید لازم باشــد 
صحبــت کنیــم تــا کارهــای ســمیرا بــرای 
بچه ها بیشــتر جــا بیفتد، مثل همیشــه 
پشــت گــوش انداختم تــا امروز کــه جیغ 

مهدی و سامان درآمد. 
هنوز مــزه ناهــار دســتپخت مــادر گرامی 
زیر زبانــم بود کــه ســامان با صــدای بلند 
به ســمت مــن آمــد. می گفت مــن خودم 
یک پا آچار فرانســه هســتم، مــوی دماغ 
همه هم می شــوم، اما نمی فهمم چرا این 
دختر باید توی کارهای همه دخالت کند؟ 
وقتی دستش را گرفتم و بردم یک گوشه، 
به آرامی گفتم نمی دانی او مدیر محصول 
است؟ یا برایت ســخت است یک دختر 

باعرضه کار را پیش ببرد؟ چون عادت دارد 
هرچــه بشــنود جــواب بدهد، مــن خودم 
یک پــا... بلادرنــگ گفت من خــودم یک 
پــا فرانســه ام! وضعیــت خنــده داری کــه 
درست شد، کمک کرد راحت حرف بزنیم 
و توضیــح دادم: ســمیرا در جایــگاه مدیر 
محصــول باید بــا همــه در تماس باشــد، 
برنامــه بدهــد و چگونگــی انجــام کارها را 
دنبــال کنــد. خواســته ها و بازخوردهــای 
مشتری را بگیرد و با گروه برای اجرای آن ها 

طنز
H U M O R

1
ظاهرا اگر ما فیس بوک را رها کنیم، ایشان ما را بی خیال 
نمی شــود. بــا اینکــه مدت هاســت دیگــر تــوی دســتگاه 
الکترونیــک هیــچ ایرانــی ای حتــی یک دانــه فیس بــوک 
هــم پیــدا نمی شــود امــا خبرهــای جنــاب زاکربــرگ و 
محصولاتش ول کن ما نیستند و از در و دیوار بر سرمان 

باریدن می گیرند. انگار نه انگار همین دو هفته پیش بود 
که اختلال جهانی پیش آمد و حواس ما را پرت مارک کرد 
و نگذاشت روند صعود تورم مملکت را درست حساب 
کنیــم. حــالا هــم بایــد بنشــینیم پــای اخبــار و بــه جای 
خبرهای خــوش صیانتــی، خبــر بی توجهــی فیس بوک 
به مشــکلات پلتفرم خودش را بخوانیم و برای بشــریت 

نگران بشویم.

2
 حالا شــما بگو همیــن بشــریت در این همه ســالی که ما 
صیانــت نمی شــدیم، یــک ذره نگــران مــا بودنــد؟ نبودند 
که. اما ایرانی دل رحم باید دندان خشــم بر جگر خســته 
خودش بکشد و با بزرگواری برای سرنوشت راستی آزمایی 
صفحــات بعضــی شــبکه های اجتماعــی معلوم الحــال 
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دلشــوره بزند. واقعا شــما فکرش را بکنید، یــک خارجی 
)حالا مــا نمی گوییــم کجایی؛ شــما هــم نپرســید( چطور 
می تواند زنده بماند و نفس بکشــد، در حالی که تعدادی 

صفحه فیس بوک بدون صداقت لازم، به آن ها 
اطلاعات غلط می دهند؟

3
داشتم فکر می کردم اگر این خانم فرانسیس 
هاگن عضو چند تا از گروه هــای خانوادگی ما 
ایرانی ها می شــد، چــه بلایی ســرش می آمد؟ 
خــب نه کــه ایــن طفلــک یک کــم نســبت به 
درستی اخبار حساس است، حالا شما فرض 
کنیــد یکــی از شــوهرعمه های گــروه مطلبــی 

آموزنــده در مــورد خــواص هویــج رنده شــده در ســیرابی 
بفرستد و این فرانسیس خانم هم آنجا باشد. تصور کنید 
چــه کولی بــازی ای درنخواهــد آورد. شــک نکنیــد نه تنها 
پارلمان و ســنای آمریکا را با خاک یکســان می کند، بلکه 

دفتر واتس اپ را هم آتش می زند. 

4
تازه توجه داشته باشید که ایشان هنوز سخنان قصار ماهاتما 
گاندی و کوروش کبیر و شعرهای حسین پناهی و 
»از کرونا آموختم...« دکترهای قلابی را نخوانده 
اســت. اگر این هــا را بخواند چه می شــود؟ واقعا 
فکر می کنید شوهرعمه ها می توانند این فاجعه 
را با چند تا پست صبح به خیر و عکس گل پاک 

کنند؟ معلوم است که نه!

5
خانــم هاگن بــرای کمــک بــه رونــد جلوگیــری از 
دخالت های انتخاباتی در فیس بوک اســتخدام 
شده بوده است. اما این بنده خدا قضیه را زیادی جدی گرفته 
بوده اســت. یعنی طفلــک فکر کــرده واقعــا بــرای »کمک به 
روند جلوگیری از دخالت هــای انتخاباتی« آمده ســر کِار. ای 
کاش این خانم همان جلوی در شرکت فیس بوک یک مشاور 
ایرانی استخدام می کرد تا قشنگ شیرفهمش می کرد ماجرا 

چیست. حالا خانم هاگن این کار را نکرده، این شرکت به این 
بزرگی نباید عقلش به این چیزها برسد؟ حتما باید شر شود و 

جریانات داخلی شرکت سر از کنگره آمریکا دربیاورد؟

6
بابا یک کم از شرکت های ایرانی یاد بگیرید. آقای مارک خان! 
به جای سر به هوابازی، شما یک نگاه به عملکرد شرکت های 
ایرانی بینداز تا یاد بگیری چطوری نفر استخدام کنی. یعنی 
کارمند بیچاره  کــور می رود داخــل و لال می آید بیــرون. اصلا 
شرکت یک میلیون ساعت هم از این ها بیگاری بکشد، شما 

بگو جیک یکی شان درمی آید؟ درنمی آید که! 

7
بیا بنشین کمی اینجا بیاموز
پسرجان! کار کردن را بیاموز

هزاران پیچ و خم در خویش دارد
رموز کار را از ما بیاموز

ADVICEپند

عبدالله 
مقدمی

 
@moghaddamy0007

کار کند؛ سمیرا توانایی های لازم برای این  
کار را دارد. 

چند روز قبل هم مهدی گلایه مشــابهی 
داشت. ولی فرقش با سامان این است که 
جار و جنجال به راه نمی اندازد. می گفت 
نمی فهمــم وقتــی مدیــر اجرایــی داریــم، 
وقتی خودت هستی، دیگر مدیر محصول 
را کجــای دلمــان بگذاریــم؟ مجبور شــدم 
همان حرف هایی را که در جلســه معرفی 
سمیرا گفته بودم بازگویی کنم. گفتم مدیر 

محصول مســیر کلان رســیدن به نتیجه 
نهایی قابل عرضه را زیر نظر می گیرد. شما 
که هرکــدام درگیــر کار خودتان هســتید؛ 
همیــن تــو آن قــدر ســرت تــوی لپ تاپــت 
اســت و یــک هدفــون انــدازه قابلمــه هــم 
روی گوش هایــت گذاشــتی، اصــلا چهار 
کلمــه حــرف قابــل فهــم حتــی بــا همیــن 
بچه هــای گــروه نمی زنــی. خــب یــک نفر 
باید باشــد که کار تو و بقیه گــروه را ببیند 
و بــا روند کلــی هماهنــگ کند یا نــه؟ نگاه 

معناداری کرد و گفت: یعنی ایشان مدیر 
هماهنگــی و ارتباطات داخلی هســتند؟ 
دلــم می خواســت یــک پس گردنــی بزنم 
اما خــودداری کــردم و بــا آرامــش توضیح 
دادم کــه: مدیر محصــول دیدگاه هــا را به 
هم نزدیک می کند،  مراقب است طراحی 
انجام شده بر پایه خواست و نیاز مشتری 
به درستی اجرا شود، بازخوردها را می گیرد 
و به گروه منتقل می کند و ده ها چیز دیگر. 
از اینکــه تــوی جلســه همیــن حرف هــا 

گفته شــده و توجــه نکــرده بــود، ناراحت 
شــدم. یادم باشــد موارد هر جلســه را در 
گفت و گوهای بعدی با بچه ها تکرار کنم. 
یادم باشــد فردا یــک گپ کوتــاه با بچه ها 
دربــاره کار مدیــر محصــول بزنــم. خــوب 
است که بدانیم بودن چنین کسی باعث 
می شود نیازی به جلسات خشک اداری 
برای هماهنگی نداشــته باشیم، هر کس 
هم ساز خودش را نزند و در پایان خروجی 

کار را همه دوست داشته باشند.
حکمت

W I S D O M

آزاده پارسافر
کارشناسارشدروانشناسیبالینی

a.parsafar.edu
@gmail.com

به حداقل رسیدن 
مشوق های محیطی 

آسیب زاست

 تشویق فقط
 جایزه نیست

مشــوق یعنی عاملی که در ســختی های 
مسیر به من انگیزه »ادامه دادن« بدهد. 
عاملی که اگرچه بیرونی اســت اما باعث 
به جریان افتادن اشــتیاقی درونی در من 
می شــود؛ چیــزی کــه باعــث می شــود به 
موقعیتی که در آن هستم احساس تعلق 

و دلبستگی داشته باشم. 
بــه محــض اینکــه کلمــه »مشــوق« را 
می بینیــم شــاید اولیــن گزینــه ای کــه به 
ذهنمان می رسد، پاداش نقدی باشد که 
البته یکی از مشوق های تربیتی است، اما 
قطعا بهترین نیست. در علم روان شناسی 
و بر اســاس اصول تربیتی توصیه شــده، 
مشــوق  قدرتمندتریــن  »تحســین« 

محسوب می شود. بنابراین 
قدردانی مدیر مجموعه از 
خلاقیت، توانمندی، تعهد 
و صداقــت کارمنــدش در 
جمعی دوستانه و قرار دادن 
او در جایگاهی که مناسب 
اوست و تعامل با او در حد 
شــأن و منزلتش، می تواند 
بسیار اثربخش تر از پاداش 

نقدی باشد. 
مشاوره گرفتن از کارمندانی 

کــه اگرچه مدیــر نیســتند امــا تجربیات 
بیشــتری در حــوزه کاری مربوطــه دارند و 
به کارگیری این مشورت ها در مقتضیات 
لازم هم می تواند مشوق مؤثر بعدی باشد. 
به طور کلی دیدن، بهــا دادن و قدردانی از 
زحمات تمامی اعضای خانواده سازمانی 
متناســب بــا جایــگاه انســانی یکــی از 
مهم تریــن وظایــف مدیــران لایق اســت. 
کســانی که با ایجــاد امنیت و اعتمــاد در 
محیط کاری، به هر کارمندی در راســتای 
پیشــبرد اهــداف ســازمانی اجــازه رشــد 
و بالندگــی می دهنــد و بــا تمامــی اعضــا 
احســاس همبســتگی دارند. کسانی که 
می دانند احترام به منزلت انسانی پایه و 

اساس هر سازندگی است.
در جایگاه مدیــر، اگر می خواهیم محیط 
کاری مان عاری از دلزدگی باشــد و نیروها 
با حداکثر تعهدشان فعالیت کنند، شاید 
لازم باشد نیم نگاهی به اصول و قواعدی 
که در آنجا حاکم است بیندازیم و تا حد 
لازم با ایجاد تغییرات مناسب و اساسی، 
سرزندگی را برای خودمان و همکارانمان به 

ارمغان بیاوریم.
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تــا اینجــا قابــل درک اســت؛ جایــی کــه قابــل 
درک نیســت از اینجــا بــه بعــد اســت. بخش 
دولتــی بــرای بخــش خصوصــی مانع تراشــی 
می کنــد. ولــی مانع تراشــی بخــش خصوصی 
برای بخش خصوصی را چگونه درک کنیم؟ در 
سال های گذشته انواع اتحادیه ها و اصناف با 
فلسفه حمایت از مشاغل و بخش خصوصی 
شــکل گرفتند ولی در عمل همیــن اتحادیه ها 
و اصنــاف کــه ظاهــرا بایــد نماینــده بخــش 
خصوصی در برابر بخش دولتی باشــند، خود 
به مانعی مهــم برای بخــش خصوصی تبدیل 

شده اند. 
عضویــت در انــواع اتحادیه هــا، 
اصنــاف، انجمن هــا و نهادهــای 
صنفــی ریــز و درشــت یــک حــق 
بــرای کســب وکارها و فعــالان 
اقتصــادی اســت، نــه تکلیــف؛ 
هــر  حــق  مجــوز،  یافــت  در
کســب وکار و فعــال اقتصــادی 
اکنــون  کــه  حالــی  در  اســت 
بــه تکلیفــی بــرای راه انــدازی 
کســب وکار تبدیــل شــده اســت. تفــاوت حــق 
و تکلیــف بســیار ریــز و اساســی اســت. ایــن 
که بــه بهانــه نگرفتــن مجــوز از بخــش دولتی، 
یک فعال اقتصــادی و یک کســب وکار تهدید 
شــود، از بخــش دولتــی قابــل درک اســت. کار 
بخش دولتی مانع تراشــی است. منتها بخش 
خصوصی که از طریق اتحادیه ها و اصناف قرار 
اســت از بخــش خصوصی دفــاع کند، چــرا به 
دشــمن بخش خصوصی تبدیل شــده است؟ 
در مواردی حتــی دولتی ها هــم از طریق همین 

اتحادیه هــا و اصنــاف در فضای کســب وکارها 
دخالت و مانع تراشی می کنند. 

اصــل 26 قانــون اساســی جمهــوری اســلامی 
ایــران می گویــد کــه هیچ کســی را نمی تــوان بــه 
عضویــت در نهادهــای صنفــی مجبــور یــا از 
آن منــع کــرد؛ ایــن حــق افــراد اســت کــه عضو 
انجمن هــا و نهادهــای صنفــی مرتبــط بــا خود 

بشوند یا نشوند. 
متأسفانه در سال های گذشته حق به تکلیف 
تبدیل شــده اســت. این که حق افراد است که 
به هر فعالیت اقتصادی سالمی مشغول شوند 
به این تبدیل شده که برای شــروع هر فعالیت 
صنفی باید از ده ها نهاد دولتــی و غیردولتی و 

صنفی کسب اجازه کنند. 
برای برخی این سؤال مطرح است که چرا رشد 
نمی کنیم؟ چــرا اقتصاد کشــور درجــا می زند؟ 
بــرای خیلی ها ســؤال اســت که چــرا در جریان 
تحول جهــان در حال عقــب افتادن هســتیم. 
پاسخ با توضیحاتی که داده شد روشن است. 
ما برای بدیهی ترین حقوق کســب وکاری خود 
بایــد بجنگیــم و متأســفانه انحصارگرایــی و 
رقابت های ناسالم وقتی آلوده به استدلال های 
قانونــی می شــود، بدیهی تریــن موضوعات هم 

نادیده گرفته می شود. 
چه باید کرد؟ چاره این است که با تمرکز بر حل 
مســائل بــه شــیوه درســت و در چارچوب های 
قانونــی اصــلاح ســاختارهای ناقــص را شــروع 
کنیم. همین الان هم بســیار دیر شــده اســت. 
این موضوعی اســت که قطعا باید با اراده ای از 
ســوی بالاترین ســطح نظام و حاکمیت شروع 

شود.
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شتابدهنده  وایزگایز در استونی مستقر است اما در دو 
کشور لتونی و لیتوانی هم دفتر دارد و استارتاپ جذب 

می کند. شتابدهنده ای که در شهر تالین که حالا یکی از 
مهم ترین شهرهای استارتاپی اروپا محسوب می شود 

کسب وکارهای نوآور زیادی را در دل خود جای داده است. 
کسب وکارهایی که بازارهای مختلف از فین تک و رمزارز 

گرفته تا حمل و نقل و سلامت و ... را با محصولات و خدمات 
خود نشانه گرفته اند.


